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بیمه را در سایت »بورس و بانک« بخوانید اخبار بورس، بانک و
بــه اطــاع مخاطبــان محتــرم ماهنامــه علمــی، تحلیلــی و خبــری »بــورس وبانــک« و فعــالان بازارهــای مالــی مــی رســاند کــه ســایت خبــری بــورس و بانــک 
بــا هــدف انتشــار جدیدتریــن و بــه روزتریــن اخبــار و رویدادهــای بورس،بانــک و بیمــه هــای کشــور راه انــدازی شــده و اخبــار و گــزارش هــای مربــوط 
بــه ایــن حــوزه را بــه صــورت روزانــه منتشــر و در اختیــار عمــوم عاقــه منــدان قــرار خواهــد داد. مدیــران عامــل محتــرم ســازمان هــا و شــرکت هــا و 
 همچنیــن مدیــران محتــرم روابــط عمومــی بانــک هــا، بیمــه هــا و بــورس مــی توانند اخبــار مهــم مرتبط بــا واحــد متبــوع خــود را بــرای درج در ســایت خبری
 »بورس وبانک« ارســال کنند تا پس از بررســی های معمول نســبت به انتشــار آن اقدام شــود. عاقمندان می توانند اخبار و گزارش های خود را به آدرس تلگرامی
  boursebankmonthly@ ارســال و در صــورت لــزوم برای کســب اطاعات بیشــتر با شــماره تلفن 86073662 تمــاس حاصل فرمایند. آدرس ســایت خبری

 بورس و بانک www.bourse-bank.com است.

 لزوم سیاست های مکمل
 برای حذف 4 صفر از پول ملی

 حذف 4 صفر
هزینه ندارد

رئیس کل بانک مرکزی:

 سومین جشنواره 
 بورس و رسانه 
برگزار شد
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 حذف 4 صفر
در مسیر قانون گذاری

سرمقاله 

1-هیات  دولت پس از مدت ها شــایعات و اخبار غیررســمی، بالاخره در جلسه 
نهم مردادماه جاری به ریاســت دکتر حســن روحانی رئیس جمهوری، لایحه 
پیشنهادی بانک مرکزی مبنی بر تغییر واحد پول ملی از ریال به تومان و حذف 

4 صفر را از تصویب گذراند.
حفظ کارآیی پول ملی، کاهش هزینه چاپ ونشر پول در آینده و رفع مشکلاتی 
از قبیل استفاده از ارقام بزرگ در مبادلات ساده روزمره؛ از جمله دلایل تصویب 
این لایحه در پایگاه اطلاع  رســانی دولت اعلام شده است. طبق توضیحاتی که 
در اطلاعیه این پایگاه اطلاع رســانی درباره اهداف تصمیم دولت برای حذف 4 
صفر آمده؛ این تصمیم با هدف حفظ کارآیی پول ملی، تسهیل و بازیابی نقش 
ابزارهــای پرداخت نقد در تبادلات پول داخلی، هماهنگی با آنچه در فرهنگ و 

عرف جامعه درباره واحد پول ملی رواج یافته، اتخاذ  شده است.
همچنین کاهش هزینه چاپ ونشــر اسکناس و سکوک و نیز رفع مشکلاتی از 
قبیل اســتفاده از ارقام بزرگ در مبادلات ســاده روزمره، معضلات شمارش و 
حمل حجم بالای اسکناس و سکه و خارج شدن مسکوکات از چرخه مبادلات 

اقتصادی کشور نیز از دیگر اهداف این لایحه ذکر شده است.
2- نخســتین بار ایده حذف صفر از ریال در سال 72 مطرح شد. بانک  مرکزی 
در آن زمان مطالعات گســترده ای را در این زمینه آغاز کرد. در ســال 73  باز 
موضوع حذف سه صفر از اسکناس ها مطرح شد و بعدها پیشنهاد حذف 4 صفر 
نیز به گوش  رســید. در دولت قبلی و در زمان ریاست دکتر محمود بهمنی در 
بانک مرکــزی به طور جدی این موضوع پیگیری شــد، اما باز هم به نتیجه ای 
نرسید. چند سال بعد یعنی سال 86 مجددا ایده حذف صفر از پول ملی با دستور 
دکتر احمدی نژاد رئیس جمهور وقت در دستور کار قرار گرفت. طرح حذف صفر 
از پول ملی در آن دوران به قدری جدی شد که بانک مرکزی با راه اندازی سایت 
ویژه رفرم پول ملی از مردم درخواســت کرد تا نظرات خود را پیرامون نام واحد 
جدید پولی و همچنین میزان صفرهایي که باید از پول ملی حذف شــود؛ ارائه 
دهند که البته با پایان یافتن عمر دولت دهم، اجرای رفرم پولی ناتمام ماند و کم  

کم به فراموشی سپرده شد.
3- حذف صفر از پول ملی تا اواسط سال 95 ادامه داشت تا اینکه حسین قضاوی 
معاون وقت امور بانکی وزیر اقتصاد بر ضرورت حذف صفر از پول ملی تاکید کرد. 
بعد از ســخنان او در 17 آذر ماه سال 95  با تشکیل جلسه هیات دولت؛ اصلاح 

پول ملی و تغییر واحد پولی از ریال به تومان باز هم مطرح شد.
این تصمیم هیات دولت بر اساس تصمیم طرح بانک مرکزی اتخاذ شد. با انتشار 
این خبر دکتر ولی الله ســیف رئیس کل سابق بانک مرکزی برای برطرف کردن 
ابهامات در این زمینه سریع اعلام کرد که ماجرای تبدیل ریال به تومان ارتباطی 
به سیاست حذف صفر از پول ملی ندارد. وي در قسمتی از توضیحات خود گفت 
که مصوبه اخیر دولت به عنوان بخشــی از لایحه بانک مرکزی با هدف رسمیت 
بخشــیدن به عرف متداول و مرســوم در جامعه است و این جریان در راستای 
تســهیل مبادلات و انطباق آن با واقعیت   های اقتصادی کشــور و همخوانی با 
فرهنگ عمومی مردم تنظیم شده و فاقد آثار روانی و تورمی خواهد بود و با توجه 
به وجود بســتر فناوری اطلاعاتی مناسب و گسترش و نفوذ مناسب بانکداری 

الکترونیک، با کمترین هزینه و زمان قابلیت اجرا دارد.

4- بــا عنایت به مصوبــه نهم مردادماه ســالجاری هیات  دولــت و همچنین 
ارســال لایحه تغییر واحد پول ملی از ریال به تومان و حذف 4 صفر از ســوی 
رئیس جمهوری برای رئیس  مجلس شــورای اسلامی؛ عملا این موضوع مهم و 
کلیدی در اقتصاد ملی وارد فاز جدیدی شده و شمارش معکوس برای عملیاتی 
کردن آن آغاز شده است. اکثر کارشناسان اقتصادی بر این باورند که اکنون وقت 
اجرای این طرح فرا رسیده و البته تاکید دارند که خروج پول رایج از نظام پولی 

کشور و جایگزینی آن کار دشوار و پر هزینه ای است.
در همین راستا کارشناسان اقتصادي بر این عقیده اند که معمولا کشورهایی که 
تورم مزمن و طولانی مدت را داشته اند؛ برای حذف صفر از واحد پولی خود اقدام 
می کنند و کشــور ما نیز در شرایط مشابهی به سر می برد. اما باید توجه داشته 
باشیم که چنین اقدامی پرهزینه و زمان بر خواهد بود. در نتیجه برای انجام این 
طرح ابتدا باید اسکناس های موجود در کشور از گردش خارج شده و پول جدید 
جایگزین آنها شــود. زمانی که دولت این تصمیم را می گیرد و هزینه های آن را 
می پذیرد؛ باید برای حذف تعداد صفرهای بیشــتری تلاش کند تا محاســبات 
ســاده تر شده و تورم در رقم های پایین تری اتفاق بیفتد. به همین دلیل به نظر 

می رسد حذف 4 صفر از پول ملی کار معقول تری باشد.
اما در مقابل عده اي از کارشناسان پولی و بانکی نیز معتقدند تا زمانی که سلامت 
و الزام های اقتصاد کشور تامین نشود؛ تغییر واحد پول ملي یا حذف صفر هیچ 
مشکلی از اقتصاد کشــور را حل نخواهد کرد. البته به دلیل تورم هایی که طي 
ســال های اخیر وجود داشته اســت؛ شــاید بتوان گفت به عنوان یک راه حل 
محســوب  شود. از سوي دیگر مي توان در بلندمدت هم با مطالعه و بررسی های 
ریشه ای اقتصاد کشور را به سمت سلامت و انضباط برد. در همین راستا سلامت 
اقتصادی نیز محقق نمي شــود؛ مگر با انضباط   بخشی به ارکان مختلف مالی و 

اقتصادی.
5- بیش از 70 مورد از کشــورهای جهــان از 1960 میلادی تاکنون به دنبال 
حذف صفر از پول ملی خود بوده اند که در میان آنها 50 کشــور در حال توسعه 
محسوب می شوند و به حذف چند صفر از پول ملی در یک تا شش نوبت اقدام 
کردند. اما در این میان تنها کشورهایی همچون آلمان، هلند، رومانی و ترکیه که 
به موازات این کار برنامه پیوسته ای برای اصلاحات اقتصادی و استمرار حداقل 

4 دهه ای در این مسیر داشته اند؛ تجربه موفقی در این زمینه کسب کرده اند.
اکنون نیز کشور ما برای حذف 4 صفر از پول ملی با توجه به مصوبه هیات دولت 
و ارسال به مجلس شورای اسلامی عملا وارد مراحل جدی و ریل گذاری قانونی 
برای این مهم شــده اســت که یقینا این تصمیم بزرگ، محاســن و معایبی را 
به همراه خواهد داشــت. از جمله مزایای این حــذف می توان به کاهش تورم، 
نقل وانتقال آسان تر پول و کاستن از مخاطرات آن در حجم کلان، صرفه جویی 
در هزینه  های چاپ اســکناس، تقویت پول ملی و افزایش ارزش اســمی آن و 
اشــغال فضای کمتر آمار و اطلاعات مالی در حافظه و هارد رایانه ها اشاره کرد. 
هزینه سنگین جایگزینی اســکناس  های جدید به جای اسکناس های قدیمی 
و ناســازگاری دفاتر و صورت  های مالــی و پایگاه های اطلاعاتی جدید و قدیم و 
تحمیل هزینه به فعالان اقتصادی نیز از جمله معایبی است که این کار ممکن 

است به دنبال داشته باشد.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مدیر مسئول
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حـــذ ف 4  صفر از پول  ملی 
بررسی روند اجرای یکی از محورهای مهم اصلاح نظام پولی
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 تاريخچه اصلاحات پولی در جهانسا

صفرهايی که حذف شدند
بیش از 70 کشــور دنیا تاکنون برای مقابله با تورم یــا بازگرداندن اعتماد به پول  ملی 
اقدام به حذف صفر از پول های خود کرده اند.از زمان رواج اســکناس تاکنون بیش از 
130 مورد اصلاح واحد پول در حدود یکصد کشور دنیا اجرا شده است. در قرن نوزدهم 
کشورهایی مانند اتریش، دانمارک، کانادا و ... اقدام به تغییر ارزش واحد پول کرده اند. 
در قرن بیســتم و بعد از جنگ جهانی اول آلمان و اتریــش اقدام به اصلاح واحد پول 
خود کردند. در ابتدای قرن بیســت ویکم نیز موارد متعدد اصلاح واحد پول مشاهده 
شده اســت که آذربایجان )2006(  و رومانی )2005( از این جمله اند.برخی کشورها نیز 

چندین بار اقدام به اصلاح واحد پول خود کرده اند؛ برزیل و صربســتان 6 بار، آرژانتین 
4 بار، ویتنام، آلمان، کنگو و زیمبابوه 3 بار و بســیاری از کشــورها نیز دو بار اقدام به 
اصلاح واحد پول خود کرده اند. برخی کشــورها نیز در طول یک   سال؛ دو بار اقدام به 
اصلاح واحد پول خود کرده اند.کشــورهای همســایه ایران مانند آذربایجان، بحرین، 
افغانستان، ارمنستان، ترکیه، ترکمنستان و روسیه نیز یک یا دو بار تجربه اصلاح واحد 
 پول را داشــته اند. در کشور ما نیز در ســال 1311 )1۹32 میلادی( واحد پول از تومان 

)و قران( به ریال )و دینار( تغییر یافت و ارزش آن 10 برابر کاهش یافت.

زیمبابوه
دولت زیمبابوه در ســال 2003 زمانی 
که تورم این کشــور 10 هزار درصد بود؛ 
اقدام به حذف 3 صفر از اســکناس های 
این کشــور کرد. با ایــن وجود دولت در 
عمل هیچگونه اقدامی در خصوص مهار 
تورم انجــام نداد و تنها بــه وجه روانی 
حــذف صفرها اتکا کرد. بدیهی اســت 
که این کارکرد بــه زودی از میان رفت 
و تورم تازنده سرانجام اقتصاد این کشور 

را ویران کرد.

دیگر کشورها
در زمان ژنرال دوگل، رئیس جمهور فرانســه اصلاحات پولی در این کشــور را انجام داد و 2 صفر از واحد پول ملی فرانسه حذف و 
اسکناس هایی به نام فرانک جدید منتشر شد که هر صد فرانک قدیم برابر یک فرانک جدید بود. اثر تورمی فرانک جدید را در آن 
زمان اقتصاددانان حدود یک تا 1.5 درصد پیش بینی می کردند.در روسیه پس از فروپاشی رژیم کمونیستی که تورم شدیدی را بر 
اثر آزادسازی قیمت ها به دنبال داشت؛ دولت به انتشار روبل جدید اقدام کرد که هر هزار روبل جدید برابر یک روبل قدیم بود.کشور 
افغانستان نیز یکی دیگر از کشورهایی است که برای حل مشکلات حسابداری و پرداخت های نقدی و نیز کنترل نقدینگی که ناشی 
از کاهش ارزش واحد پول قدیم بود؛ در سال 2002 با حذف 3 صفر از واحد پول قدیم خود، واحد پول جدیدی را جایگزین کرد.
دیگر اصلاح واحد پول ملی مربوط به جمهوری آذربایجان است که از ابتدای سال 2006 هر 100 منات برابر یک منات جدید شد.

بلاروس
بلاروس برای سروسامان بخشیدن به بازار پولی خود در سال 2016 چهار صفر از 
واحد پولی خود را حذف کرد. این در حالی است که این کشور طی سال های قبل 
از این اقدام نرخ تورم بالای 100 درصد را تجربه کرده بود. بر این اســاس هر 10 
هزار روبل قدیم بلاروس معادل یک روبل شد و درشت ترین اسکناس رایج بلاروس 
هم اسکناس 500 روبلی شد که قبلا 5 میلیون روبل خوانده می شد.

ترکیه
دولت ترکیه از اول ژانویه ســال 2005 میلادی واحد 
پول خود را تغییر داد و اسکناس های جدید را با حذف 
6 صفر از اســکناس های قدیم به گــردش درآورد. در 
این کشــور نیز همانند دیگر کشورهایی که واحد پول 
خود را تغییر داده انــد؛ آمار و ارقام مربوط به نرخ تورم 
در ســال های 1986 تا 2005 حاکی از تورم شــدید و 
مداوم در دوره های پیش از تغییر واحد پول در اقتصاد 
این کشــور اســت. بنابراین تغییر واحد پول؛ یکی از 
سیاست های اتخاذ شده به وســیله دولت ترکیه برای 
پاکسازی آثار تورم شدید و مداوم در سال های گذشته 

و نیز تلاش برای جلوگیری از بازگشت آن بوده است.
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آرژانتین و مکزیک
کشــورهای آرژانتین و مکزیک برای ساده سازی محاسبات پولی و ثبت 
ارقــام مالی خود چندین بار واحد پول ملیشــان را تغییر دادند. تغییر در 
واحد پول ملی از ســوی این کشورها بیشتر به دلیل بحران های نفتی در 
کشــورهای منطقه آمریکای لاتین بوده است. این تغییرات در واحد پول 
ملی را کشــورهای مذکور طی سال های مختلف )آرژانتین 1992 حذف 
4 صفر( و )مکزیــک 1991 حذف 3 صفر( پــس از گذراندن دوره های 
تورمی شــدید انجام داده اند که بیشــتر این تورم ها ناشی از بحران نفتی 
در ســال 1970 و ناتوانــی در پرداخت بدهی هــای خارجی در دهه 80 
بود.مطالعه نرخ تورم کشــورهای آمریکای  لاتین )آرژانتین و مکزیک( در 
فاصله سال های 1980 تا 1998 حاکی از آن است که در سال های پیش 
از تغییر واحد پول ملی این کشورها با ابرتورم چندصد درصدی و طولانی 
در اقتصاد مواجه بوده اند و دلیل عمده تغییر واحد پول ملی این کشورها 

همین امر بوده است.

بولیوی
کشور بولیوی نیز برای مقابله با ابرتورم و آثار منفی ناشی از آن؛ سیاست هایی 
را اتخاذ کرد که یکی از آن سیاســت ها تغییر واحد پول ملی در ســال 1985 
بود. در ایــن اقدام بولیوی 6 صفر از واحد پول ملی خود را حذف و واحد پول 
جدید )بولیویانو( که معادل یک میلیون پزوی قدیم اســت را جایگزین واحد 
پول قدیم خود کرد.بررسی تورم بولیوی طی سال های 1980 تا 1995 بیانگر 
آن است که این کشور نیز در سال های پیش از تغییر واحد پول ملی خود؛ دچار 
ابرتورم بوده که یکی از دلایل عمده انتخاب سیاســت تغییر واحد پول توسط 

سیاستگذاران در این کشور، مقابله با این امر بوده است.

برزیل
برزیــل در دهــه 60 و 70 میلادی به یکی از ســنگین ترین 
تورم های آن زمان دچار شد؛ به گونه ای که پول ملی این کشور 
ماهانه 30 تا 40 درصد ارزش خود را از دســت می داد. پیش از 
آن از سال 1930 تا 1942 پول ملی برزیل دو بار تغییر نام پیدا 
کرده بود. در سال 1809 میلادی برای اولین بار 3 صفر از پول 
 Cruzeiro Noro حــذف و این پول به Cruzeiro ملی برزیل با نام
تبدیل شد. با این وجود برزیل نتوانست در کنترل تورم موفق 
عمل کند و تا ســال 1981 تورم این کشــور بار دیگر به 151 
درصد رســید.در این میان بار دیگر سه صفر از پول ملی برزیل 
حذف شد. در سال 1993 بار دیگر تورم برزیل افزایش یافته و 
به هزار و 431 درصد رسید. در این هنگام بار دیگر دولت برزیل 
اقدام به حذف صفرهای بازگشــته همراه با تغییر نام پول ملی 
کرد. در ســال 1993 زمانی که تورم این کشور در مرز 2 هزار 
درصد قرار داشــت؛ بار دیگر حذف سه صفر اعمال شد. این بار 
دولت توانســت در مهار تورم توفیقاتی کسب کند. با این حال 
برزیل همچنان یکی از گران ترین کشورهای آمریکای لاتین به 
حساب می آید. از سال 1930 تاکنون طی 6 مرحله 18 صفر از 
پول ملی برزیل حذف شــده و هشت بار نیز نام واحد پولی این 

کشور تغییر پیدا کرده است.

هلند
بیمــاری هلندی اکنون واژه ای آشــنا در ادبیات 
اقتصادی اســت. ورود منابع درآمدی غیرمنتظره 
از محل اســتخراج گاز؛ اقتصاد هلنــد را با تورم 
پیش بینی نشــده ای در دهه 60 میلادی روبه رو 
کرد. دولت مجبور به چاپ اســکناس های درشت 
شد تا بتواند پاسخگوی نیاز مبادلات مردم باشد. 
در همین حال تــورم نیز از مرز 100 درصد عبور 
کرد. البته ایــن وضعیت در هلند چندان به طول 
نینجامید و دولت با اعمال سیاست شدید انقباضی 
در سیاست های پولی توانست حجم پول را کنترل 
کرده و به همراه آن 4 صفر از اســکناس های این 
کشور حذف شد. هلند نمونه برجسته ای از جوابگو 
بودن سیاست حذف صفر از اسکناس در شرایطی 
اســت که این کار با اعمال دیگر سیاســت های 

کنترل نقدینگی همراه باشد.

بلغارستان
بلغارســتان نیز از کشــورهایی اســت 
که واحد پول ملی خــود را تغییر داده 
است. سیاســتگذاران این کشور برای 
آسان ســازی فرآیندهای حســابداری، 
راحت شــدن پرداخت هــای نقدی و 
حل مشــکلات ناشــی از واحــد پول 
قدیــم؛ تصمیم به تغییر واحد پول ملی 
خود گرفتند و در ســال 1999 با حذف 
3 صفر از واحد پــول قدیم خود، واحد 
پول جدیــد را جایگزین کردند. از دیگر 
دلایل این تغییر؛ پیوستن به پول واحد 
اروپایی )یورو( بود.در بلغارستان یکی از 
دلایــل تغییر واحد پول ملی را می توان 
به تورم شــدید در بعضی سال ها نسبت 
داد. بررســی آمار و ارقام مربوط به نرخ 
تورم این کشــور در سا ل های 1986 تا 
2001 نشــاندهنده تــورم دائمی و در 
برخی ســال ها تورم چند صددرصدی 
قبل از تغییر واحد پول اســت؛ بنابراین 
در این کشور نیز تغییر واحد پول یکی از 
سیاست های مقابله با ابرتورم بوده که به 
وسیله سیاستگذاران اتخاذ شده است. 

رومانی
در کشــور رومانی نیز سیاســتگذاران برای حل مشکلات در فرآیندهای 
آماری و حســابداری و ثبت ارقام که ناشــی از کاهش ارزش پول بود؛ در 
ســال 2005 به تغییر واحد پول ملی خود اقدام کردند و با حذف 3 صفر 
از واحد پول ملــی قدیم؛ واحد پول جدید را جایگزین آن کردند. از دیگر 
دلایل تغییر واحد پول ملی در کشور رومانی پیوستن واحد پول این کشور 
به پول واحد اروپا )یورو( و نیز جلوگیری از آثار سوء تورم شدیدی بود که 
طی سال های پیش از تغییر واحد پول؛ اقتصاد این کشور به آن مبتلا بود.با 
توجه به آمار و اطلاعات مربوط به نرخ تورم در کشور رومانی طی سال های 
1991 تا 2005 آشــکار است این کشــور طی چندین سال مداوم و در 
بعضی ســال ها قبل از تغییر واحد پول خود دارای نرخ تورم شدید و حتی 
بالای 100 درصد بوده اســت. بنابراین یکی از علل عمده تغییر واحد پول 
در این کشور؛ پاکسازی آثار تورم های شدید سال های گذشته و همچنین 

پیوستن به پول واحد اروپاست.
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حجت الاسلام حسن روحانی در دیدار با وزیر، معاونان و مدیران 
ارشــد وزارت امور خارجه با اشاره به مصوبه هیات دولت در تبدیل 
ریال به تومان گفت: استدلال من درباره مصوبه اخیر دولت و تبدیل 
پول ملی از ریال به تومان این بود که مــا باید با زبان مردم حرف 
بزنیم. امروز در گفتگوی مردم ریال جایگاهی ندارد و بیشــتر در 

بانک ها و مکاتبات رسمی ریال نوشته می شود.
رئیس  جمهوری با اشــاره به اینکه تفاوت میان ریــال و تومان برای مردم 
دشواری به وجود آورده اســت، افزود: کمتر کشوری را سراغ دارم که پول 
ملی با آنچه گفته می شــود و آنچه نوشته می شود، تفاوت داشته باشد؛ لذا 
ما باید تابع مردم باشیم. رئیس دولت تدبیروامید عنوان داشت: اگر در بانک 
بگویید 10 هزار تومان می خواهیم؛ در ســند بانکی می نویسند 100 هزار 
ریال. در مکاتبات رســمی و در بانک به یک گونه حرف می زنیم، اما مردم 
به گونه ای دیگر حرف می زنند که این موضوع برای مردم دشــواری هایی 

ایجاد کرده اســت.وی تاکید کرد: ســالیان درازی است که واحد پول 
رســمی »ریال« شده است. سال هاســت این اتفاق افتاده است، 

اما کســی گوش نمی کند و هیچکس از واحد ریال اســتفاده 
نمی کند. از طرفی وقتی برای مردم می خواهیم توضیح بدهیم 
و می گوییم 10 هزار میلیارد ریال؛ پس از آن توضیح می دهیم 

1000 میلیــارد تومان تا هم خودمــان بفهمیم هم مردم منظور 
ما را بهتر دریافت کنند.رئیس جمهوری اظهارداشــت: مثال واحد 

پول ملی مثال ســاده ای برای دوگانه حرف زدن است. در 
برخــی جاهای دیگر نیز مردم زبان ما را درک نمی کنند 
و ما نیز زبان آنهــا را نمی فهمیم. در حکومت حاکمان 
باید نمایندگان مردم باشند؛ چیزی بالاتر از این نیست. 
در نظــام جمهوری اســلامی ایران مقامــی بالاتر از 
نمایندگی مردم وجود ندارد؛ هرچه هست نمایندگی 
مردم است؛ نمایندگی مردم افتخار دارد و حرف و 

خواست مردم اساس است.
پول های بلوکه شده مان برگشت

وی در خصــوص موفقیت هــای اقتصــادی نیز 
بیان داشــت: ما طی 4 سال گذشته از این موفقیت 

اســتفاده های زیادی کردیم. در عین حال که طرف 
مقابل ما از همان روز اول بدعهدی هایی داشت. آقای 
عراقچــی گفتند که میلیاردها پول مــا، ده ها میلیارد 
پول کشور ما که بسته شــده بود؛ آزاد شد و برگشت 

و توانســتیم از آن بهره برداری و اســتفاده کنیم. دکتر 

روحانی تصریح کرد: من نمی خواهم راجع بــه برجام الان صحبت کنم. 
بسیاری از طرح های اساســی ما که به خاطر تحریم قطعات بخش هایی از 
تاسیســاتی که خریداری کرده بودیم و یا در گمرک آن کشــور گیر بود و 
یا نمی آمد؛ توانستیم همه را وارد کنیم. بسیاری از خواص برجام در همان 

سال 94 و 95 ظاهر شد.
می گفتند هواپیماها کاغذی است

رئیس  جمهور عنوان  داشــت: ما علاوه بر اینکه فروش نفت و میعانات را 
به نزدیک 3 برابر افزایش دادیــم؛ کار بزرگی نیز انجام گرفت. ما بعد از 
برجام موفقیت های بسیاری به دســت آوردیم. این موفقیت ها از لحاظ 
اقتصادی به قدری بود که بعضی ها عصبانی شده بودند و می گفتند چه 
خبر شــده، چرا اینقدر هتل های ما پر شده است؟ نزدیک 70- 80 نفر 
از یک کشــور آمده اند.دکتر روحانی گفت: ما هواپیما می خریدیم؛ آنها 
عصبانی می شدند و می گفتند که این هواپیماها کاغذی است. این افراد 
می توانند بروند به فرودگاه مهرآباد و امام خمینی ســوار شوند و ببینند 
هواپیماهای خریداری شده چگونه هستند. ما ناوگان هوایی و ریلی 
خود را تقویت کردیم. از لحــاظ بانکی و اقتصادی نیز حرکت های 

بسیار مهمی را انجام دادیم.
رشد 133 درصدی بازار سرمایه طی سال گذشته

رئیس شــورای امنیت ملی افزود: در سال گذشته صنعت ما طی 
همه ماه ها و ســه ماهه ها که کنترل شــده، رشــد منفی 
داشــته اســت، اما طی دو ماه ابتدایی امسال شاهد 
رشــد مثبت در حــوزه صنعت هســتیم که خیلی 
معنای مهمــی دارد.وی اضافه کرد: بــورس ما را 
می بینیــد که با نشــاط کار می کند. در 5 فصل 
گذشته بورس 133 درصد رشد داشته که این 
موضوع نشان می دهد مسیر ما مسیر درستی 
است. در بســیاری از محصولات کشاورزی 
هم رشد داشــته ایم. همچنین در اشتغال 
نیز با وجود فشــاری که به مردم آمد؛ 
امسال شــرایط ما شرایط مثبتی بود و 
بیش از 300 هزار فرصت به اشــتغال ما 
افزوده شده است. دکتر روحانی در پایان 
خاطرنشان کرد: با این حال همچنان ما 
با دنیا مذاکره می کنیــم، اگر به نتیجه 
رسیدیم که رسیدیم؛ وگرنه راه دیگری را 

در پیش خواهیم گرفت.

دکتر روحانی رئيس جمهور:

 تفاوت میان ریال و تومان
دشواری هایی را برای مردم به وجود آورده است

بازار سرمایه با نشاط است
8
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سخنگوی دولت با بیان اینکه حذف صفر از 
پول ملی همواره موافقان و مخالفانی داشته 
است، گفت: حذف صفر از پول ملی تاثیری بر 

تورم و قدرت خرید ندارد.
علــی ربیعی با بیان این مطلــب افزود: حذف صفر 
از پول ملــی جنبه های مثبتــی همچون کاهش 
هزینه های محاسباتی، آسانی در ثبت اعداد و ارقام 
و صرفه جویی در هزینه چاپ در طولانی مدت دارد.

وی همچنین با تاکید بــر اینکه هیچ کمبودی در 
کالاهای اساســی در ســال 98 نداریم، اعلام  کرد: 
ســامانه ای طراحی شده که بر اســاس آن قیمت 
100 قلم کالای اساســی به طــور روزانه به اطلاع 
مردم برسد. ســازمان حمایت از مصرف کنندگان 
نیز قیمت های قابل قبول در 100 قلم کالا را اعلام 
می کنــد تا مردم در صورت تخلــف بتوانند در این 
سامانه اعلام شکایت کنند.ربیعی با اشاره به اینکه 
در این سامانه قابلیت شکایت به www.124.ir هم 
در نظر گرفته شده اســت، گفت: شکل بازرسی  ها 
»اسنپی« خواهد بود و نزدیک ترین بازرس به مرکز 
تخلف مراجعه خواهد کرد.سخنگوی دولت با اشاره 
به بررسی موضوع تامین کالاهای اساسی تاکیدکرد: 
کالاهای  اساسی به منظور مصرف و ذخیره برای سال 
98 چه از داخل و چه از خارج کاملا خریداری شده 
اســت و هیچگونه کسری برای کالاهای اساسی در 
سالجاری نخواهیم داشت.وی درباره قول پیگیری 
ارزهای اختصاص یافته بــه وزارتخانه ها هم گفت: 
وزارت جهاد کشاورزی 70 درصد، وزارت بهداشت 
23 درصد، وزارت صمت 6 درصد و وزارت ارشــاد 
یک درصــد ارز دریافت کرده اند.ربیعی ادامه داد: با 
پیگیری های صورت گرفته مشخص شد در بخش 

جهاد کشاورزی خوشبختانه 100 درصد کالاهایی 
که به آنها ارز اختصاص داده شــده بود؛ وارد کشور 
شده و موجود اســت. فاصله ای که با بانک  مرکزی 
دارد؛ به دلیل مفاصاحســاب و اســناد ترخیص یا 
اســناد کشتی هاســت که با تاخیر انجام می شود.
ســخنگوی دولت افزود: در بخش جهادکشاورزی 
این اطمینان وجــود دارد که کالاها وارد کشــور 
شده اند و این موضوع کاملا قابل رصد است. به علت 
تحریم ها زمان مفاصاحساب ها طولانی شده که این 
منطق هم از سوی وزارتخانه ذیربط و بانک مرکزی 
قابل قبول اســت.ربیعی با اشاره به تشکیل کمیته 
ارزهای تخصیصی در هــر وزارتخانه گفت: کمیته 
اصلــی ارزهــای تخصیصی توســط دکتر همتی 
تشکیل شده است. سخنگوی دولت ادامه داد: ارزی 
که برای واردات لاستیک اختصاص داده شده بود؛ 
به طور کامل رصد و سفارش های آن عملیاتی شده 
و مشکلی وجود ندارد.وی گفت: ارز تخصیص داده 
شده به وزارت ارشاد هم مشخص است و نگرانی از 
پیگیری و رد ارزی نداریم. ربیعی با اشاره به تصمیم 
دولــت در برخورد قضایی با متخلفان ارزی توضیح 
داد: از وزیر بهداشت سپاسگزارم که کمیته ذیربط 
تشکیل دادند و بر اساس آخرین آمار برای تجهیزات 
پزشــکی از یک میلیارد و 424 میلیــون دلار ارز 
اختصاص یافته در سال 97؛ فقط 226 میلیون دلار 
آن در حال بررسی می باشد و بررسی های آن کامل 
نشده است.ســخنگوی دولت درباره ارز اختصاص 
یافته به دارو هم گفت: یک میلیارد و 300 میلیون 
که بــرای واردات بوده و 550 میلیون برای واردات 
کارخانه های تولیدی بوده است که بعد از تجهیزات 
پزشکی؛ ارز دارو هم دنبال خواهد شد.وی افزود: با 
دقت وزارت بهداشت پنج پرونده تعلل هم به دادگاه 
معرفی خواهد شد که جزئیات آن را وزیر بهداشت 
اعلام می کند. ربیعی خاطرنشان کرد: همانگونه که 
تضمین دادیم و اعلام کردیم حتی از یک سنت ارز 
دولتی هم عدول و غفلت نخواهد شد و با دقت تمام 
رسیدگی خواهیم کرد.سخنگوی دولت همچنین 
گفت: 10 هــزار میلیارد تومان از کســری بودجه 
ســالجاری از طریــق فروش امــوال دولتی تامین 
می  شود. برداشــت از منابع صندوق توسعه ملی بر 
اساس قانون بودجه و آخرین راه است. دولت قیمت 
نهاده های دامی که مهمترین تاثیر در قیمت نهایی 
مرغ دارد را ثابت نگه داشــته است و قیمت ها باید 

کاهش یابد.

ربیعی سخنگوی دولت:  

 حذف صفر تاثیری بر تورم
 و قدرت خرید مردم ندارد

لایحه »اصلاح قانون 
پولی و بانکی کشور« 
به مجلس ارسال شد

رئیس جمهور لایحه اصلاح قانون پولی وبانکی کشور را 
که در جلســه 13 مرداد 98 هیات وزیران به پیشنهاد 
بانک مرکزی به تصویب رســید؛ برای طی تشریفات 

قانونی به مجلس ارسال کرد.
به روابط عمومی بانک مرکزی براساس این لایحه واحد 
پــول ایران به تومان تغییر می یابــد و هر تومان برابر 

)10000(  ریال جاری و معادل یکصد پارسه است.
بر همین اســاس برابری پول  های خارجی نســبت به 
تومان و نرخ خریدوفروش ارز توســط بانک مرکزی در 
چهارچوب نظام ارزی حاکم و با رعایت ذخایر ارزی و 
عندالزوم تعهدات کشور در مقابل صندوق بین  المللی 

پول محاسبه و تعیین می شود.
همچنیــن دوره گردش مــوازی و اعتبــار همزمان 
»تومان« و »ریــال« که در این قانــون »دوره   گذار« 
نامیده می شــود؛ حداکثر دو سال خواهد بود. طریقه 
جمع آوری و شــرایط خروج اســکناس  ها و سکه های 
ریال از جریان؛ طبق قانون پولی وبانکی کشور حسب 

مورد تعیین یا اجرا می  شود.
بر همین اساس و پس از پایان دوره  گذار، تعهداتی که 
پیش از این بر اساس واحد پول ریال ایجاد شده است؛ 

تنها با واحد پول تومان قابل ایفا خواهد بود.
علاوه بر این بانک مرکزی موظف است ظرف دو سال از 
تاریخ لازم الاجرا شدن این قانون؛ ترتیبات اجرایی لازم 

را برای آغاز دوره گذار فراهم کند.
گفتنی است آئین نامه اجرایی این قانون ظرف سه ماه 
از تاریخ لازم  الاجرا شدن توسط بانک مرکزی تهیه و به 

تصویب هیات وزیران می  رسد.
بر اساس آنچه که در مقدمه این لایحه به مجلس ارائه 
شده اســت؛ وجود تورم مزمن و کاهش قدرت خرید 
واحــد پول ملی در یک دوره زمانی بلندمدت ســبب 
شــده تا ضمن کاهــش کارآیی پول ملی در تســویه 
معاملات روزانه؛ مشــکلاتی همچون استفاده از ارقام 
بــزرگ در مبادلات روزمره، افت حیثیت ظاهری پول 
ملی در مقایسه با سایر اسعار بین المللی و بزرگ شدن 
ارقــام متغیرهای کلان اقتصادی مانند تولید ناخالص 
داخلی، نقدینگی و بودجه بروز کند. این امر همچنین 
موجب شــده تا سرانه اسکناس در کشور افزایش یابد 
و مســکوکات نیز به مرور از جریان نظام های پرداخت 

نقدی خارج شوند.
با اجرای طرح اصلاح نظام پولی در قالب حذف 4 صفر 
از پول ملی و بازنگری در اقطاع اسکناس و سکه؛ علاوه 
بر بهبــود ایفاء نقش این ابــزار در نظام  های پرداخت 

کشور، مشکلات مذکور نیز تخفیف می یابد.
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رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به برنامه 
اصلاحات در نظام پولی کشور گفت: حذف 

4 صفر هزینه ندارد.
دکتر عبدالناصر همتــی درباره رفرم پولی گفت: 
الان کســی اصلا ریال نمی گویــد؛ بنابراین چرا 
اصرار داریم واحدی که هیچکس اسمش را اعلام 
نمی کند را واحد پول  کشورمان بنامیم. این طرح 

اصلا هزینه چند هزار میلیاردی ندارد.

ایستگاه دوم در خط بانک مرکزی
رئیــس کل بانک مرکزی در ادامــه به چهار نکته 
اشــاره کرد که ســه نکتــه نخســت وی حول 
موضوعات ارزی نظیر »رد بهره گیری سیاستگذار 
از نوســانات ارزی«، »کنترل نوسان ارزی با ابزار 
بانک مرکــزی« و »صیانت از ذخایر ارزی« مطرح 
شــد. وی در بخش چهارم صحبت های خود خط 
قرمزهایی را برای فعالیت بانک ها مشــخص کرد. 
وی خط قرمزها در مقررات ابلاغی و رعایت برخی 
نســبت ها به  ویژه درصدهای سهامداری، اجرای 
حاکمیت شرکتی، اعطای وام های خاص خصوصا 
به اشخاص و شــرکت های مرتبط را مطرح کرد. 
در واقــع بانک مرکزی پس از خروج از ایســتگاه 
نوســان ارزی به دنبال ورود به ایســتگاه اصلاح 
نظام بانکی است.رئیس  کل بانک مرکزی در مقدمه 
صحبت های خود از پایان دوره نوسان ارزی سخن 
گفــت. وی با مخاطب قرار دادن فعالان اقتصادی 
و مردم؛ به این نکته اشاره کرد که بازار ارز پس از 
یک دوره سخت، تحت تاثیر دو عامل »فشارهای 
خارجی و تحریم هــای همه جانبه« و »انتظارات 
منفی ناشی از آن«، در دوره اخیر تدریجا به سمت 
»پایداری« و »پیش بینی  پذیری« حرکت می کند. 
دکتر همتی با ذکر ایــن نکته، مجددا تاکید کرد 
که تلاش بانک مرکزی طی یک ســال گذشــته 
عمدتا متمرکز بر »مدیریت بازار« و »ساماندهی« 
به آن بوده اســت. بنابراین دکتر همتی در ابتدای 

صحبت های خود بار دیگر بر تداوم ثبات بازار ارز 
تاکید کرد؛ نکته ای که شــاید در کوتاه مدت نیز 

برای بازار ارز یک تصویر ارائه دهد.

جفای بزرگ به بانک  مرکزی
یکی از نکاتی که طی ســال های گذشــته همواره 
متوجه دولت بوده؛ افزایــش تعمدی نرخ ارز برای 
جبران کسری بودجه است. دولت ایران بزرگترین 
عرضه کننده ارز است و منابع خود را طی سال های 
گذشــته عمدتا از دریافت ریال از بانک  مرکزی به 
ازای فروش ارز دریافت می کرد. طبیعتا افزایش نرخ 
ارز باعث رشد درآمدهای دولت خواهد شد. لذا این 
رویه باعث شده که انگشت اتهام به سوی سیاستگذار 
روانه شود که در مقاطعی برای حصول درآمدهای 
بیشتر، اقدام به افزایش نرخ ارزمی کند. دکتر همتی 
با رد این ادعا تاکیــد می کند: طرح مباحثی مانند 
تامین مالــی دولت یا کمک بــه بانک ها از طریق 
تحولات نرخ ارز نه تنها بر اســاس آمار بی اســاس 
است؛ بلکه جفای بزرگی در حق بانک مرکزی است. 
البته وی در ادامه صحبت های خود آماری ارائه نکرد 
تا معلوم شود منظور رئیس کل بانک مرکزی کدام 
آمار اســت که می توان این ادعا را متناســب با آن 

بی  اساس دانست.

ابزار بانک  مرکزی برای کنترل نوسان
نکته دومی که رئیس کل بانک مرکزی به آن اشاره 
کرد؛ ابزار لازم برای کنترل نرخ ارز اســت. دکتر 
همتی در صحبت های خود به این موضوع اشــاره 
کرد: »کنترل نوسانات نرخ ارز« فرآیند پیچیده ای 
اســت که با »ابزارهــای در اختیار بانک مرکزی« 
انجام می گیــرد. در نکته دوم نیــز دکتر همتی 
تنهــا به گفتن این نکته اشــاره کــرده و عنوان 
نشده که ابزارهای در اختیار بانک مرکزی به  طور 
مشــخص چه مواردی بوده است. پیشتر یکی از 
مسئولان عنوان کرده بود که طی یک سال اخیر 

بانک مرکــزی برای کنترل نرخ ارز هیچ منابعی را 
وارد بازار نکرده و تزریقی صورت نگرفته است.

صیانت از منابع بانک  مرکزی
رئیــس  کل بانک  مرکزی حدود یک ســال پیش 
عنوان کرد : »ذخایــر ارزی؛ ناموس بانک مرکزی 
اســت و باید از آن صیانت کرد.« این جمله در آن 
زمــان با واکنش های متفاوتی رو به  رو و انتقاداتی 
در این خصوص مطرح شد.وی در واکنش به این 
موضوع توضیح داد: منظور از این جمله این بود که 
ذخایر ارزی متعلق به ملت ایران است و باید از این 
ذخایر برای نیازهای اساسی کشور استفاده شود. 

بخش ســوم صحبت های رئیس کل بانک مرکزی 
نیز مربوط به این ذخایر است. وی در این خصوص 
تاکیدکرد: »بنده همچنان بر عهد و برنامه یکسال 
پیش خود مبنی بر صیانت از ذخایر بانک  مرکزی 
پا بر جا هســتم و به  صورت فزاینده به تقویت آن 
اهتمام جدی دارم.«آخریــن گزارش ها حاکی از 
آن است که در اسفند ماه سال قبل میزان ذخایر 
خارجی بانک مرکزی رقمی معادل با 110 میلیارد 
دلار اســت. این رقم در فروردین ماه سال 97 نیز 
رقمی معادل با 109 میلیارد دلار عنوان شــده؛ 
این میزان بر اســاس آمار بانک مرکزی در گزارش 
پولی وبانکی و تعدیــل آن با نرخ ارز بانک مرکزی 

صورت گرفته است.

اولتیماتوم به بانک ها
رئیــس کل بانک  مرکزی در ادامــه صحبت های 
خــود به فــاز دوم اقدامــات بانک مرکزی پس از 
کنترل نوســانات ارزی اشــاره کرد. دکتر همتی 
حوزه هایی را مشخص کرد که دوره تخلف بانک ها 
در این حوزه ها ســر آمده است. »مقررات ابلاغی 
و برخی نســبت ها به  ویژه درصدهای سهامداری، 
اجرای حاکمیت شــرکتی، اعطای وام های خاص 
خصوصا به اشخاص و شــرکت های مرتبط و ...« 

رئیس کل بانک مرکزی: 

 حذف 4 صفر
 هزینه ندارد
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بخش هایی بود که رئیــس کل بانک مرکزی روی 
آنها تاکید کرده اســت. علاوه بر این دکتر همتی 
بــه این موضوع اشــاره کرد که بانک هــا باید در 
چارچوب برنامه های بانک مرکــزی برای اصلاح 
نظام بانکی، دستورالعمل ها و تصمیمات جدی و 
قاطعی که در بانک مرکزی اتخــاذ و به آنها ابلاغ 
خواهد شــد؛ با جدیت تمام پیگیری و اجرا کنند. 
این صحبت های رئیــس  کل بانک  مرکزی به این 
معنی اســت که بانک مرکزی در گام دوم؛ تمرکز 
خود را بر اصلاح نظام بانکی بنا نهاده است. پیشتر 
رئیس کل بانک مرکزی در پیام های اینستاگرامی 

خود به بحث اصلاح نظام بانکی اشاره کرده بود.
بــه گفتــه وی بر اســاس مصوبات شــورایعالی 
هماهنگــی اقتصــادی ســران قوا و با تشــکیل 
کمیته نقدینگی و بازار پول متشکل از جمعی از 
صاحبنظران اقتصادی، پولی و بانکی و مسئولان 
بانک مرکزی طی جلســات متعــدد؛ برنامه های 
لازم برای این امر خطیر طراحی شــده اســت. بر 
خلاف تصــور پیش  آمده بانک مرکــزی علاوه بر 
بــازار ارز؛ بر اصلاح نظام بانکی هم تاکید دارد، اما 
پرهیــز از تعجیل، تداوم ثبات بازار پول و صیانت 
از ســپرده های مردم؛ پیش شــرط هر اقدامی در 
این زمینه است. البته موضوع اصلاح نظام بانکی 
یکی از مهمترین چالش های اقتصادی اســت که 
اقتصاددانان برجســته کشــور در مــورد عواقب 
تاخیر در اصلاح آن هشــدار دادنــد. این موضوع 
طی ســال های گذشــته همواره بــه  عنوان یک 
برنامه مطرح می شــد، امــا در واقع گام عملی در 
راســتای اصلاح نظام بانکی صورت نمی گرفت. با 
توجه به اینکه رئیــس کل بانک مرکزی در برخی 
موارد نظیر اجرای حاکمیت  شرکتی و اعطای وام 
به اشخاص و شــرکت های مرتبط هشدارهایی را 
مطرح کرده اســت؛ احتمال دارد که طی ماه های 

آتی تصمیماتی در این خصوص اتخاذ شود.

نامه اخیر به رئیس   جمهور
دکتر همتــی همچنین درباره نامــه اخیر خود 
به رئیس جمهــور در خصوص تخلفــات ارزی 
شرکت های دارویی گفت: در نامه به رئیس جمهور 
نوشتم با وجود اینکه دولت قانون تعیین کرده، اما 
این شرکت ها در سامانه رفع تعهد ارزی نکرده اند؛ 
لذا باید بررسی شود که چرا این شرکت ها این کار 
را انجام نداده اند؟ نمی خواهیم محدودیت ایجاد 
کنیم. از این به بعد فعال خواهیم شــد و از همه 
حساب کشی خواهیم کرد. اگر زورمان نرسید؛ به 
رئیس  جمهور می گوییم و از نهادهای نظارتی هم 
کمک می گیریم.وی دربــاره اینکه بانک مرکزی 
چقدر مســتقل اســت و چقدر دولت دست در 
جیب بانک می کنــد؟ تصریح کرد: بانک مرکزی 
نباید تحت دستورات غیرکارشناسی قرار گیرد؛ 
این از نظر من معنای اســتقلال اســت. در یک 

جاهایی تند ایســتادم و یــک جاهایی که قانون 
می گفت عمل کردم.

دکتر همتی دربــاره نحوه دریافت اختیارات ویژه 
از ســران قوا برای مدیریت بازار ارز اظهارداشــت: 
زمانــی که ارز بالای 19 هزار تومان شــد؛ دیدیم 
با این شرایط نمی توان بازار را مدیریت کرد و نیاز 
بــه اختیارات ویژه بود. دوســتان بانک مرکزی را 
خواستم تا بندهای مورد نیازمان را استخراج کنیم. 
آن را به سران قوا دادم و گفتند چرا قبلا ندادید و 
برخی گفتند کار داریم و بگذارید برای بعد. گفتم 
نه هیچ کدام کار مهمتری از این نداشتیم و حتی 
برخی گفتند ما 10 به بعد جلسه داریم و ... گفتم 
نه تا این تصویب نشود؛ هیچکس هیچ  جا نمی رود. 
همان شد که تصویب شد و ما سریع کارمان را در 
بازار ارز به صورت جــدی آغاز کردیم.وی با بیان 
اینکه منابع صندوق توسعه ملی باید در روز مبادا 
اســتفاده شود و امروز همان روز مباداست، گفت: 
فروش نفت هیچوقت به صفر نرســید و الان هم 
به تدریج در حال افزایش اســت.رئیس شــورای 
پول واعتبار درباره مصوبه مجلس برای بخشــش 
جرایم دیرکرد و دریافت سود از تسهیلات گفت: 
بانک مرکزی و دولــت موافق این مصوبه مجلس 
بود. مصلحت این است که کمک شود تا این افراد 
تسهیلات را تسویه کنند. شورای نگهبان می گوید 
بار مالی بر بانک ها دارد ، اما ما موافقیم این اجرا و 

پشتوانه ای برای بانک ها ایجاد شود.

بانک ها بنگاهداری را دوست دارند 
رئیس شــورای پول واعتبــار در بانک مرکزی از 
پیگیــری این بانک بــرای واگــذاری بنگاه های 
اقتصــادی بانک ها خبــر داد و تصریح کرد: من از 
وضعیت موجــود هنوز راضی نیســتم، با وجود 
اینکه بانک ها اقداماتی هم انجام داده اند؛ اما علت 
اینجاست که بانک ها بنگاهداری را دوست دارند، 
اعمــال نفوذهایی در شــرکت ها می کنند و ... در 
همین خصــوص راهکارهایی را با وزیر اقتصاد در 
نظر گرفته ایم تا امسال کارهای مهمی انجام شود 
و بانک های ناتــراز را جمع وجور  کنیم.وی با بیان 
اینکه ادغام بانک ها عملیاتی شــده و الان تحت 
مدیریت بانک ســپه هستند، افزود: مشکلاتی که 
الان در سیســتم بانکی رخ داده است؛ یک شبه 

ایجاد نشده که یک شبه حل شود.

 تورم نقطه به نقطه کاهنده است
دکتر همتی تــورم نقطه به نقطه را کاهنده اعلام 
کرد و افزود: نرخ رشــد تورم کاهنده شده است. 
البته تورم هنوز هســت، اما دیگر ماهی 5 درصد 

تورم را نداریم.

ثبات نسبی حاکم بر بازارها
رئیــس کل بانک مرکزی همچنیــن گفت: ثبات 

نسبی حاکم بر بازارها از آشکار شدن آغاز شکست 
تلاش دشمنان ایران حکایت می کند. یک سال از 
زمانی که فعالیت خود را در بانک مرکزی شــروع 
کردم، گذشت. آن ایام تلخ؛ روزهای سختی برای 
تمام آحاد اقتصادی بود. همزمان با تنگ تر شدن 
حلقه فشار اقتصادی و رشد شتابان نرخ ارز با درک 
شرایط بسیار خطیر کشور؛ این مسئولیت سنگین 
را پذیرفتــه و با خدای خود عهد بســتم که تمام 
توانم را برای خنثی سازی فشارها و بهبود شرایط 
اقتصادی مردم به کار گیرم.رئیس کل بانک مرکزی 
ادامه داد: لطــف خدا، دعای مردم، حمایت قاطع 
مقام معظم رهبری و پشتیبانی ریاست جمهوری 
به همراه تکیه بر آموزه های اقتصادی موجب شد 
مهمترین هدف دشمنان که به اعتراف خودشان 
نابودی پول ملی به عنوان مقدمه فروپاشی کشور 

بود؛ محقق نشود.
دکتر همتی افــزود: امروز بنــده و همکارانم در 
بانک مرکــزی از اینکه در یکی از حســاس ترین 
مقاطع تاریخ کشــور توانستیم سهم کوچکی در 
مقاومت همه جانبه و پیروزی مردم ایران در این 
توطئه بزرگ داشــته باشیم؛ بر خود می بالیم.وی 
تصریح کرد: ثبات نسبی حاکم بر بازارها از آشکار 
شدن آغاز شکست تلاش دشمنان ایران حکایت 
می کند، اما با تمــام وجود می پذیرم که به خاطر 
شــوک ایجاد شــده در بازارها و تورم ناشی از آن 
زندگی اقتصادی بخش وســیعی از هموطنان در 
تنگنا قرار گرفته است. طبیعی بود که تمام تلاش 
حقیر و همکارانــم در این مدت صرف جلوگیری 
از انتشــار بیشــتر شــوک ها در اقتصاد و کنترل 
شــاخص های کلان باشد.دکتر همتی تاکیدکرد: 
در ادامه مســیر حفظ و تقویــت ارزش پول ملی، 
مهار تورم، کمک به رونق تولید و رشد اقتصادی و 
اصلاح نظام بانکی برنامه های بعدی خدمتگزاران 

شما مردم در بانک مرکزی است.

عرضه 27.5 میلیارد دلار ارز در سامانه نیما
رئیس  کل بانک  مرکزی همچنین با اشاره به تعمیق 
تدریجی ســامانه نیما اعلام کرد: از مردادماه سال 
گذشــته تاکنون معادل 27.5 میلیارد دلار ارز در 
ســامانه نیما عرضه شــده که 3 میلیارد دلار آن 
واردات در مقابل صادرات خود و غیر بوده اســت. 
ایــن حجم از عرضه ارز  بــا 74 هزار مورد عرضه 
در سامانه تحقق یافته است. وی افزود: این حجم 
از عرضه ارز عمدتا توســط صادرکنندگان موجب 
108 هزار مورد تامین واردات به میزان حدود 22 
میلیارد دلار شده و بقیه نیز صرف تسویه تعهدات 
بانک ها شده و یا در جریان اقدام برای تامین است. 
دکتر همتی تاکید کــرد: بیش از 46 میلیارد دلار 
مبادله در ســال اول فعالیت ســامانه نیما نقش 
مهمی به این سامانه در مبادلات تجارت خارجی 

کشور داده است.
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رئیس کمیته فقهی سازمان بورس با بیان 
اینکه ریال به عنوان واحد پول ملی کشور 
محسوب می شــود و از هیچگونه ارزش 
و معنی خاصی برخوردار نیســت، گفت: 
اجرای چنین اقدامی از جمله واجبات است 
که منجر به معنا دار شدن پول ملی ایران 

خواهد شد.
دکتــر غلامرضــا مصباحی مقدم ضمن 
یادآوری موضوع حذف 4 صفر از پول ملی 
اظهارداشت: اکنون در مبادلات کشور یک 
ریال یا 100 ریال کاربردی ندارد؛ بنابراین 
این اقدام از جمله تصمیمات مثبتی است 

که از سوی مسئولان اتخاذ شد.
وی با بیان اینکه صفرهای موجود در ریال 
در دادوســتدها از ارزش مالــی چندانی 
برخوردار نیستند، تصریح کرد: پیشنهاد 
دولت این است که پول ملی ایران از ریال 
به تومان تبدیل شود؛ بر اساس این تصمیم 
از این به بعــد می توان در مبادلات از پول 

خرد استفاده کرد.
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان 
اینکه واحد پولی ایران )ریال( در مقایسه 
با ارزهای جهانی فاقد ارزش است، افزود: 
باید صفرهای اضافــی از پول ایران حذف 
شــود تا بتوان واحد پول ملی ایران را با 
واحد پولی دیگر کشــورها مورد مقایسه 
قــرار داد که این موضوع از نظر روانی آثار 

مثبتی را در کشور با خود به همراه دارد.
به گفته وی بی ارزشــی پول ملی ایران از 
نظر روانی در ســفر زائران به کشورهای 
عربســتان و عراق خود را نشان می دهد؛ 
بنابرایــن زمانی که پول ایــران با دیگر 
کشورها مورد مقایسه قرار می گیرد، این 
واحد پولی نوعی احســاس حقارت را به 

زائران تحمیل می کند.
دکتر مصباحی مقدم ضمن تاکید بر اینکه 
صفرهای موجود در امر حسابداری به دلیل 
اضافه بــودن معضلاتی را با خود به همراه 
دارد، گفت: با حذف این صفرها حسابداری 

در ایران هم معنادار خواهد شد.
رئیس کمیته فقهی سازمان بورس با اشاره 
به اینکه برای جلوگیــری از ایجاد توهم 
پولی باید در ابتدا اسکناس هایی منتشر 
شود که در کنار واحد پول ملی یک ممیز 
با ســه صفر ایجاد شود، خاطرنشان کرد: 
چنانچه این موضوع در دســتور کار قرار 
گیرد؛ موضوع توهم پولی از بین می رود و 
مردم دیگر در مبادلات خود دچار اشتباه 

نخواهند شد.
وی با بیــان اینکه برخی معتقدند »حذف 
صفر به دلیل چاپ اســکناس های جدید 
هزینه بســیار بالایی را با خود به همراه 
دارد«، گفت: نباید ایــن نکته را فراموش 
کــرد که دائم در حــال هزینه برای چاپ 
اسکناس هســتیم؛ بنابراین با حذف صفر 
چاپ اسکناس با نوع جدید انجام می شود 

و هزینه جدیدی را به وجود نمی آورد.
دکتر مصباحی مقــدم تصریح کرد: اجرای 
این تصمیم به شــکل طبیعی 2 سال به 
طول می انجامد تا اسکناس های قدیمی از 
بین مردم جمع و اسکناس های جدید در 
اختیار آنهــا قرار گیرد و زمان حاضر برای 
اجرای حذف صفر مناســب است. این در 
حالی است که اگر تورم کشور پرشتاب و 
به صورت سه رقمی بود؛ قادر به  اجرای این 

تصمیم نبودیم.
وی خاطرنشــان کرد: تجربه حذف صفر 
از واحــد پول ملی از ترکیــه به عنوان 
یک کشور همسایه وجود دارد تا آلمان 
و فرانســه که اروپایی هستند؛ بنابراین 
تاثیر چندانی در افزایش یا کاهش تورم 

نخواهد داشت.
دکتر مصباحی مقدم با بیان اینکه برای مهار 
تورم باید راهکارهای دیگری در دستور کار 
قرار گیــرد، افزود: امروز از هرگونه اصلاح 
پولی نباید انتظار معجزه داشت؛ بلکه این 
اقدام یک نیاز اســت که حدود 20 سال 

ضرورت اجرای آن احساس می شود.

دکتر مصباحی مقدم رئیس کمیته فقهی سازمان بورس:

 حذف 4صفر 
 پول ايران را ارزشمند می کند



فنــاوری  علمــی  معاونــت 
ریاست جمهوری با اشاره به موضوع 
حذف 4 صفر از پــول ملی گفت: ما 
همسو با دســتورات پیشنهادگونه 
صنــدوق بین المللی پــول همراه 

می شویم.
محســن صیقلی مشــاور معاونت علمی 
فناوری ریاست جمهوری با تاکید بر اینکه 
حذف 4 صفر از پول ملی بر شاخص های 
کلان اقتصاد کشور اثری نخواهد گذاشت، 
گفت: ایــن اقدام در شــرایطی می تواند 
اثرگذار باشد که ســاختارهای اقتصادی 
مثل اصلاح سیســتم های بانکی، تولید، 
مباحــث مالیاتی و گمرکــی با همدیگر 
رونق اقتصادی را داشــته باشــند، اما با 
حذف اســمی چند صفر از پــول ملی با 
وجود تجربیات متفاوتی که دیگر کشورها 
داشــته اند؛ هیچ اثر اقتصــادی نخواهد 

داشت.
وی افزود: خــود دولت نیز اعلام کرده که 
این کار هیچ اثری بــر روی تورم نخواهد 
داشت و فقط ظاهری است. در 50 کشور 
دنیا که این اتفــاق افتاده، از آن به عنوان 
اسم گذاری یا تجدید اسم یاد می کنند که 
در برخی از کشــورها موفق عمل شده و 
در برخی از کشورها همچون زیمبابوه که 
از زیرساخت های لازمی برخوردار نبودند؛ 
ناموفق بوده اســت.این اقتصاددان با بیان 
اینکه ما همسو با دستورات پیشنهادگونه 
صندوق بین المللی پول همراه می شویم، 

تصریح کرد: این پیشــنهادی اســت که 
معمولا صندوق بین المللی پول به کشورها 
می دهد و با شعار »آسان شدن زندگی« از 
آن یاد می کنند.وی ادامه داد: در کشور ما 
نیز زمانی که جنگ تمام شــد و دلارهای 
نفتی سرازیر شــدند؛ این صندوق چنین 
پیشنهادی را داد، اما تا سال 95 مسکوت 
بــود تا اینکه هیات دولــت مصوب کرد و 
لایحه ای را به بانک مرکزی داد، اما باز هم 

این لایحه به مجلس نرفت. 
صیقلی خاطرنشــان کرد: تنها خاصیتی 
کــه دولت و رئیس کل بانک مرکزی بر آن 
قائل شــده اند؛ حذف کاهش هزینه نشر 
اســکناس و اثر روانی اســت که مردم ارز 
کشور را در برابر ارزهای کشورهای دیگر 
پایین می بینند. اما به نظر می رســد غرور 
ملی در میزان تولید است و نه اینکه اسما 
4 صفر حذف شود و بگوییم غرورمان بالا 
می رود و ما در مقابل دلار می توانیم تومان 
داشته باشیم. وی متذکر شد: فضای روانی 
با گرد کردن پول ها وقتی که پول کوچک 
می شــود؛ می تواند بــار تورمی در جامعه 
داشته باشد.مشاور معاونت علمی فناوری 
ریاست جمهوری اثرگذاری مثبت حذف 4 
صفر از پول ملی را نیازمند زیرساخت های 
لازم دانست و گفت: در بورس کشور سهام 
یک دلاری و نیم دلاری نداریم؛ حالا اگر 4 
تــا صفر را هم برداریم، چه نتیجه ای را در 
بر خواهد داشت؟ سهام یکی از بانک های 
کشــور 40 ریال تا یک تومانی است و اگر 
4 تا صفر را برداریم؛ سهام این بانک را چه 
می توانیــم بگذاریم؟ آیا اصلا آمادگی این 

موضوع را داریم؟
وی اظهارداشت: گفته می شود با این کار 
چرخش نقدینگی می تواند وجود داشــته 
باشد و مردم معاملات خود را سریع انجام 
می دهند، اما مشــکل مردم ما معاملات 
نیســت. وقتی پول نیست و اقتصاد رونق 
نداشــته باشــد؛ اینکه بتوانند به راحتی 
مبادلــه کنند، اثر خاصی نــدارد. اولویت 
کشــور به نظر خیلی از سیاســتمداران 
و اقتصاددانــان این نیســت و مســائل و 
مشکلاتی مهمتر از این وجود دارد و بهتر 

است انرژی خود را روی اینها بگذاریم.

مشاور معاونت علمی فناوری ریاست جمهوری:

حذف 4 صفر، پیشنهاد صندوق 
بین المللی پول است
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 دکتر نهاوندیان
 معاون اقتصادی رئیس جمهوری:

 حذف صفرهای
  پول ملی 

سليقه مردم است
معاون اقتصادی رئیس جمهوری با بیان اینکه 
مصوبه دولت در خصوص »حــذف 4 صفر از 
پول ملی« واقعیت گرایی و تبعیت از سلیقه و 
انتخاب جامعه است؛ پیش بینی کرد که مجلس 

با لایحه دولت در این خصوص موافقت کند.
دکتر محمد نهاوندیان درباره هدف دولت از تصویب 
طــرح حذف 4 صفر از پول ملی اظهارکرد: با توجه به 
اینکه مبنای بسیاری از تصمیمات باید توجه به عرف 
جامعه باشــد؛ وقتی که جامعه در گفتگوی روزمره و 
مبــادلات یومیه خود از تومان بــه عنوان واحد پول 
ملی اســتفاده می کند و به 10 هزار ریال یک تومان 
می گوید؛ عملا مبنای پول خود را بر اســاس تومان 

تعیین کرده است.
وی گفت: علت مصوبه دولــت در خصوص حذف 4 
صفر از پول ملی تبعیت از این وفاق عمومی است که 

در گفتگوی مردم شکل گرفته است.
معاون اقتصادی رئیس جمهوری خاطرنشــان   کرد: 
از نظــر علمی نیز اینکه ما در نــرخ مبادله پول ملی 
خود با ارزهای بین المللی رقم ناچیزی را در اســناد و 
بانک های اطلاعاتی وارد کنیم، طبعا خیلی قابل دفاع 
نیست؛ بنابراین تصمیم هیات دولت واقعیت گرایی و 
تبعیت از سلیقه و انتخاب جامعه است.دکتر نهاوندیان 
همچنین درباره پیش بینی خــود از نظر نمایندگان 
مجلس شــورای اسلامی در خصوص لایحه حذف 4 
صفر از پول ملی گفــت: قاعدتا در مجلس نیز با این 

تصمیم دولت موافقت خواهد شد.



عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با مثبت 
ارزیابی کردن اقدام بانک مرکزی در حذف 4  صفر از پول ملی 
گفت: این اقدام حتی منجر بــه صرفه جویی در هزینه چاپ 

اسکناس نیز می شود.
شهباز حســن پوربیگلری با اشاره به اقدام اخیر بانک مرکزی در قالب 
حذف 4 صفر از پول ملی گفت: اصلاح نرخ برابری پول ملی از طریق 
حذف صفرها وجهــه آن را در صحنه بین المللی ارتقاء می بخشــد.

نماینده مردم سیرجان در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه حذف 
4 صفر از پول ملی در بسیاری از کشورها انجام شده است، افزود: این 
اقدام در کنار ســایر اقدامات می تواند سرآغازی برای اصلاحات جدی 

اقتصادی باشد.
وی با تاکید بر اینکه حذف 4 صفر از پول ملی به  تدریج و با جایگزینی 
آنها با اسکناس های فرسوده قبلی وارد چرخه خواهد شد، تصریح  کرد: 
هزینه این اقدام قابل مقایســه با هزینه چاپ حجم زیاد اسکناس های 
فعلی نیســت.این نماینده مردم در مجلس دهــم با بیان اینکه قبل از 
ورود بانک مرکــزی برای حذف 4 صفر هم کســی قائل به ریال نبود، 
تاکیدکرد: این اقدام ساده سازی مبادلات را ممکن می کند؛ چراکه مردم 
در بســیاری از معاملات خود درگیر و ســردرگم نحوه محاسبه تومان 
به ریال بودند.حسن پوربیگلری با تاکید بر اینکه بانک مرکزی اقدامات 
مناسبی را برای جراحی اقتصادی آغاز کرده است، گفت: حذف 4 صفر 

نیز به تدریج نتایج خود را در اقتصاد کشور هویدا خواهد کرد.
وی با بیان اینکه در کنار حذف صفرها ارتقاء شــاخص های اقتصادی 
همچــون افزایش تولید، نرخ ســرمایه گذاری، آزادســازی اقتصادی، 
حضور بانک های خارجی در کشــور، حضور سرمایه گذاران خارجی و 
غیــره نیز باید انجام شــود، افزود: به طور حتم ایــن اقدام پله ابتدایی 
تغییرات بسیاری خواهد بود.عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس شورای اسلامی یادآورشد: از لحاظ روانی نیز حذف 4 صفر از پول 

ملی مزایای بسیاری به همراه خواهد داشت.

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: با حذف 4 صفر از 
پول ملی نحوه محاســبه و مراودات بورس و شبکه بانکی 

ساده سازی می شود.
محمدرضا پورابراهیمی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اســلامی با اشــاره به مصوبه هیات دولت درباره حذف 4 صفر از 
پول ملی گفت: از روز نخســت که بحث حــذف یک صفر مطرح 
شده بود، پیشنهاد شــد که 4 صفر حذف شود؛ چراکه با توجه به 
هزینه های سنگین حذف صفرها این اقدام منطقی تر است.نماینده 
مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه با حذف 
4 صفر از پول ملی نحوه محاسبه ساده تر می شود، افزود: با این اقدام 
تمام محاسبه های بخش حسابداری تغییر یافته و اسناد و مدارک 

عوض می شود.
ساده سازی عددها با حذف 4 صفر 

وی ادامــه داد: با حــذف 4 صفر ساده ســازی عددها صورت 
می گیرد و تقریبا محاسبه عددها آســان تر می شود؛ بر همین 
اســاس مجلس با حذف 4 صفر موافق بوده و در طرح بانکداری 

به آن توجه کرده است.
پورابراهیمی با بیان اینکه حذف 4 صفر از پول ملی در راستای امور 
ثبتی و حسابداری اســت و نگهداری حساب ها را راحت تر خواهد 
کرد، تاکیدکرد: با حذف 4 صفر از پول ملی مراودات بورس و شبکه 
بانکی کشور ساده سازی می شود و این اقدام برای کشور مفید خواهد 
بود.وی با اشــاره به تبدیل ریال به تومان در مراودات روزمره افزود: 
حذف 4 صفر که در هیات دولت به تصویب رســیده است؛ باید به 

مجلس ارسال و پس از بررسی و تصویب اجرایی شود.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: با 
توجه به کاهش ارزش پول طی سال های گذشته حتما باید اصلاح 

اعداد و ارقام در دستور کار قرار بگیرد.

حسن پور عضو کمیسیون برنامه وبودجه مجلس:

حذف 4 صفر از پول ملی 
هزینه چاپ اسکناس را 

کاهش می دهد

پورابراهیمی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس تاکیدکرد:

 ساده سازی مراودات 
 بورس و شبکه بانکی

با حذف 4 صفر از پول ملی
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مدیرعامل شــرکت بورس تهران با بیان اینکه تاثیر حذف 4 صفر از پول 
ملی در بازار سرمایه مثبت ارزیابی می شود، گفت: هرچه قیمت سهام از 
دید سهامدار کمتر باشد؛ ریسک کمتری را در ذهن خود محاسبه می کند 

و به لحاظ ذهنی از آمادگی لازم برای سرمایه گذاری برخوردار می شود. 
دکتر علی صحرایی به حذف 4 صفر از پول ملی و تاثیر آن بر بازار ســرمایه اشاره و 
بیان کرد: با این اتفاق دیگر ریســک چندانی بر سهم هایی که قیمت بسیار پایینی 
دارند؛ تحمیل نمی شود. به گفته وی کلیات این موضوع اکنون از سوی دولت بررسی 
شــده است. حال باید منتظر ماند و دید که این موضوع در مجلس شورای اسلامی 
مصوب می شــود یا خیر؟ دکتر صحرایی اظهارداشت: مطالعات جهانی نشاندهنده 
رشد اقتصاد کلان است که طبق مطالعات صورت گرفته رشد تورم کاهش می یابد 

و بعد از آن رشد اقتصادی صورت می گیرد.
مدیرعامل شرکت بورس تهران به آماده سازی بستر لازم برای حذف 4 صفر از پول 
ملی اشــاره و بیان کرد: مســیر لایحه و تصویب این اقدام و آماده سازی زیرساخت 
فنی آن زمان بر اســت که اکنون زمان مناســبی برای اجرای این اقدام اســت.وی 
اظهارداشت: حذف صفر از پول ملی به تنهایی نمی تواند تاثیر چندانی را در اقتصاد 
کشــور داشته باشــد، اما اگر برنامه های دیگری در کنار حذف صفر از پول ملی در 
دســتور کار قرار گیرد؛ می توان نسبت به آثار مثبت آن در کشور امیدوار بود.دکتر 
صحرایی با بیان اینکه شاهد تجربه این اتفاق در دیگر کشورها بوده ایم، افزود: تقریبا 
50 کشور در زمان های مختلف دست به چنین اقدامی زدند؛ بارزترین آن مربوط به 

آلمان است که در این زمینه موفق عمل کرد.
مدیرعامل شــرکت بورس تهران به برنامه های گسترده ای که در این زمینه به اجرا 
درآمده اســت، اشــاره  کرد و گفت: نگرش های موجود در این زمینه باید در سطح 
جامعه تغییر کند که امیدواریم از طریق برنامه ریزی صورت گرفته توســط دولت 
این موضوع به خوبی اجرایی شود.وی در پایان با بیان اینکه امیدواریم سیاست های 
پولی و بانکی کشور به گونه ای باشد که منجر به افزایش رشد اقتصادی شود، افزود: 
بر اساس مطالعات صورت  گرفته از سوی نهادهای معتبر بین المللی؛ از سال 2020 
به بعد در کشور با رشد مثبت اقتصادی روبه رو خواهیم بود که امیدواریم حذف صفر 

آثار مثبتی را که در دنیا با خود به همراه داشته است؛ در ایران هم شاهد باشیم.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با برشمردن مزایای 
حــذف 4 صفر از پول ملی گفت: با حذف 4 صفر از پول 
ملی اســتفاده از ارقام بزرگ در مبادلات ساده روزمره 

دیگر نیاز نیست.
شــهاب نادری نماینده مردم پاوه در مجلس شورای اسلامی با 
مثبت ارزیابی کردن اقــدام بانک مرکزی در حذف 4 صفر از 
پول ملــی و با بیان اینکه ناامنی در حمــل مقادیر زیاد پول 
حتی برای مبادلات روزمره از مشکلاتی بوده که تاکنون با آن 
مواجه بوده ایم، افزود: با حــذف 4 صفر از پول ملی بار روانی 
حاکم بر جامعه نیز با ساده ســازی اعداد کاهش پیدا می کند.
وی با تاکید بر اینکه در کشور سالانه هزینه های بسیاری بابت 
اســتهلاک اسکناس از حیث نگهداری آن در حجم بالا ایجاد 
می شود، تصریح کرد: به دنبال حذف صفرها از پول ملی علاوه 
بر تســهیل روند چاپ اسکناس؛ نگهداری آنها نیز راحت  تر از 

قبل خواهد شد.
این نماینــده مردم در مجلس دهم با بیان اینکه قبل از حذف 
4 صفــر از پول ملی هم مردم در معاملات خــود از واژه ریال 
اســتفاده نمی کردند، گفت: ساده سازی معاملات و درک بهتر 
عملیات هــای مالی و بانکی برای مــردم از ثمرات این اقدام به 

موقع بانک مرکزی است.
نــادری ادامه داد: خوشــبختانه با حذف 4 صفــر از پول ملی 
معطل شدن در صف بانک ها و معضلات شمارش حجم بالای 
اســکناس به حداقل ممکن خواهد رســید.عضو کمیسیون 
اقتصــادی مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه بســیاری از 
کشــورهای پیشرفته قبل از ما اقدام به حذف صفر از پول ملی 
خود کرده اند، گفت: با حذف 4 صفر از پول ملی شفاف ســازی 

ساختار مالی کشور نیز رخ می دهد.

مدیرعامل شرکت بورس تهران تاکیدکرد: 

 تاثیر مثبت
  حذف 4 صفر از پول ملی 

بر بازار سرمایه

 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس
 تشریح کرد:

 مزایای حذف 4 صفر
 از پول ملی
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دکتر هامونی مدیرعامل فرابورس ایران تاکید کرد:

لزوم سیاست های مکمل برای حذف 4 صفر از پول ملی
کنترل نقدینگی در کشور به کمک عملیات بازار باز

مدیرعامل فرابــورس ایران در خصوص 
سیاست حذف 4 صفر از پول ملی و تاثیر 
آن بر اقتصاد کشور گفت: به نظر می رسد 
این اقدام تاثیری بر بخش واقعی اقتصاد 
نخواهد داشت و صرفا آثار محاسباتی بر 
سامانه ها دارد، اما باید توجه داشت که 
این اقدام در کشورهایی توانسته موفق 
عمل کند که سیاســت های مکمل برای 
ثبات مالی در آنها اندیشیده شده است. 
البته باید به این موضوع نیز اشاره کرد که 
این سیاست بخشی از بسته بزرگ تری از 

اصلاحات اقتصادی خواهد بود.
دکتر امیــر هامونی مدیرعامل فرابورس ایران 
بــا بیان اینکه در صورت عملیاتی شــدن این 
موضوع باید جزئیات آن مشخص شود، گفت: 
در بازار ســرمایه حق  تقدم های زیر 10 تومان 
معامله می شــود و قاعدتا حق  تقدم هایی که با 
ریال معامله می شود؛ باید اصلاح شود و حتی 
شــاید با ارزش بالاتری به فروش برســند که 
این اقدام به ســهامداران خرد کمک می کند. 
بــا توجه به جلســاتی کــه در این خصوص 

برگزار می شــود؛ به نظر می رسد بانک مرکزی 
سیاست های تکمیلی نیز برای حذف 4 صفر از 

پول ملی تعریف کند.
دکتر هامونی همچنیــن یکی از کاربردهای 
مهم عملیــات بازار باز را کنترل نقدینگی در 
کشور دانست و گفت: بانک مرکزی می تواند 
برای کنترل و یا  افزایــش نقدینگی اقدام به 
خریداری یا انتشــار اوراق بهــادار کرده و به 
عنوان معامله گر مســتقل در بازار ابزارهای 
نویــن مالــی فرابــورس  نقش آفرینی کند. 
عملیات بــازار باز که از قانون بودجه ســال 
98 نشات گرفته است؛ به بانک  مرکزی اجازه 
می دهد در بازار اوراق  دولتی اعم از اخزا، اشاد، 

افاد و ... ورود کند. 
مدیرعامل فرابورس ایران از عملیات بازار باز به 
عنوان یکی از مهمترین همکاری های 40 سال 
گذشته بین ارکان بازار سرمایه و بانک  مرکزی 
یاد کرد و افزود: تاکنــون در تاریخ جمهوری 
اســلامی ایران ابزار و سیاست بازارمحور برای 
اعمال منویات و سیاست های پولی نداشتیم، 
امــا اکنون از طریق راه اندازی عملیات بازار باز 

با کمک ســازمان بورس، شــورایعالی بورس، 
شــورایعالی پــول و اعتبــار و بانک  مرکزی 
می توانیــم به توســعه ابزارهــای بازارمحور 

سیاست های پولی کمک کنیم.
وی بــا بیــان اینکــه عملیــات بازار بــاز به 
بانک  مرکــزی امکان می دهد کاملا هدفمند و 
پیشگیرانه در بازار بدهی و صکوک ورود کند 
و نرخ کف و ســقف ســود را در کوتاه مدت و 
میان مدت تعیین کند، اظهارکــرد: این ابزار 
به بازارهای بدهی و ســهام نیز کمک می کند. 
طی چند سال گذشته شاهد نوساناتی در بازار 
بدهی بودیم که این قضیه بازار ســهام را نیز 
تحت تاثیر خود قــرار داد، اما با تعیین کف و 
سقف نرخ نه تنها بازار بدهی به تعادل نزدیک 
می شود؛ بلکه بازار سرمایه نیز می تواند از این 

قضیه منتفع شود.

راه اندازی بازار متشکل ارزی 
دکتــر هامونــی در خصوص شــرکت بازار 
متشــکل ارزی که به گفتــه وی 20 درصد از 
سهام آن متعلق به فرابورس است، عنوان کرد: 
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رئیس کل بانک   مرکزی تاکید داشــت که بازار 
سرمایه در بازار متشــکل ارزی حضور داشته 
باشد و حضور فرابورس در این بازار در شورای 
پول واعتبار مصوب شد. شرکت بازار متشکل 
ارزی اواخر اردیبهشــت ماه ثبت شد و با توجه 
به اطلاع رسانی رسمی بانک مرکزی به زودی 

شاهد راه اندازی این بازار خواهیم بود.
وی در خصوص نقش فرابورس در تامین مالی 
جمعی، رمز ارزها و بلاک چین؛ از برنامه های 
فرابــورس بــرای اســتفاده از بلاک چین در 
زمینه گواهی های الکترونیکــی دارایی های 
مالــی و دارایی های ثابت مشــهود خبر داد و 
اضافه کرد: نباید رمز ارز با بلاک چین اشــتباه 
گرفته شــود. در واقع فرابورس به بحث رمز 
ارزها ورود نکرده اســت؛ چراکه سیاستگذار 
آن مشــخص است و بانک  مرکزی باید در این 
حوزه اظهارنظر کند. اما در زمینه تامین مالی 
جمعی حدود 10 درخواست داشته ایم که در 
کارگروه ارزیابی تامین مالی جمعی بررســی 
شــده و یکی از آنها موفق به دریافت موافقت 

اصولی از این کارگروه شده است.
وی در ادامه با اشاره به اینکه فرابورس کمیته 
بلاک چیــن را تشــکیل داده  و فراخوان آن را 
نیز منتشــر کرده  است، افزود: با تیم هایی که 
در حوزه بلاک چین حرفی برای گفتن دارند؛ 
نشست هایی برگزار کردیم تا این تیم ها برنامه 
خــود را ارائه کنند و در حــال مذاکره و عقد 
تفاهمنامه با برخی از فعالان حوزه بلاک چین 
هســتیم. مدیرعامل فرابــورس همچنین از 
معاملــه یک پتنــت در بــازار دارایی فکری 
فرابورس به ارزش بالغ بر 2میلیارد تومان خبر 
داد که به گفته وی بیشترین رقم ارزش معامله 
در بازار دارایی فکــری از تاریخ راه اندازی این 

بازار تاکنون به شمار می آید.

سهم ۹۹ درصدی شرکت های SME در 
بین بنگاه های کشور

مدیرعامل فرابورس ایران در خصوص شرایط 
ورود به بازار شــرکت های کوچک و متوسط 
با اشــاره به اینکه شرکت ها برای ورود به بازار 
سرمایه باید صورت های مالی حسابرسی شده 
و شفافی داشته باشند و در عین حال ساختار 
آنها به لحاظ حاکمیت شــرکتی ارتقاء یابد، 
اظهارکــرد: دو مانــع بــزرگ برای توســعه 
شــرکت های SME شــفافیت و حاکمیــت 
شرکتی اســت؛ این در حالی اســت که این 
شرکت ها سهم قابل توجهی در رشد اقتصادی 
و سهم 45 درصدی در اشتغال دارند. علاوه بر 

این تعداد بنگاه های کوچک و متوسط  نیز 99 
درصد کل از بنگاه های فعال در کشور را شامل 

می شود که رقم قابل  توجهی است.
دکتــر هامونــی ضمن اشــاره به فهرســت 
شــرکت هایی که از ســوی معاونت علمی و 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران به فرابورس ارسال شده است؛ از برگزاری 
جلسات پی درپی فرابورس با وزارت صنعت و 
ارسال فهرســتی از 3000 شرکت کوچک و 
متوسط از ســوی این وزارتخانه به فرابورس 
خبر داد و افزود: بازار شــرکت های کوچک و 
متوسط می تواند نه تنها به بخش مالی؛ بلکه به 

بخش واقعی اقتصاد نیز کمک کند.
وی بــا بیــان اینکه از بین شــرکت هایی که 
درخواست پذیرش در بازار SME داده اند، 18 
شرکت استانداردهای مدنظر فرابورس را برای 
پذیرش در این بازار کسب کرده اند، افزود: بازار 
شــرکت های کوچک و متوسط قطعا یکی از 
بازارهای رو به رشــد و آینده دار بازار سرمایه 
است و باید یک سری اصلاح قوانین ومقررات 
صورت گیــرد. در خصوص بحث های مالیاتی 
و ثبتی شــرکت ها نیز لازم است تفاهم هایی 
بین دســتگاه هایی که خارج از حیطه اختیار 

فرابورس است؛ صورت گیرد.
دکتر هامونی در ادامه تاکیدکرد: قرار نیســت 
سهام شــرکت های کوچک و متوسط هر روز 
معامله شــود. در بورس های پیشرفته دنیا نیز 
معاملات سهام این  شرکت ها چند روز یک  بار 
انجام می شــود، اما مهم این است که با ورود 
شــرکت های SME به بازار سرمایه علاوه بر 
اینکه شفاف می شــوند؛ به تامین و در نهایت 

رشد آنها نیز کمک می شود.
مدیرعامل فرابورس در پاسخ به سوالی در مورد 
چرایــی عدم موفقیت برخی از شــرکت های 
استارتاپی برای ورود به بازار سرمایه؛ به عرضه 
اولیه ســهام 29 شرکت دانش بنیان در بورس 
تهران و فرابورس ایــران به ارزش بازاری بالغ 
بر30 هزار میلیارد تومان اشــاره کرد و افزود: 
شــرکت های دانش بنیــان باید شــفافیت و 
حاکمیت شــرکتی را رعایت کنند. با توجه به 
اینکه مدیران عامل و هیات مدیره این شرکت ها 
بیشتر در مباحث فنی تخصص دارند و کمتر به 
استفاده از مدیران مالی متخصص برای تنظیم 
نظام های مالی و حسابداری قوی بها می دهند؛ 
با مشــکل شــفافیت و حاکمیت شــرکتی 
مواجه اند و بازار سرمایه روی این موارد حساس 
است؛ چراکه سرمایه گذاران در برخورد با این 

شرکت ها با ابهام مواجه می شوند.

آمادگی فرابورس برای بررسی شرایط 
سرخابی ها

مدیرعامــل فرابورس همچنین در پاســخ به 
ســوالی در مورد واگذاری دو باشگاه ورزشی 
پرســپولیس و استقلال؛ با اشــاره به اینکه ما 
پیش از این صورت های مالی از این دو باشگاه 
دریافت کرده ایم، اما تاکنون درخواست رسمی 
برای ورود به فرابورس از ســوی این باشگاه ها 
مطرح نشــده اســت، گفت: در قانون بودجه؛ 
وزارت ورزش  وجوانان مکلف شده است سهام 
باشگاه های پرسپولیس و استقلال را از طریق 
بازار پایه فرابورس واگذار کند و سازمان بورس، 
بازار ســرمایه و فرابورس ایران به طور کامل 
آمادگی بررسی شــرایط این دو باشگاه برای 
ورود به فرابورس را دارد که به محض دریافت 
درخواست رسمی؛ شــرایط آنها برای ورود به 

فرابورس را بررسی می کنیم.

آخرین اخبار بازار پایه؛ 
رنگ بندی ها و دامنه 

نوسان ها
معاون بازارهای خارج از بورس 
فرابورس ایــران نیــز در این 
نشســت جزئیاتــی از آخرین 
اخبار بازار پایه اعلام کرد.بهنام 
محسنی در پاسخ به این سوال 
که ســرانجام بازار پایه چه شد 
و زمان اجرایی شدن آن به چه 
زمانی موکول شد، گفت: سال 
جدید  دســتورالعمل  گذشته 
بــازار پایه از ســوی ســازمان 
بورس تصویــب و اجرای آن به 

خردادماه جاری موکول شد.
وی افزود: بــا توجه به نظرات 

فعالان بازار در خصوص شرعی بودن معاملات 
پس از بررسی های کمیته فقهی این ابهامات 
روشــن شد. محسنی ادامه داد: دومین بحث 
اخذ مجدد نظرســنجی بود که قرار شــد در 
شکلی تازه و با گروه بندی 6 طبقه ای فعالان 
همراه شود. سپس از نخبگان بازار سرمایه نیز 
نظرسنجی و نتایج مورد بررسی قرار گرفت. 
معــاون بازارهای خارج از بــورس فرابورس 
ایران با بیان اینکه هیات مدیره و شــورایعالی 
بورس نیز با کلیات تصمیمات موافقت کرد، 
اظهارداشــت: رنگ بندی بــازار پایه به زرد، 
نارنجی و قرمز انجام می شود و دامنه نوسان 
برای ایــن تابلوها به ترتیب ســه، دو و یک 

درصدی خواهد بود.

با تیم هایی که در 
حوزه بلاک چین 

حرفی برای 
گفتن دارند؛ 

نشست هایی 
برگزار کردیم تا 

این تیم ها برنامه 
خود را ارائه کنند 
و در حال مذاکره 
و عقد تفاهمنامه 

با برخی از فعالان 
حوزه بلاک چین 

هستیم



یک کارشناس بازار ســرمایه با اشاره به 
برنامه دولت برای حذف 4 صفر از پول ملی 
گفت: تا زمانی که عزم جدی و دانش کافی 
برای مهار این عوامل وجود نداشته باشد، 
حذف 4 صفر نه  تنها نتیجه ای ندارد؛ بلکه 
بعد از مدتی با همین وضعیت فعلی رو به  رو 

خواهیم بود.
ولی نادی قمی مدیرعامل شرکت تامین سرمایه 
نوین در پاســخ به اینکه بر اساس متون علمی 
اصلاح پولی در چه صورت انجام می شود؟ افزود: 
وقتی که نظام مبادلات پولی ناکارآمد می شــود 
و اعــداد و ارقام پولی اعتبار خــود را نزد عموم 
مردم از دست می دهد )مقایسه ارزش پول شان 
با ارزش ارزهــای خارجی(، دولت ها برای حفظ 
غرور ملی، افزایش اعتبارشان نزد عموم مردم و 
جلوگیری از تبدیل پول ملی به ارزهای خارجی 
اقدام به اصلاح پولــی )Currency reform  یا 
Monetary reform (  می کننــد. در واقــع از 
جمله اقدامــات روبنایی برای حذف آثار تورم از 

روی ارزش پول ملی؛ اصلاح پولی است.
وی تاکیدکرد: ســاده ترین روش اصلاح پولی؛ 
کاهش صفر است )معمولا 3 صفر( که به نوعی 
تغییر ضریب محاسباتی است. تجربه کشورهایی 
که اقدام به اصلاح پولی کرده اند؛ نشان می دهد 
کشــورهایی از این اقدام بهره برده اند که آن را 
در قالب یک برنامه جامع تر تحت عنوان اصلاح 

ساختاری نظام مالی اجرا کرده اند.
نادی قمی در پاسخ به اینکه حذف 4 صفر از پول 
ملــی چه تاثیری بر اقتصــاد و بازارهای مالی از 
جمله بازار سرمایه دارد، گفت: تغییر واحد پول 
ملی اگرچــه در ابتدای امر موجب افزایش تورم 
و انتظارات تورمی می شــود، امــا اگر در قالب 
برنامه ثبات مالی اجرا شــود؛ به تدریج موجب 
کاهش تورم و افزایــش اعتماد عمومی به پول 

ملی می شود.
وی ادامه داد: وقتی مردم قدرت خرید پول شان 
را با پول های خارجی مقایســه می کنند؛ غرور و 
اعتماد به نفس  آنها افزایش می یابد و اثر آن روی 
بازار ســرمایه به صورت کوتاه مدت و بلند مدت 

خود را نشان می دهد.
نادی قمــی افــزود: در حــال حاضــر برخی از 

شــرکت ها زیر ارزش اسمی یا نزدیک به ارزش 
اســمی  خود معامله می شــوند که قاعدتا تاثیر 
کوتاه مدت مثبتی روی این شرکت ها و نیز کل 
بازار دارد، امــا در بلندمدت حذف تورم موجب 

تحرک کمتر بازار سرمایه می شود.
این کارشناس بازار ســرمایه ادامه داد: در حال 
حاضر تورم و کاهش ارزش پول ملی؛ عامل اصلی 
حرکت بازار سهام قلمداد می شود که در صورت 
حذف آن محرک های اصلی بازار ســرمایه باید 
نقش آفرین شــوند. در یک بازار سرمایه مدرن 
با نرخ تورم پایین آنچه که موجب رشــد قیمت 
سهام شرکت ها می شــود؛ رشد بهره وری تولید 
کالا و خدمات، توســعه بازار فروش محصولات 
و کاهش ریسک است؛ بنابراین شرکتی با رشد 
قیمت مواجه خواهد شد که بتواند یک محصول 
قابــل رقابت، باکیفیت و بــا یک قیمت معقول 
تولید کند که البته این موضوع در بازار سرمایه 

کشور کمتر حاکم بوده است.
وی در پاســخ بــه اینکه آیا شــرایط اقتصادی 
کشور برای اصلاح پولی مهیاست، گفت: اقتصاد 
کشور با مشکلات و چالش های عدیده ای نظیر 
تورم، بیکاری، ناکارآمدی نظام بانکی، بهره وری 
پایین و غیره دســت به گریبان اســت که عبور 
از آنها مســتلزم اقدامات گام به گام در راستای 
توسعه روابط بین المللی و میدان دادن به بخش 

خصوصی است.
نادی قمی ادامه داد: عوامل ایجاد تورم طی 50 

سال اخیر مشخص است. تا زمانی که عزم جدی 
و دانش کافی برای مهار این عوامل وجود نداشته 
باشــد، حذف 4 صفر منجر به نتیجه ای نخواهد 
شــد؛ بلکه بعد از مدتی با همین وضعیت فعلی 
رو به  رو خواهیم بود. به نظر می رســد که حذف 
4 صفر از پول ملی به این زودی اجرایی نشــود؛ 

چراکه شرایط اقتصادی کشور خاص است.
این کارشناس بازار ســرمایه افزود: درآمدهای 
دولت محدود شــده و هزینه های دولت در سال 
98 حداقل 20 درصد بالاتر از مبلغ سال گذشته 
اســت؛ بنابراین کارشناسان انتظار دارند بودجه 
کشور با 140 هزار میلیارد تومان کسری مواجه 
شود که بخشــی از آن در نهایت از محل منابع 
بانک مرکزی جبران خواهد شد که این موضوع 

می تواند موجب جهش تورمی شود.
نادی قمی در پاســخ به این ســوال که آیا این 
اقدام سیاســتی در جهت مهار نقدینگی است؟ 
گفت: افزایش نقدینگی اقتصــاد در درجه اول 
معلول کســری ساختاری بودجه )انضباط مالی 
پایین( و ناترازی ترازنامه بانک هاست. مادامی که 
این موضوعات به طور بنیــادی و در قالب یک 
طــرح ثبات مالی حل نشــود؛ مهار نقدینگی از 
طریق حذف صفر از پول ملی، یک مرهم موقت 
است. به هر حال تجربه های متعددی در زمینه 
کاهش صفرها وجود دارد که شکســت خورده 
است. کشورهایی نظیر آرژانتین، ترکیه، برزیل 
و بلاروس بارها و بارها اقدام به کاهش صفر پول 

ملی خود کردند، اما لزوما موفق نشده اند.
این کارشناس بازار ســرمایه در پاسخ به اینکه 
نظر شــما در خصوص بازار برتر که قرار است در 
بورس اوراق بهادار تهران تشکیل شود چیست؟ 
بیان  کرد: شــرکت ها در بازار برتر بر مبنای رتبه 
شــفافیت و میزان سهام شــناور آزاد ورود پیدا 
می کنند و در این بازار نوســان قیمت مثبت و 
منفی 10 درصــد و وجود بازارگــردان الزامی 
اســت. این موضوعات می توانــد موجب حذف 
پدیده صف نشــینی و به تعادل رســیدن سریع 
قیمت سهام شود. از طرف دیگر ریسک افزایش 
)کاهش( قیمت سهام را بالا برده است؛ بنابراین  
تصمیمات سرمایه گذاران برای خرید یا فروش 
سهام آگاهانه تر شده و مبتنی بر تحلیل می شود.

مدیرعامل شرکت تامین سرمایه نوین تشریح  کرد:

دورنمای بازار سرمایه پس از حذف ۴ صفر
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مدیرعامــل بانک صادرات ایران با بیان اینکه حذف 4 صفر باعث 
روان شدن معاملات می شود، گفت: ممکن است پس از اجرای این 
طرح در کوتاه مدت نوسان قیمت ها را مشاهده کنیم، اما خیلی زود 
به ثبات خواهند رسید؛ در نتیجه حذف 4 صفر نمی تواند اثر تورمی 

بلندمدتی داشته باشد.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران؛ حجت اله صیدی درباره طرح 
حذف 4 صفر از پول ملی افزود: حذف 4 صفر طرح مثبتی به شمار می رود 

که سبب روان تر شدن معاملات و شفاف شدن قیمت ها می شود.
وی خاطرنشان کرد: گاهی بحث می شود که حذف 4 صفر اثر تورمی داشته 
و می تواند باعث رشــد تورم شــود که این موضوع را قبول ندارم؛ چراکه بر 
اساس این طرح ریال در کنار تومان قرار می گیرد که به بخش پذیری واحد 
پول ملی کمک می کند. »تومان« هیچگاه از زندگی ایرانی ها حذف نشده و 
»ریال« فقط برای گزارشگری اقتصادی مورد استفاده قرار می گرفته است.

وی با اشاره به تجربه سایر کشورها برای اصلاحات پولی گفت: اگر به تجربه 
سایر کشورها نگاهی بیندازیم؛ به دو تجربه موفق در اتحادیه اروپا و ترکیه 
می رســیم. در اتحادیه اروپا به تبدیل واحدهای پول مختلف و پراکنده به 

یورو اقدام کردند؛ در ترکیه نیز »لیر جدید« رونمایی شد.
صیدی ادامه داد: ممکن است پس از اجرای طرح حذف 4 صفر در کوتاه مدت 
نوسان قیمت ها را داشته باشیم، اما خیلی زود به ثبات خواهند رسید؛ قطعا 
می توان ادعا کرد که حذف 4 صفر نمی تواند اثر تورمی بلندمدتی داشــته 
باشــد.وی درباره میزان موفقیت آمیز بودن طرح حذف 4 صفر در شرایط 
غیرعادی اقتصادی و تحریم ها گفت: تاثیر روانی تحریم ها بیشــتر از آثار 
واقعی آن است. در واقع تاثیر واقعی تحریم ها بر اقتصاد به حدی نیست که 
نتوانیم اصلاحات پولی در کشور انجام دهیم.مدیرعامل بانک صادرات ایران 
در پایان ادامه داد: سیاستگذار پولی سال ها دنبال انجام این اصلاحات پولی 

بود که با تصویب هیات وزیران جنبه اجرایی یافته است.

رئیس اتــاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی تهران از 
استقبال مشروط بخش خصوصی از طرح حذف 4 صفر از پول 

ملی خبر داد.
مسعود خوانساری در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران گفت: 
شرط موفقیت طرح حذف 4 صفر از پول ملی آن است که ساختارهای 
اقتصادی کشــور اصلاح شده و جلوی رشد تورم گرفته شود. در صورتی 
که جلوی تورم گرفته نشود؛ هرچند سال یک بار باید شاهد حدف صفر 
بود که لازمه موفقیت این طرح اصلاح ساختارهاست.رئیس اتاق تهران 
تصریح  کرد: تقریبا تمامی روسای کمیسیون های اتاق بازرگانی خواهان 
حذف ارز 4200 تومانی هستند؛ زیرا بستر رانت و فساد در اقتصاد است.
خوانساری بیان داشت: تنها افراد خاصی به ارز دولتی دسترسی دارند، اما 
امکان دارد خریدهای خارجی به رقم بالاتری از قیمت واقعی اعلام شود 
که این موضوع باعث خروج ســرمایه از کشور می شود.وی با بیان اینکه 
کالاهای اساســی و کالاهایی که ارز 4200 تومانی می گیرند، با قیمت 
واقعی خود در دســترس مردم قرار نمی گیرند، افزود: قاچاق کالا بسیار 
زیاد شــده و به تولید داخل نیز ضربه می زند؛ چراکه برخی از تولیدات 
کشــور از مواد اولیه ای استفاده می کنند که بخشــی از آن ارز دولتی و 
بخشــی با ارز آزاد تولید می شــود.رئیس اتاق بازرگانی تهران گفت: ما 
خواهــان حذف ارز 4200 تومانی و پرداخــت یارانه نقدی مابه ازای آن 
هستیم. وی در ادامه به ممنوعیت صادرات برخی از کالاها برای تنظیم 
بازار داخل اشــاره کرد و اظهارداشت: بر اساس قانون صادرات و واردات 
تنها تجارت مشــروبات الکلی، موادمخدر و ســلاح ممنوع است و نباید 
مانعی برای تجارت سایر کالاها وجود داشته باشد.خوانساری ادامه داد: 
امروز می بینیم که هر وزارتخانه ای به هر دلیلی صادرات کالایی را ممنوع 
می کند؛ در حالی که ما خواهان آن هستیم که ممنوعیت تجارت کالاها 

در دولت یا شورایعالی سران قوا تصویب شود.

مدیرعامل بانک صادرات ایران:

 حذف 4 صفر
 از پول ملی

 تاثیر تورمی بلندمدت ندارد

رئیس اتاق بازرگانی تهران مطرح کرد:

 استقبال مشروط 
 بخش خصوصی 
از حذف 4 صفر
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اعضای کمیســیون بازار پول وسرمایه اتاق 
تهران در نشســت ماهانه خود با بررســی 
ضرورت های حــذف 4 صفر از پول ملی؛ در 
خصوص مزایاومعایب این بخش از اصلاحات 

پولی کشور بحث و تبادل نظر کردند.
اکثریت اعضای کمیسیون بازار پول وسرمایه اتاق 
تهران در این نشست بر این عقیده بودند که حذف 
4 صفر در شــرایط کنونی اقتصاد کشور به صلاح 
نیست؛ چراکه کشور درگیر مشکلات و چالش های 
متعددی از جمله رشد منفی سرمایه گذاری، تورم 
بالا، رشــد اقتصادی پایین، بزرگ تر شدن دولت 
و ... روبه رو اســت که چاره اندیشی برای حل آنها 
نســبت به حذف 4 صفر در اولویت بیشتری قرار 
دارد. حاضران در این جلســه بر این عقیده بودند 
که حذف 4 صفر از پول ملی کشــور باید در زمانی 
دیگر و بعد از سایر اصلاحات بازارهای پولی ومالی 
صورت گیرد.ماحصل گزارش این جلسه در ذیل از 

نظرتان می گذرد:
بــازار  رئیس کمیســیون  مســتوفی  فریــال 
پول وســرمایه اتــاق تهران در این نشســت در 
خصوص تجریبات کشــورهای مختلف درباره  
حذف صفر گفت: تجربه نشــان داده زمانی که 
اقتصاد کشــوری دچار بی ثباتی شود؛ اقدام به 
حــذف صفرها می شــود. در واقع کشــورهایی 
که توانســتند ثبات اقتصادی را به کشــور خود 
بازگردانند؛ مســاله حذف صفرها در این مسیر 
اثرگــذار بوده اســت. اما تا زمانی کــه ثبات و 
شــاخص های اقتصادی در کشور اصلاح نشود؛ 
حذف صفرها فایده ای نخواهد داشــت. بسیاری 
از کشــورها مثل برزیل که 18 صفر را در شش 
نوبت حذف کرد یا مثــلا آرژانتین که 13 صفر 
را در چهــار نوبت حذف کرد و تقریباً از ســال 
1960، هفتاد کشــور این کار را انجام داده اند؛ 
اما تنها کشــورهایی در این مسیر موفق شدند 
که در ابتدا کشورشان به  ثبات اقتصادی رسید. 
یعنی رشد اقتصادی افزایش یافت، و تورم پایین 
آمد و در نهایت حذف صفر صورت گرفت.وی در 
ادامه افزود: البته کشورهایی مثل آلمان و هلند 
در زمان های خیلــی دور این کار را انجام دادند 
و موفق هم شــدند. در آخرین مرحله ترکیه که 
همسایه ما است؛ این کار را در سال 1999 انجام 
داد و بعد به دلیل اینکه سعی کرد تمام مشکلات 
اقتصادی این کشور مثل تورم، رشد اقتصادی و 
اشــتغال را برطرف کند؛ اقدام به حذف صفرها 
کــرد و موفق هم شــد. مســتوفی در خصوص 
فرازونشیب   های حذف صفر از پول ملی در ایران 
تصریح کرد: من شــخصاً مخالف برداشتن صفر 
نیســتم. به نظر من این کار اقدام درستی است؛ 
اما نه در شــرایط کنونی. چون در شرایط فعلی 
نیازی به انجام این کار اســت؛ چراکه بعدا باعث 
بدبینی، ناامیدی و ســلب اعتماد مردم می شود. 

این در حالی اســت که اگر ما ثبات اقتصادی را 
به کشور بازنگردانیم؛ چه اتفاقی می افتد؟ دو سه 
سال دیگر باید چهار تا پنج صفر دیگر را برداریم 

که این مشکل  ساز است.
محورهای ثبات اقتصادی

رئیس  کمیسیون بازار پول وســرمایه اتاق تهران 
بــا تاکید بــر اهمیت توجه بــه محورهای ثبات 
اقتصادی خاطرنشــان کرد: یکــی از محورهای  
اصلی ثبــات اقتصادی کشــور؛ سیاســت های 
مالی انقباضی اســت تا هزینه های دولت کاهش 
پیــدا کند. در حال حاضر دولــت به جای اینکه 
کوچک تر شود؛ بزرگ و بزرگ تر می شود. افزایش 
انضبــاط مالی، ایجاد تعادل در حســاب جاری، 
اصلاح سیســتم مالیاتی و حــذف یارانه ها نیز از 
دیگر مواردی است که باید مورد توجه قرار گیرد. 
وی بــا تاکید بر نقش بخش خصوصی در اقتصاد 
کشور ادامه داد: افزایش نقش بخش خصوصی در 
اقتصاد نیز عامل دیگری است که باید بیشتر مورد 
توجه قرار بگیرد. چراکه  بخش خصوصی فقط در 
سخن دارای جایگاه است؛ در حالی که در واقعیت 
جایگاهی ندارد. اصلاح بازار ســرمایه و نرخ بهره 
واقعی و روی هم رفته حرکت به سوی بازار آزاد از 
محورهای اصلی است که در ابتدا باید اصلاح شود 

و سپس به حذف صفرها اقدام کرد. 
مســتوفی در ادامــه خاطرنشــان کــرد: یکی از 
مزیت هایــی که حذف صفرها به همــراه دارد؛ در 
مــورد دفاتر شرکت هاســت. در واقع حجم پول و 

چاپ اسکناس کمتر خواهد شد و حساب ها بهتر 
انجام می شــود؛ اما آنچه مسلم اســت اینکه این 
موضوع اولویت اول اقتصاد کشــور در این برهه از 
زمان نیست. سال گذشته در بودجه نفت بر اساس 
یک ونیم میلیون بشکه در روز و با قیمت 54 دلار 
تعیین شــد، اما همگی شاهدیم چنین اتفاقی رخ 
نداده است. لذا کســری بودجه ای که پیش بینی 
می شــود؛ رقمی در حــدود 120 تــا 140 هزار 
میلیارد تومان در سالجاری خواهد بود.وی در ادامه 
گفت: این کسری بودجه از کجا قرار است جبران 
شــود؟ چطور می توان با این کسری بودجه ای که 
وجــود دارد، تورم و افزایش قیمت ها را مهار کرد؟ 
همانطور که همگان می دانند؛ رشد سرمایه گذاری 
طی چند ســال اخیر منفی و قیمت کالاها رو به 
افزایش بوده است. وضعیت اشتغال به این صورتی 
است که مشاهده می شــود. فرار سرمایه نقدی و 
انسانی از کشــور هم وجود دارد. توزیع ارز 4200 
تومان که از ســال پیش شروع شــد؛ منابع مالی 
زیادی را به هدر داد. با وجود اینکه نمایندگان اتاق 
تهران بیش از پنجاه بار تقاضــا کردند ارز 4200 
تومانی متوقف شــود، اما همچنان ادامه پیدا کرد.  
رئیس کمیسیون بازار پول وسرمایه اتاق تهران در 
خصوص تاثیر تحریم های آمریکا بر اقتصاد کشور 
گفت: از دیگاه بنده مســاله تحریم های آمریکا هم 
تاثیرگذار است. در شــرایط فعلی واقعا در حالت 
جنگ اقتصــادی قرار داریم و باید برای شــرایط 
موجود برنامه ریــزی لازم صورت گیرد و حذف 4 
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تاکید اعضای کمیسیون بازار پول وسرمایه اتاق تهران؛

اصلاحات نظام بانکی و بازار سرمایه 
مقدم بر تغییر واحد پول است

حذف ۴ صفر در شرایط کنونی اقتصاد کشور به صلاح نیست
معصومه صالحی
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صفر در آخر این اولویت ها قرار گیرد، اما متأسفانه 
مشاهده می شود که بر انجام حذف 4 صفر از پول 

ملی اصرار می شود.  
پورقاســم یکی از اعضای کمیســیون بازار پول و 
ســرمایه اتاق تهران با تائیــد صحبت های رئیس 
کمیســیون در خصوص حذف 4 صفر تاکید کرد: 
شما یک سری مسائل را مطرح کردید که ابتدا باید 
نظام اقتصادی و بازار پول اصلاح و تورم حل شود 
و ارز 4200 تومانی از میان برداشــته شود و ... این 
موارد همگی صحیح است؛ اما سوالی که باقیست 
اینکه چرا این موارد پیش نیاز حذف 4 صفر است؟ 
بر اساس چه مستندات و مدارکی باید این اقدامات 
انجام شــود سپس اقدام به حذف 4 صفر کرد؟ در 
کشورهای دیگر مثلا ترکیه که صفرهایش را حذف 
می کرد؛ اینطور نبود که ابتدا تورم را کنترل کند. 
آنها هم تورم بالایی داشــت، اما بــه تدریج در اثر 

سیاست های دیگر توانست تورم را پایین بیاورد. 
وی با بیان اینکه حذف 4 صفر برای آســان کردن 
مبادلات تجاری است، افزود: حذف صفرها باعث 
می شــود مبادلات ساده شــود و هزینه ها پایین 
بیاید. البتــه در ابتدا به طور موقتی مقداری تورم 
را به دنبال خواهد داشــت، اما  ناچیز و کوتاه مدت 
اســت. در اروپا هم زمانی که ارزهای محلی مثل 
مارک و فرانک حذف و یورو جایگزین آنها شــد؛ 
ایــن اتفاق رخ داد. ارزها کمی گران شــد. به نظر 
من حذف صفرها حرکت مثبتی در اقتصاد است. 
این همــه راجع به اعداد بزرگ صحبت می کنیم؛ 
در حالی که رقم قابل توجهی نیستند. در مجموع 
نبایــد این پیش نیازها را بــرای حذف صفرها در 
نظر بگیریم؛ بلکه باید اجازه دهیم این کار هر چه 

سریع تر انجام شود.
 حذف صفرها در جامعه تاثیر منفی 

برجای می گذارد 
یکی دیگر از اعضای کمیسیون بازار پول وسرمایه 
اتاق تهران با بیان این نکته که حذف 4 صفر تورم 
جدیدی ایجاد خواهد کرد، ادامه داد: حذف صفرها 
در جامعــه به خصوص در طبقــات پایین جامعه 
می تواند تاثیر منفی بر جای بگذارد. مثلا اگر قرار 
اســت فردی خریدی انجام دهد به جای 10 هزار 
تومان 10 تومان پرداخت می کند و کسی که این 
پول را دریافت می کند، با مشــکل رو به رو خواهد 
شد. به نظر من جامعه ابتدا باید آرامش پیدا کند؛ 
ســپس به حذف صفرها اقدام شــود.یکی دیگر از 
حاضران این جلسه عنوان  داشت: با حذف صفرها 
تغییــر پیچیده ای صورت نمی گیــرد؛ تنها واحد 
اندازه گیــری تغییر می کنــد. در نتیجه نمی توان 
پیش بینی کرد چه اتفاقی می افتد، اما صد در صد 
با شما موافق هستم که شرایط فعلی زمان مناسبی 

برای انجام این کار نیست.
مســتوفی در بخــش دیگــری از ســخنان خود 
تصریح کــرد: بنده به طور کلی بــا حذف صفرها 

موافــق هســتم. همانطور کــه گفتید؛ مســاله 
حسابداری و نقل وانتقالات هم وجود دارد، اما حالا 
زمان مناســبی برای این کار نیست. در رومانی در 
ســال 1991 چنین تصمیمی گرفته شــد، اما در 
ســال 1994 یا 1995 این تصمیم اجرایی شــد. 
بنابراین ما هم می توانیم به چنین کاری فکر کنیم، 
اما در حال حاضر مســائل دیگری نسبت به حذف 

4 صفر در اولویت رسیدگی و بررسی قرار دارند. 
 حذف صفر حتی در کوتاه مدت هم

 مفید است
عباس آرگون یکــی دیگر از اعضای اتاق بازرگانی 
تهران در این نشســت با بیان اینکه حذف صفر از 
پول ملی می تواند نتایج مثبتی حتی در کوتاه مدت 
داشته باشد، گفت: یکی از نتایج این طرح تسهیل 
محاسبات در ســطح کلان است.وی معتقد است 
با توجه به تــورم قابل توجهی که اقتصاد ایران در 
طول سال ها و دهه های گذشته با آن روبه رو بوده 
است، اعداد و ارقام در قراردادهای تجاری و بانکی 
به شــدت بالا رفته و همین مساله محاسبات را در 
سطوح کلان دشوار کرده که با حذف صفر می توان 
بخشی از این دغدغه ها را مدیریت کرد.به گفته وی 
هزینه بالای چاپ اسکناس و توزیع آن یکی دیگر 
از دغدغه هایی اســت که با حذف صفر از پول ملی 
می توان برای آن چاره ای جدید پیدا کرد و بخشی 
از فشار بودجه ای موجود در این زمینه را حل کرد.
وی در خصوص مزایای لایحه پیشنهادی به مجلس 
اظهارداشــت: من فکر می کنم این لایحه ای که به 
مجلس در قالب یک لایحه یک فوریتی رفته است؛ 
مزیت های زیــادی دارد. مهمتریــن بحث؛ زمان 
اجرا و اولویت آن اســت. به نظــر من اولویت های 
دیگری نسبت به این موضوع در کشور وجود دارد. 
مهمترین بحث این اســت که وقتی ما صفرها را 
حذف می کنیم؛ بتوانیم آن شرایط را حفظ کنیم. 

وی دربــاره رشــد منفی اقتصادی کشــور گفت: 
آیا می توانیم با شــرایط موجود، تورم را ثابت نگه 
داریم؟ این در حالی اســت که اگر صفرها را حذف 
کردیم و تــورم افزایش پیدا کند و منتج به اضافه 
شدن صفرها شــود؛ کار بیهوده ای صورت گرفته 
است.وی تاکید کرد: مهمترین بحث ایجاد بسترها 
و زمینه هایی اســت که بتوانیم شرایط موجود را 
حفظ کنیم تا از این بدتر نشود. با توجه به شرایط 
اقتصادی کشــور فکر می کنم چنین شرایطی در 
حال حاضر فراهم نیســت. با توجه به رشد منفی 
اقتصادی و رشــد منفی ســرمایه گذاری نسبت 
به هفت هشــت ســال گذشــته و در حالی که با 
کسری بودجه  قابل توجهی برای سالجاری روبه رو 
هستیم؛ باید دید این کسری بودجه از چه محلی 

قرار است جبران شود؟ 
این عضو کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق تهران 
به تشــریح راهکارهایی در ایــن خصوص پرداخته 
و افزود: برای جبران کســری بودجه اگر بخواهیم 

مجددا به ســمت چــاپ پول برویــم؛ این موضوع 
خود یک تورمی را به دنبال خواهد داشــت. این در 
حالی است که بسترهای اقتصادی ما به خاطر این 
عوامل آماده رشد نیســت و این باعث می شود که 
ما ظرف یکی دو ســال آینده همچنــان تورم را به 
صورت فزاینده تری داشته باشیم. در صورتی که قبح 
افزایش قیمت ها هم از بین رفته و ما تورم بیشتری 
را تجربه خواهیم کــرد. این کار در این مرحله یک 
اصلاحات شــکلی اســت تا یک اصــلاح اصولی و 
پایه  ای. د ر واقع شکل ظاهری پول اصلاح می شود؛ 
در حالی که اصلاحات نظام بانکی و بازار ســرمایه 

مقدم بر تغییر واحد پول و حذف 4 صفر است. 
 حذف صفر

 نیاز به اصلاح نرم افزارهای مالی دارد 
یکی دیگر از نماینــدگان بخش خصوصی در این 
نشســت گفت: در کشور ما نظام تصمیم گیری به 
قدری پیچیده اســت که اگر قرار باشد اتفاقی رقم 
بخــورد؛ باید ابتدا پیش نیازهای آن فراهم شــود. 
یکی از نگرانی هایی که از حیث اجرایی وجود دارد؛ 
این اســت که همه نرم افزارهای مالی باید اصلاح 
شــود که این موضوع هم نیاز به زمان بندی دارد. 
در یــک مقطع زمانی یک دفعه اعلام می کنند که 
سه ماه دیگر می خواهیم این اقدام را انجام دهیم؛ 
در حالی که کشــور آماده این مســاله نیست. اگر 
می خواهیم جایی بیانیه و نظری بدهیم؛ حتماً باید 
به این مســاله دقت داشته باشیم که کشور زمان 
کافی برای اصلاح نظــام نرم افزاری آن تحولات و 

اصلاحات داشته باشد. 
هزینه های زندگی عادی برای مردم بسیار 

بالاست
مســتوفی در پایان به نتیجه گیــری از بحث های 
مطرح شده پرداخت و اظهارداشت: نتیجه گیری 
از صحبت های اکثر دوســتان این است که همه 
موافق این اقدام هســتند، اما زمان و شرایطی که 
در حال حاضر در کشور وجود دارد را مناسب این 
امر نمی دانند. لذا ابتــدا باید ثبات اقتصادی را به 
کشــور بازگرداند؛ ســپس اقدام به انجام این کار 
کرد. ضمن اینکه در این برهه از زمان هزینه های 
زیــادی  بی مورد صرف این اقدام خواهد شــد. به 
اعتقاد بنده ممکن است مصوب شود و به صورت 
قانــون هم در بیاید، اما اجــرای این کار را باید به 
تأخیر بیندازیم. حذف صفر از پول ملی باید زمانی 
انجام شــود که همه  چیز پخته و درســت باشد. 
امیدوارم یک بسته کاملی در نظر گرفته شود که 
چگونه قرار اســت وضعیت اقتصادی کشور رونق 
یابد. اکنون از نظر اقتصادی در وضعیت بسیار بدی 
قرار داریم، جوانان از نظر اشتغال مشکلات زیادی 
دارند، هزینه های زندگی عادی برای مردم بسیار 
بالا است؛ بنابراین حذف صفر اولویت کشور در این 
برهه از زمان نیســت. ما اولویت های زیادی داریم 

که باید به آنها بپردازیم.



یک اقتصاددان:

حذف 4صفر 
بدون اصلاحات 

ساختاری 
فايده ای ندارد

یک اقتصاددان دربــاره طرح جدید دولت 
برای حذف 4 صفر از واحد پولی کشــور؛ 
اجرای این تصمیم را بدون انجام اصلاحات 
اساســی در ســاختار بانکی و مالی کشور 

بی نتیجه توصیف کرد.
هوشــنگ شجری با اشــاره به طرح جدید دولت 
برای حذف صفرها از واحد پولی کشور اظهارکرد: 
با وجود همه گمانه زنی هایی که از نتایج این طرح 
وجود دارد، اما واقعیت این است که حذف صفرها 
از پول ملی در این شــرایط هیچ پیامد مشخصی 
به جز هزینه های متعــدد در حوزه های دفتری و 

حسابداری  ندارد.
ایــن اقتصاددان با تاکید بر اینکه حذف صفرها به 
تنهایی نمی تواند باعث حل مشــکلات اقتصادی 
شود، ادامه داد: طرحی مانند حذف صفرها معمولا 
در چارچوب یک بسته اقتصادی ارائه می شود که 
در آن یکســری اصلاحات اساســی بانکی و مالی 
برای ایجاد تحولات اساســی پولی در نظر گرفته 
می شــود.وی با اشــاره به تجربه موفق فرانسه در 
حذف صفرها از واحــد پولی خود ادامه داد: چون 
عملیات حذف صفر در آن کشــور همراه با دیگر 
اصلاحــات اقتصادی بود، توانســت موفقیت آمیز 
باشد؛ در حالی که در کشوری مانند برزیل حدود 
20 صفر از واحد پولی آن کسر شد، اما در عمل به 

تنهایی هیچ نتیجه ای در بر نداشت.
شــجری با بیان اینکه اجرایی شــدن طرح دولت 
منــوط به رای مجلس برای تغییــر قانون پولی و 
بانکی اســت، اضافه کرد: بایــد منتظر ماند و دید 
که آیا دولت در این لایحه جدید دیگر ملاحظات 
اساسی پولی و بانکی را هم لحاظ می کند یا خیر؟

این اقتصاددان در ادامه به برداشت ارز از صندوق 
توســعه ملی هم اشاره کرد و آن را نتیجه عملکرد 
ضعیف تیم اقتصادی دولــت در اولویت دادن به 

مصارف ارزی توصیف کرد.
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عضو کمیسیون برنامه مجلس:

ساده سازی اقتصاد 
با حذف 4 صفر 

آغاز شد

عضو کمیســیون برنامــه، بودجه و 
محاســبات مجلس با اشاره به مزایای 
حــذف 4 صفــر از پول ملــی گفت: 

ساده سازی اقتصاد آغاز شده است.
مهــرداد بائوج لاهوتــی با اشــاره بــه مصوبه 
هیات دولــت درباره حــذف 4 صفر از پول ملی 
گفت: این طرح در دولت قبل نیز مطرح بوده و 
اکنون حذف 4 صفر منطقی تر از حذف یک صفر 
اســت.نماینده مردم لنگرود در مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه عرف جامعه حذف 4 صفر 
در معاملات بوده اســت، افزود: کسی در جامعه 
در محاســبات مالی خود عنوان ریال را مطرح 
نمی کرد؛ از این رو این اقــدام بانک  مرکزی در 
ساده سازی اعداد قابل  تقدیر است.بائوج لاهوتی 
بــا تاکید بر اینکه این اقــدام و حذف 4 صفر از 
پول ملی در چاپ اسکناس های جدید نیز منافع 
بسیاری دارد، تصریح کرد: این اقدام بانک مرکزی 
می توانــد از نظر روانی نیــز در جامعه تاثیرات 
مثبتی داشــته باشد.عضو کمیســیون برنامه، 
بودجه و محاســبات مجلس شورای اسلامی با 
بیــان اینکه با حذف 4 صفــر از پول ملی تمام 
محاسبه های بخش حســابداری تغییر یافته و 
اسناد و مدارک عوض می شود، گفت: با توجه به 
مزایای این اقدام مجلس نیز با آن موافق است.

این نماینده مــردم در مجلس دهم با تاکید بر 
اینکه ساده سازی اعداد در قالب حذف 4 صفر از 
پول ملی باید سال ها پیش انجام می شد، افزود: 
با حذف 4 صفر از پــول ملی مراودات بورس و 
شبکه بانکی و مالی کشور ساده سازی شده و از 

این حیث به نفع اقتصاد کشور است.

شاه ویسی کارشناس بانکی:

 حدف 4 صفر
 به پول ملی هویت می دهد

یک کارشناس بانکی حذف 4 صفر از پول ملی را در 
بازیابی هویت و تقویت پول ملی کشور موثر دانست.

با مصوبــه هیات  دولــت در رابطه با حــذف 4 صفر از پول 
ملی واحد تومان، 10 هــزار ریالی یک تومان جدید خواهد 
بــود؛ یعنی حذف 4 صفر از ریال و ســه صفــر از تومان. در 
ایــن حالت 500 هزار ریال 50 تومــان، 200 هزار ریال 20 
تومــان، 10 هزار ریال یک تومان و 50 هزار ریال پنج تومان 
جدید در واحد پول ملی ایران می شــود. البته این لایحه در 
دولت مصوب شــده و باید برای نهایی شدن در مجلس نیز 
به تصویب برســد و پس از آن در دســتور کار قرار گیرد.در 
همین خصوص ساسان شاه ویسی کارشناس مسائل بانکی با 
بیان اینکه تقویت  ذهنی و سیاســتی در کنار اصلاح روش ها 
در ثبات اقتصادی بســیار کارا خواهد بود، اظهارکرد: در این 
مســیر نیز تغییر واحد پول از ریال به تومان با حذف 4 صفر 
از آن موجــب تقویت پول ملی می شــود.وی افزود: اگر در 
مهندسی اقتصادی کشور درست عمل و ارزیابی شود؛ شاهد 
برخی چالش ها در زمینه حفظ ارزش پول ملی، اعتمادسازی 
اقتصادی و هویت پول هســتیم.این کارشناس بانکی یکی 
از مولفه هایی کــه می تواند در چالش های اقتصادی به ویژه 
در خصوص ارزش پول ملی کارکرد داشــته باشد را تقویت 
پول ملی با اســتفاده از ابزارهای اقتصادی و سیاستگذاری 
صحیح دانست و گفت: بر همین اساس حذف 4 صفر از پول 
ملی در شرایط کنونی سیاســت صحیحی است و می تواند 
در تقویــت ارزش پول مفید باشد.شاه  ویســی با بیان اینکه 
تغییــر نام پول ملی و حذف صفرهــای آن یکی از ابزارهای 
بازســازی و ارزشگذاری پول ملی است، ادامه داد: البته باید 
به مطالبات اقتصاد کلان و خرد در اجرای این سیاست توجه 
کرد؛ چراکه بدون نگریســتن به واقعیت های اقتصادی هیچ 
سیاســتگذاری به اهداف خود نخواهد رسید.وی با تاکید بر 
اینکه امروز اتفاق نظر بر حذف 4 صفر از پول ملی وجود دارد، 
گفت: البته شاید در نوع تکنیک و اجرای آن بحث هایی نیز 
بــه وجود آید، اما وقتی پول تبعــی را جایگزین پول واقعی 
می کنیم؛ شــرایطی را در اقتصاد به وجــود خواهد آورد که 
اگر با سیاســتگذاری صحیح به مرحله اجرا درآید، قطعا آثار 
آن نیز مثبت خواهد بود.این کارشناس مسائل بانکی افزود: 
در شــرایط کنونی اقتصاد که رابطه و وابستگی پول ملی به 
ارزهای خارجی به خصوص دلار کاهش یافته است؛ ضروت 
دارد شــمایل و عنوان پول ملی نیز بر اساس شرایط کنونی 
تغییر یابد؛ چراکه بازسازی پول ملی در اقتصاد در مواجهه با 

سایر ارزهای خارجی ارزش آن را تقویت خواهد کرد.
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سا کارشناس بازار سرمايه عنوان کرد:

 دو اثر حذف 4 صفر 
از پول ملی بر عملکرد بورس

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: در صورتی که زیرساخت های 
حذف صفر از پول ملی در اقتصاد و بازار سرمایه فراهم شود؛ 
دستاورد آن ســهولت در مبادلات اقتصادی و معاملات بازار 

سهام است.
علی زارعی در خصوص تاثیر حذف 4 صفر از پول ملی بر بازار سرمایه 
گفت: حذف این صفرها از پول ملی به دنبال کاهش ارزش ریال در برابر 
ســایر ارزها طی سال های گذشته مطرح شده، اما این موضوع تاکنون 
عملی نشده اســت.این کارشناس بازار سرمایه افزود: بر همین اساس 
هر چند این بار حذف 4 صفر از پول ملی به تصویب رســیده است، اما 
اجرایی شــدن آن به عزم و اراده جدی نیاز دارد. ضمن اینکه دولت و 
مجلس باید برنامه زمان بندی شده خود را برای تحقق این اتفاق اعلام 

کنند.
وی با بیان اینکه حذف صفر از پول ملی در عمل کمکی به بهبود شرایط 
اقتصادی کشــور نخواهد کرد، اذعان داشت: این اتفاق بیشتر از جنبه 
روانــی برای اقتصاد و مردم اهمیــت دارد و بار روانی منفی افت ارزش 
پول ملی را کاهش می دهد.این کارشناس بازار سرمایه در پاسخ به این 
پرسش که حذف صفر از پول ملی چه تاثیری بر بازار سهام و معاملات 
آن دارد؟ اظهارداشــت: این موضوع بــه عنوان عاملی منفی برای بازار 
سهام محسوب نمی شود و به دلیل اینکه حذف صفر از پول ملی صرفا 
جنبه روانی دارد؛ بنابراین نباید منتظر باشیم اتفاق خاصی در اقتصاد 
بیفتد و در نتیجه نظاره گر تاثیرپذیری بازار سهام از این موضوع باشیم.

وی با تاکید بر اینکه حذف صفر از پول ملی به تنهایی نمی تواند تاثیر 
قابل توجهی را در بهبود شرایط اقتصادی به همراه داشته باشد، گفت: 
یکی از موضوعات مورد توجه و با اهمیت در خصوص تاثیرپذیری بازار 
ســرمایه از این موضوع این نکته است که باید زیرساخت های لازم در 

اقتصاد و بازار سهام برای تحقق این امر فراهم شود.
زارعی افزود: از جمله این موارد این اســت کــه در صورت های مالی 
و گزارشات شــرکت ها ریال، مبنای محاسبات است؛ بنابراین اگر قرار 
است حذف صفر از پول ملی را عملی و اجرایی کنیم، باید از این لحاظ 
زیرســاخت ها در بازار سهام فراهم شود. ضمن  اینکه سامانه معاملاتی 
بــورس نیز در حال حاضر بر مبنای ریال قیمت ســهام شــرکت ها را 
نمایش می دهد؛ از این رو این زیرساخت ها نیز باید در بازار سهام برای 

حذف صفر از پول ملی فراهم شود.
این کارشناس بازار ســرمایه اضافه  کرد: با فرض اینکه زیرساخت های 
حذف صفر از پول ملی در اقتصاد و بازار ســرمایه فراهم شــود؛ شاید 
بزرگ ترین دســتاورد آن ســهولت در مبادلات اقتصادی و همچنین 
معاملات بازار ســهام باشــد. در غیر این صورت برای بهبود شــرایط 
اقتصادی و بازار ســرمایه و اثرپذیری مثبت آن باید زیرســاخت های 

بهبود اقتصاد و خروج آن از رکود هم فراهم شود.

عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی تاکیدکرد:

 حفظ کارایی پول ملی
 با حذف 4 صفر

عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی موفقیت طرح حذف 
4 صفر از پول ملی را مستلزم مهار تورم در شرایط فعلی دانست.
مهدی تقوی گفت: حذف صفر از پول ملی بدون فراهم سازی زیرساخت ها 
در عرصه سیاست های پولی و اقدامات انقباضی کارآمد نخواهد بود و در 
واقع با کمرنگ شــدن اثر روانی این طرح؛ احتمال بازگشــت صفرها و 

ضرورت حذف تعداد بیشتری از آن همچنان وجود دارد .
این اســتاد دانشــگاه با اشــاره به ســابقه این اقدام در دیگر کشورها 
اظهارداشــت: تاکنون تعدادی از کشورها در شــرایطی که ارزش پول 
ملی آنها ســقوط  کرده اســت، به حذف صفرهــا روی آوردند؛ اما تنها 
کشــورهایی در این اقدام موفق بودند که پیش از حذف صفرها تورم را 
مهار و پیش شــرط های این طرح را با سخت گیری و حساسیت تمام به 

اجرا گذاشتند. 
وی بــا بیان اینکه حذف صفر از پول ملی به خودی خود و بدون رعایت 
الزامات آن ارزشــی ندارد، تاکیدکرد: حذف صفــر از پول ملی در تمام 
نمونه های موفق دنیا یک مشــخصه مشترک دارد و آن این است که به 
عنوان اقدامی تکمیلــی و نهایی بعد از دیگر اصلاحات اقتصادی مطرح 
بوده اســت .تقوی سپس با اشاره به اجتناب ناپذیر بودن برخی هزینه ها 
در مسیر این طرح افزود: خارج کردن اسکناس های فعلی از چرخه پولی 
کشــور و جایگزینی آن با اســکناس های جدید؛ مستلزم معدوم سازی 
اســکناس های قبلی اســت که هزینه زیادی را بر بانک مرکزی تحمیل 
خواهد کرد.وی در عین حال ادامه داد: حذف 4 صفر از پول ملی تغییری 
در شاخص هایی همچون تورم که با نسبت قیمت ها سروکار دارند؛ ایجاد 
نخواهد کرد. اگرچه ممکن است برخی نتایج مثبت همچون تسهیل در 
ثبت اعداد و ارقام حســابداری و مسائل محاسباتی و  در کوتاه مدت آثار 

مثبت روانی نیز در پی داشته باشد.
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چندی پیش دکتر عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی ایران از 
پذیرفته شــدن لایحه پیشنهادی بانک مرکزی مبنی بر تغییر واحد 
پول ملی از ریال به تومان و حذف 4 صفر خبر داد که به تائید و تصویب 
هیات  دولت نیز رسیده است. حذف 4 صفر از پول ملی، سناریویی که 
طی دهه های اخیر همزمان با کاهش شــدید ارزش پول ملی ) ریال( 

زمزمه می شد؛ سرانجام در دولت دوازدهم به مرحله اجرا رسید.
به باور برخی کارشناسان مســتقل اقتصادی کاهش دست ساز بیش از 300 
درصــدی ارزش پول ملی ایران طی یک ســال اخیر محملــی برای انجام و 
اجرای این ســناریوی تلخ برای اقتصاد ایران اســت؛ آن هم درست در زمانی 
که با شدیدترین تحریم ها دست و پنجه نرم می کند.در همین زمینه با دکتر 
پیمان مولوی دبیرکل انجمن اقتصاددانان ایران گفتگویی انجام داده ایم. این 
اقتصاددان برجســته ضمن اظهار بی اطلاعی از برنامه های احتمالی دولت در 
ارتباط با مصوبه حذف 4 صفر از پول ملی می گوید:»اقتصاد کشــوری که هر 
ســال 5 درصد کوچک تر می شود؛ با سیاست حذف 4 صفر و تغییر واحد پول 
از ریال به تومان بدون اصلاحات بنیادین اقتصادی، محکوم به شکســت است 
و پیامدهای منفی آن بیشتر خواهد بود.« به گفته مولوی »حذف صفر از پول 
ملی زمانی کارآمد خواهد بود که با افزایش درآمد سرانه، افزایش قدرت خرید 
و توان مالی مردم همراه باشــد و این مهم تنها با افزایش تولید ناخالص ملی 
)GDP( امکانپذیر خواهد بود.« متن کامل این گفتگو را در ذیل می خوانید:

به عنوان کارشناس مســائل اقتصادی، آیا سیاست دولت مبنی بر 
حذف 4 صفر از پول ملی را راهکار مناسبی برای برون رفت از بحران 

مالی کشور می دانید؟ لطفا توضیح بفرمایید.
سیاســت حذف 4 صفر از پول ملی اگر بر اســاس سیاست های پولی و مالی 
منســجم و با اصلاحات بنیادین اقتصادی همراه نباشد؛ جواب نمی دهد و در 
عمل به شکست منتهی می شود. شــاید دولت در اجرای این سیاست برنامه 
کشــور ترکیه در زمان کمال درویش وزیر دارایی وقت این کشور را الگو قرار 
داده است. در زمان وی، لیر با افت شدید مواجه شد که با حذف 4 صفر البته 
همراه با اصلاحات اقتصادی نتایج مثبتی برای اقتصاد ترکیه به دنبال داشت. 
امــا این الگو برای اقتصاد ایران که در شــرایط تحریم های شــدید قرار دارد؛ 

مناسب نیست و با این نسخه کاربردی ندارد.
 لطفا در خصوص مشکلات ســاختاری اقتصاد ایران بیشتر توضیح 

بفرمایید.
اقتصاد ایران از نظر ســاختاری دچار مشــکلات اساسی، بحران نظام بانکی و 
ساختار غلط بانک ه است. قدرت گرفتن پول ملی هر کشوری به پایداری منابع 
و ذخایر درآمدهای مطمئن )فروش نفت و صادرات غیرنفتی( بســتگی دارد. 
در حال حاضر کشــور ما به دلیل مواجه شــدن با تحریم ها در این زمینه ها با 
چالش های جدی رو به  رو اســت. با توجه به تصمیم جدید دولت برای اجرای 
حذف 4 صفر از پول ملی برای کســانی که خارج از مجموعه دولت هســتند؛ 
حتی اعضای انجمن اقتصاددانان و همچنین فعالان و کارشناســان اقتصادی 
کشور، پایداری منابع و ذخایر درآمدی دولت مشخص نیست. اگر در پس این 

تصمیم برنامه ای هم باشــد؛ ما نیز مانند سایر مردم از آن بی اطلاع هستیم و 
تاکنون طرح و مصوبه کاملی در این زمینه اعلام نشده است. بنابراین تا زمانی 
که افق ســرمایه گذاری در کشور نامشخص باشــد، منابع اقتصادی قطعی و 
تثبیت شده ای وجود نداشته باشد، ارزش افزوده در اقتصاد رخ ندهد و اقتصاد 
کشور هر سال 5 درصد کوچک تر شود؛ اجرای چنین تصمیمی با پیامدهای 
منفی همــراه خواهد بود. حذف صفر از پول ملی زمانی کارآمد اســت که با 
افزایش درآمد سرانه، قدرت خرید و توان مالی مردم همراه باشد که این روند 
روبه رشــد تنها با افزایش تولید ناخالص ملی )GDP( امکانپذیر خواهد بود. 
در حالی که هر ســال سرانه تولید ناخالص کشور کوچک تر می شود و درآمد 
سرانه مردم کاهش می یابد؛ حذف 4 صفر از پول ملی مشکلی را کم نمی کند. 
البته شاید دولت برنامه ای در پس این تصمیم برای اجرا داشته باشد که ما از 

آن بی اطلاع هستیم.
 به عنــوان یک اقتصاددان و کارشــناس مســائل اقتصادی چه 

راهکارهایی را پیشنهاد می دهید؟
به باور من دولت به جای حذف 4 صفر از پول ملی، باید به فکر رشد سرانه 
تولید ناخالص داخلی باشــد. اگر ســرانه درآمد ملی و قدرت خرید مردم 
افزایش یابد و امید به جامعه بازگردد؛ رشــد اقتصادی خودبه خود محقق 
می شــود و نیازی به اجرای برنامه هایی ماننــد حذف صفر و تغییر واحد 
پول ملی نیســت. اقتصاد باید ظرفیت جذب داشــته باشد، اما بیزنس ها 
محدود شده اند و چرخه عملیاتی بنگاه ها کمتر و نیاز به سرمایه در گردش 
بیشتر شده است. در چرخه عملی در حال حاضر بنگاه های ایرانی با نصف 
ظرفیت کار می کنند و نیاز به تامین پول از بانک ها افزایش یافته اســت و 
این موضوع چرخه عملیاتی را بزرگ تر می کند. در چنین شرایطی پرسش 
مهم این است که آیا سرمایه گذاری ها پایدار می ماند، در حالی که اقتصاد 
کشور کوچک تر می شود؟ بی تردید کارآفرینان ما هم به این موضوع آگاه 
هستند و به همین دلیل از توسعه کسب وکارشان پرهیز می کنند. نقدینگی 

و شبه پول منجر به تولید نمی شود و به صورت ویرانگر 
در بازارهای مختلف ســر بر مــی آورد. چنانچه این 
مشکل را در سال 97 هم به وضوح مشاهده کردیم 
و همچنان غول نقدینگی را داریم که با ایجاد نشدن 

بسترهای اقتصادی آینده نگر و ناروشن جذب آن؛ کار 
بسیار سخت و دشواری است.آینده اقتصاد باید روشن 

و برای تک تک افراد جامعه قابل درک و لمس 
باشد؛ این کار سختی است که به تنهایی 

از توان دولت بر نمی آید. یکی از دلایل 
مهم در کســری بودجه هم اقتصاد 
دولتی اســت که هر روز بزرگ تر 
می شود و دولت باید یک بار برای 
همیشه این تصمیم را اجرا و اقدام 

به کوچک کردن دولت کند.

حذف 4 صفر بدون اصلاحات بنیادین منتهی به شکست است

 اقتصاد کشوری که سالانه
 5 درصد کوچک می شود!
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یک اقتصاددان با بیان اینکه سیاست حذف 
4 صفر از پول ملی به معنای شیپور جنگ با 
تورم است، گفت: امروز کمر اقتصاد کشور 
زیر بار این صفرها خم شده است؛ بنابراین 
اجــرای این طرح بار اقتصاد را ســبک تر 
می کند. البته باید همراه با این سیاســت؛ 
برنامه هایی بــرای کنترل تورم و نقدینگی 
هم اجرا شود تا این تصمیم موفق اجرا شود.

عبدالحســین ساســان درباره ضرورت حذف 4 
صفر از پول ملی اظهارکرد: باید دید آیا صفرهای 
پول ملی خدمتی به پول و اقتصاد کشور می کند 
یا اینکه ایــن صفرها رفاهی بــرای افراد جامعه 
می آورد؟این اقتصاددان بــا تاکید بر اینکه البته 
حــذف صفر از پول ملی مشــکل بیکاری، تورم، 
نقدینگــی و ... را حل نمی کند، افزود: امروز کمر 
اقتصاد کشور زیر بار این صفرها خم شده است و 

شاید با این کار بار اقتصاد سبک تر شود.
وی بــا اشــاره به اینکه امــروز برخــی افراد در 
خریدهای روزانه خود بــه دلیل صفرهای اضافه 
دچار مشــکل و اشتباه می شــوند، گفت: امروز 
به دلیــل صفرهــای اضافه مردم بــه خصوص 
سالخوردگان و کم سوادها در کنترل حساب های 
خریدوفروش خود دچار مشکل می شوند.به گفته 
ساسان حذف 4 صفر از پول ملی موجب کم  شدن 
بار حســابداری ملی، صرفه جویی در کاغذ، وقت، 

چاپ، انرژی و همچنین کنترل بهتر حســاب ها 
از ســوی افراد می شــود.وی تاکیدکرد: در حالی 
که نفس برداشــتن صفر از پول ملی موجب بهتر 
شدن روابط و کاهش هزینه معاملات می شود، اما 
معجزه نخواهد کــرد که نرخ تورم کاهش یابد یا 

نقدینگی کنترل شود.
ساســان با بیان اینکه راهکار کاهش نرخ تورم و 
نقدینگی به غیر از حذف صفر از پول ملی است، 
افزود: حذف صفــر از پول ملی فقط یکی از هزار 
مشکل کشــور را حل می کند؛ بنابراین دولت به 
دنبال این سیاســت باید به دنبــال راه حل بقیه 
مشــکلات باشــد.وی افزود: در تمام کشورهای 
جهان وقتــی صفر از پول آنها حذف می شــود، 
بدون استثنا قبل آن تصمیم به کنترل نقدینگی 
گرفته اند؛ بنابراین هیچ خردمندی صفرها را بدون 
کنترل نقدینگی حــذف نمی کند و به طور قطع 
در ســایه اجرای این سیاست، دولت تدبیری در 
این خصوص خواهد داشت.ساســان تصریح  کرد: 
سیاست حذف صفر از پول ملی به معنای اعلان 
یا شیپور جنگ با تورم است، اما اینکه می تواند یا 

نمی تواند بحث دیگری است.
وی همچنین در پاســخ به معایب لایحه حذف 
4 صفر از پــول ملی گفت: با وجود هوشــیاری 
بانک مرکزی برای حــذف 4 صفر؛ اکنون از یک 

ضرورت بزرگ غفلت شده است.

کمر اقتصاد زیر بار صفرها خم شده است!

 آیا »حذف 4 صفر
 از پول ملی« تورم را 

کاهش می دهد؟

کارشناس مسائل اقتصادی 
اعلام کرد:

هزينه های 
 خداحافظی

 با صفرهای ريال
حذف صفر از واحد پــول ملی در 
بلندمدت خوب اســت و منافع آن 
بیش از مضراتش است، اما مکانیزم 

اجرایی سختی دارد.
حســین مهرابی کارشــناس مســائل 
اقتصــادی درباره حــذف 4 صفر از پول 
ملی گفت: این اقدام هم جنبه های مثبت 
دارد و هم جنبه های منفی و بســتگی به 
سیاست های پولی کشور دارد تا بتوان از 
جنبه های مثبت آن بیشتر استفاده کرد یا 

از جنبه های منفی آن متاثر شد.
وی در ادامه افزود: جنبه های مثبت حذف 
4 صفر از پول ملی این اســت که معمولا 
هزینه هــای مبادلاتی را کمتر می کند. از 
نظــر روانی نیز ارزش پــول ملی تقویت 
می شــود و کار شمارش و حسابداری نیز 
آسان تر خواهد شد. ضمن  آنکه هزینه های 
چاپ کاغــذی پول تا حــدودی کاهش 
می یابد و مســکوکات دوبــاره به جریان 
خواهد افتاد.این استاد دانشگاه بیان  کرد: 
بزرگ ترین ایرادی که منتقدان به حذف 
4 صفر دارند؛ این است که این اقدام تورم 
ایجاد می کند. از سوی دیگر حذف 4 صفر 
هزینه های مربوط به تغییر نوع حساب ها 
را به دنبــال دارد؛ چراکه حســاب های 
بانکی باید تغییر کند و سیســتم بانکی 
باید حسابداری را تغییر دهد و هزینه های 
اینگونــه وجود دارد.مهرابی با اشــاره به 
تجربه کشــورهای دیگــر در این زمینه 
گفت: برزیل 18 صفر از واحد پولی خود 
را حذف کرده است. کشورهایی هستند 
که هیچ تغییراتی بــه وجود نیاورده اند و 
همچنین کشــورهای مختلفی بهره های 
مثبت  ومنفی از این کار برده اند.وی با بیان 
اینکه نمی تــوان یکجا گفت که حذف 4 
صفر از پول ملی واقعا خوب اســت یا بد، 
در پایان خاطرنشان کرد: در مجموع این 
اقدام در بلندمدت خوب است و منافع آن 

بیشتر از مضراتش است.
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وزیر اقتصاد: در قالب لایحه اصلاح قانون مالیات های مستقیم؛

 موضوع مالیات بر عایدی سرمایه 
به مجلس ارسال می شود

وزیر اقتصاد اعلام کرد: موضوع مالیات 
بر عایدی سرمایه در دل لایحه اصلاح 
قانون مالیات های مســتقیم گنجانده 

شده و به مجلس ارائه می شود.
دکتر فرهاد دژپســند که برای پاسخگویی 
به ســوالات نمایندگان در مجلس شورای 
اســلامی حاضر شــده بود، گفــت: یکی از 
دغدغه هــای نماینــدگان مجلس موضوع 
مالیات بر عایدی ســرمایه بود و اینکه چرا 
لایحه ای در این ارتبــاط به مجلس تقدیم 
نمی شود.وی تاکید کرد: یکی از مواردی که 
در اصلاح قانون مالیات های مســتقیم روی 
آن متمرکز شــدیم؛ تعریف پایه های جدید 
مالیاتی از جمله مالیات بر عایدی سرمایه و 

نیز معافیت های مالیاتی است.
وزیر اقتصاد گفــت: ما در یک دوره تاریخی 
گسترده معافیت های مالیاتی متعددی وضع 
کرده ایم که برخی از این معافیت ها، اقتضای 
دوره خــود را از دســت داده و دلیلی برای 
ادامه بقای آنها وجود ندارد؛ بنابراین اصلاح 
آنها در دســتور کار وزارت اقتصاد قرار دارد.

دکتر دژپســند در ادامه افزود: وزارت امور 
اقتصادی ودارایی بر اساس پژوهش های 

انجام شده به این نتیجه 

کارشناسی رسیده است که موضوع مربوط 
به مالیات بر عایدی سرمایه را در دل لایحه 
اصلاح قانون مالیات های مستقیم گنجانده و 
به طور یکپارچه به مجلس شورای اسلامی 

تقدیم کند. 
وی همچنیــن با اعلام خبــر تدوین لایحه 
مالیات بر فعالیت هــای اختلال زا در وزارت 
اقتصــاد و ارائه آن برای بررســی به دولت؛ 
از احتمال تقدیم آن بــه مجلس تا انتهای 
مهرماه ســالجاری خبر داد.دکتر دژپسند 
اظهارداشــت: ایــن موضوع یکــی دیگر از 

موضوعات و دغدغه های نمایندگان مجلس 
بود که طرح و به آن پاسخ داده شد.

مسکن از مالیات بر عایدی سرمایه 
حذف نشده است

وزیر امور اقتصادی ودارایی همچنین گفت: 
حذف بخش مســکن از مالیــات بر عایدی 
ســرمایه صحــت نــدارد و در قالب اصلاح 
قانون مالیات های مســتقیم گنجانده و به 
مجلس ارائه می شود. دکتر دژپسند با اشاره 
بــه اعلام خبری مبنی بر حذف مســکن از 
لایحه مالیات بر عایدی سرمایه گفت: چنین 
خبری صحت نــدارد و مالیــات بر عایدی 
ســرمایه و بخش مســکن آن نیز در قالب 
اصلاح قانون مالیات های مستقیم گنجانده 
و به مجلس ارائه می شود. دولت بحثی فراتر 
از مالیات بر عایدی سرمایه دارد و آن تدوین 
مالیات بر مجموع درآمد است که موضوعات 
گسترده تر و فراتری در این لایحه گنجانده 

شده و به مجلس ارسال می شود.
وزیر اقتصاد همچنین با اشــاره به سوالات 
نمایندگان در مــورد نحوه اجرای اصل 44 
قانون اساســی و واگذاری های انجام شده، 
اظهارداشــت: من به عنوان کســی که سه 
دهــه در مورد خصوصی ســازی تحقیق و 
فعالیت می کنم؛ این حساسیت 
نماینــدگان را امری قابل 
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درک و بسیار پسندیده و در راستای صیانت 
از حقوق مردم، بسیار ارزشمند می دانم.

وی در ادامه با تاکید بر اینکه نهایت تلاش 
وزارت اقتصاد و ســازمان خصوصی سازی 
عمــل بــه نص صریــح قانــون در مورد 
واگذاری هاســت، اظهارداشــت: در مورد 
اهلیت خریداران شرکت های دولتی برخی 
انتقادات وارد می شود؛ این در حالی است که 
ما در این خصوص کاملا مطابق قانون عمل 
کرده ایم. زیرا در قانــون فعلی تنها اهلیت 
خریدار به لحــاظ تمکن مالی و معیارهایی 
همچون نداشــتن بدهی مالیاتی، مطالبات 

معوق بانکی و ... مدنظر قرار گرفته است.
دکتر دژپسند افزود: ظاهرا مجلس شورای 
اســلامی در نظــر دارد ارزیابــی »اهلیت« 
خریداران را به امور دیگری نیز تعمیم دهد 
که در صورت تبدیل به قانون؛ ما قطعا تبعیت 
از آن را در دستور کار خود قرار خواهیم داد.

وی با تاکید بر اینکه باید حســاب بخش 
اصلی جامعه پزشــکی را از متخلفین جدا 
کرد، اظهارداشــت: موظف کردن پزشکان 
بــرای قرار دادن دســتگاه pos  در مطب 
خود؛ اقدامی در راستای جلوگیری از فرار 
مالیاتی برخی پزشــکان اســت که البته 
این اقدام بــا اجرای طرح صندوق مکانیزه 
فروش که امکان رصــد همزمان تراکنش 
بانی بیمار و پزشــک را فراهم می آورد؛ به 

طور هوشمندانه ای تکمیل خواهد شد.

استفاده از ابزار مالیات برای توسعه 
پایدار بخش خصوصی

دکتــر دژپســند همچنین در حاشــیه 
هشــتادوهفتمین جلسه شورای گفتگوی 
دولت و بخــش خصوصی که با دســتور 
کار بررســی راهکارهای »تســهیل ورود 
شــرکت ها به بورس اوراق بهادار و تسریع 
وصــول مالیات از طریق اصــلاح برخی از 
مواد قانون مالیات های مســتقیم« برگزار 
شــد؛ اعمال مالیات بر مجمــوع درآمد را 
یکی از رویکردهای جــدی وزارت اقتصاد 
عنــوان کرد.وزیر امــور اقتصادی ودارایی 
ابــراز امیــدواری کرد که اجــرای فرآیند 
مالیــات بر مجموع درآمد به  گونه ای انجام 
شود که بهبود استفاده از ابزارهای مالیاتی 
در توســعه پایدار بخــش خصوصی و فرو 
نشــاندن فعالیت های اختلال زا را به دنبال 

داشته باشد.

وی با اشاره به فرآیند پیاده سازی مالیات در 
بورس تاکیدکرد: بایــد با ایجاد انگیزه هایی 
ورود شــرکت ها در مقیاس هــای بــزرگ، 
متوســط و کوچک به بازار بورس را تقویت 
کنیم. وزیــر اقتصاد خاطرنشــان کرد: در 
اجرای این طرح بایــد دغدغه عملیات های 
گذشته را برای ورود به بازار بورس به حداقل 
برســانیم که در این راستا مقرر شد نظرات 
تکمیلــی اعضاء را اخــذ و در فرآیند اصلاح 

استفاده کنیم.

دولت ارز دیجیتال را پذیرفت
دکتر دژپســند همچنیــن در خصوص ارز 
دیجیتال تاکید کرد: دولت؛ بانک مرکزی را 
مکلف کرد ظرف 3 ماه مقدمات تولید رمزارز 

در کشور را فراهم کند.
وی با بیان اینکه حدود دو ســال است بحث 
بلاکچین در دولت در حال بررســی است، 
گفت: شــورایعالی مبارزه با پولشویی نیمه 
دوم سال 96 فعالیت در حوزه ارز دیجیتال 
را ممنوع کرد و گمــرکات نیز مانع از ورود 
پردازشگرهای بلاکچین ها به کشور شدند، 
اما با توجه به اینکه ماینینگ ارز دیجیتال با 
پردازشگر برق تفاوت چندانی نداشت؛ عملا 

این دستگاه ها وارد کشور شد.
این عضو کابینه دولت دوازدهم با اشــاره به 
اینکه در دولت کارگروهی مستقل به ریاست 
کمیسیون اقتصادی قوه مجریه برای بررسی 
ارز دیجیتال تشــکیل شده اســت، افزود: 
پیش نویس طرح ساماندهی ارز دیجیتال در 
ماه پایانی سال 97 در کمیسیون اقتصادی 
دولت تهیه و هم اکنون تصویب شده که در 

انتظار بررسی در هیات دولت است.
وی با بیان اینکه بر اساس مصوبه کمیسیون 
اقتصــادی دولت ماینینگ بــه عنوان یک 
صنعت شــناخته شــد، ادامه داد: بر اساس 
مصوبه این کمیســیون دولــت پدیده ارز 
دیجیتــال را بــه رســمیت می شناســد و  
برای واردات دســتگاه های ماینینگ دیگر 

ممنوعیتی وجود نخواهد داشت.

دکتر دژپسند در ادامه با اشاره به ارزان قیمت 
بودن بــرق در ایران تاکید کرد: بر اســاس 
مصوبه کمیسیون اقتصادی دولت استفاده 
از برق بــرای تولید ارز دیجیتــال در زمان 
پیــک مصرف ممنــوع و همچنین مصوب 
شد که متوســط نرخ صادراتی برق؛ مبنای 
قیمت گذاری بهای مصرفی برق در صنعت 

ارز دیجیتال باشد.
وی با بیان اینکه بر اساس مصوبه کمیسیون 
اقتصادی دولت؛ بانک مرکزی مکلف اســت 
ظرف 3 ماه مقدمات تولید رمزارز در کشور 
را فراهم کنــد، افزود: بر همین اســاس از 
رمزارزها در حوزه تجارت و اقتصاد بین الملل 
استفاده می شود که سازوکار این اقدام باید 
با همکاری وزارت امــور اقتصادی ودارایی و 
همچنین وزارت صنعــت، معدن و تجارت 

فراهم شود.
وزیر امور اقتصادی ودارایی با تاکید بر اینکه 
ماینینگ ها باید بر اســاس اســتانداردهای 
در نظر گرفته شــده بــرای تجهیزات وارد 
کشور شــوند، ادامه داد: مقرر شده سازمان 
اســتاندارد و وزارت نیــرو در همــکاری با 
یکدیگر اســتاندارد مورد نیاز برای واردات 

ماینینگ  را تعیین کنند.
وی با بیان اینکه یکی از مخاطرات رمزارزها 
این بوده که ممکن اســت ابزار پولشــویی 
شود، تصریح کرد: مسئولیت بانک مرکزی، 
ســازمان بورس و بخش های دیگر در حوزه 
ارز دیجیتال به آنها تفویض شده تا مانع بروز 
پولشویی از این طریق شویم؛ برهمین اساس 
مقرر شده شورایعالی مبارزه با پولشویی نیز 
مســئول تنظیم گری و سیاستگذاری های 

کلان در این حوزه شود.
دکتر دژپســند با بیان اینکه باید در زمان 
تحریم ها به خوبی از ارز دیجیتال استفاده 
شــود، افزود: سازماندهی رمز ارزها باید به 
گونه ای انجام شود که از فواید و فرصت های 
ارز دیجیتال حداکثر استفاده صورت گیرد 
و از معایب آن جلوگیری و در واقع در این 

حوزه انتظام بخشی لازم انجام شود.

دکتر دژپسند همچنین در حاشیه هشتادوهفتمین جلسه شورای گفتگوی دولت 
و بخش خصوصی که با دستور کار بررسی راهکارهای »تسهیل ورود شرکت ها 

به بورس اوراق بهادار و تسریع وصول مالیات از طریق اصلاح برخی از مواد 
قانون مالیات های مستقیم« برگزار شد؛ اعمال مالیات بر مجموع درآمد را یکی از 

رویکردهای جدی وزارت اقتصاد عنوان کرد.
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وزیر صنعت، معدن و تجارت از آمادگی 
ایران بــرای حمایت ویــژه از فعالیت 
ســرمایه گذاران خارجی در بخش های 

صنعت ومعدن کشور خبر داد.
رضــا رحمانــی در دیــدار با تعــدادی از 
سرمایه گذاران خارجی فعال در حوزه تولید 
پنل های خورشــیدی با اشاره به ظرفیت ها 
و فرصت هــای بی نظیــر صنعتی ومعدنی 
ایران گفــت: برای فعالیــت اثربخش همه 
ســرمایه گذاران خارجــی در نقاط مختلف 
کشورمان؛ تمامی مشــوق های قانونی را به 
کار می بریم.وی با اشــاره به تخصص گروه 
سرمایه گذاری هندی-آلمانی در حوزه تولید 
پنل های خورشیدی و راه اندازی نیروگاه های 
این حوزه تصریح  کــرد: این صنعت از چند 
جهت برای کشور ما حائز اهمیت است که از 
مهمترین عناوین آن می توانیم به فرصت های 
صادراتی برق تولیدی اشــاره کنیم.رحمانی 
ادامه داد: با وجود همه محدودیت ها صنعت 
ما در حال رشــد بوده و نیازمندی کشور به 
مصرف برق رو به فزونی اســت؛ لذا حضور 
سرمایه گذار خارجی در این بخش می تواند 
آورده خوبی برای دو طرف داشــته باشــد.

وی تاکید کرد: نه  تنها در این صنعت؛ بلکه 
در ســایر حوزه هــای صنعتی ومعدنی هم 
فرصت های بی بدیلی برای ســرمایه گذاران 
خارجی وجــود دارد.رحمانی گفت: یکی از 
مزیت های مهم کشــورمان در همکاری با 
سرمایه گذاران خارجی وجود نیروی انسانی 
توانمند ایرانی اســت که در کنار وجود مواد 

اولیه مناسب؛ از لحاظ تامین تجهیزات مورد 
نیاز هم شرایط برای آغاز فعالیت  آنها کاملا 
مهیاست.وی با اشاره به برخی پیشرفت های 
صنعتی کشــورمان خاطرنشان کرد: صنایع 
بزرگ فــولاد، مس و آلومینیــوم ایران در 
حال توسعه روزافزون هســتند و در آینده 
نزدیک تامین انرژی مــورد نیاز این صنایع 
و بخش های پایین دســت آنهــا مورد توجه 
خواهــد بود.وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
بــا دعوت از همه ســرمایه گذاران قدرتمند 
خارجــی بــرای مشــارکت در طرح های 
صنعتی ومعدنــی ایران تصریح کــرد: برای 
تســریع در روند فعالیت ســرمایه گذاران 
خارجــی تمامی ظرفیت ها و مشــوق های 
قانونی را به کار می بندیم.رحمانی با اشاره به 
امنیت بالای سرمایه گذاری در ایران گفت: 
هیچ محدودیتی مانع توسعه کشورمان طی 
40 ســاله گذشته نشــده و از این پس هم 
نخواهد شــد.وی اعلام کرد: فقط در بخش 
معدن و اکتشــافات  معدنی امروز ظرفیتی 
بالغ بــر 50 میلیارد تــن موادمعدنی قابل 
استخراج در ایران شناسایی شده که فرصت 
بسیار مناسبی برای مشارکت سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی است.وزیر صمت همچنین 
تاکیدکرد: اولویت نخســت ما فعال ســازی 
همین ظرفیت ها و ممانعت از خام فروشــی 
در ایــن حــوزه اســت. در همین راســتا 
راه اندازی واحدهــای صنعتی توانمند برای 
تبدیــل موادمعدنی موجود به محصولات با 

ارزش  افزوده بالا در دستور کار قرار دارد.

رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت:

 سرمایه گذاران خارجی
 حوزه صنعت ومعدن حمایت می شوند

معاون طرح  و برنامه وزیر صنعت، معدن 
و تجارت تاکیدکرد: 

ضرورت افزایش 
سهم بازار سرمایه 
در تامین نقدینگی 

بخش صنعت
معــاون طرح و برنامه وزیــر صنعت، معدن و 
تجارت گفت: هم اکنون ۹0 درصد از ســرمایه 
مورد نیاز بخش تولیدی و صنعتی کشــور را 

بانک ها تامین می کنند.
ســعید زرندی افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت به 
دنبال کاهش اتکاء مالــی واحدهای تولیدی و صنعتی 
کشور به بانک ها و تامین مالی این واحدها از بازار سرمایه 
اســت. وی توضیح داد: هم اکنــون 10 درصد نیاز مالی 
واحدهای تولیدی و صنعتی کشور از بازار سرمایه تامین 
می شــود و اگر تغییر اتکاء مالی از بانک ها به سمت بازار 
سرمایه حرکت کند؛ بخش زیادی از مشکلات ناشی از 
نقدینگی ســرگردان در جامعه که تورم را نیز به دنبال 
دارد، کاهــش خواهــد یافت.زرندی میــزان نقدینگی 
مورد نیاز واحدهای تولیدی و صنعتی کشــور را حدود 
یک هزار و 30 هزار میلیــارد تومان برآورد کرد و گفت: 
بر اســاس برنامه جدید وزارت صنعت باید یک سوم این 
نیاز از بازار ســرمایه و دو سوم آن از سوی بانک ها تامین 
شود.معاون وزیر صمت با اعلام اینکه طی سال های اخیر 
به دلیل کنار گذاشــتن بخش دولتی از سرمایه گذاری، 
افت ســرمایه گذاری در ســطح کشــور به خصوص در 
حوزه صنعتی و تولیدی رخ داده اســت، تاکید کرد: باید 
برای جبران این کمبودها؛ تشکیل هلدینگ های بزرگ 
ســرمایه گذاری در استان ها در دســتور کار قرار گیرد.

معاون وزیر صنعت جذب ســرمایه گذاری های مردمی 
بــه واحدهای صنعتی و تولیــدی را از راهکارهای مهم 
ایــن وزارتخانه برای رفع مشــکل نقدینگی واحدهای 
صنعتی ومعدنی اعلام کرد و گفت: برآورد می شود حدود 
250 هزار میلیارد تومان ســرمایه سرگردان در دست 
مردم اســت که جذب این ســرمایه ها در حوزه تولید 
می تواند بخش زیادی از مشــکلات این واحدها را رفع 
کند.زرندی اجرایی شــدن این طرح را منوط به ایجاد 
جاذبه در ســرمایه گذاری بخش های تولیدی و صنعتی 

و کاهش جذابیت بازارهای کاذب سرمایه ای برشمرد.
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رئیس  کل سازمان امور مالیاتی گفت: در بخشنامه ای اعلام می کنیم کسانی 
که به ویژه در بخش تولید کل بدهی های معوقشان را تا پایان شهریور ماه 

بپردازند؛ از پرداخت همه جرائم مالیاتی معاف خواهند شد.
امیدعلی پارســا با بیان اینکه کارایی و عدالــت مالیاتی را دنبال می کنیم و فرار 
مالیاتی و فســاد مالیاتی خط قرمز ماست، گفت: تلاش می کنیم با جلوگیری از 
فرار مالیاتی و هدفمند کردن معافیت های مالیاتی و به حداقل رســاندن آنها؛ به 

عدالت مالیاتی دست پیدا کنیم.
وی با اشاره به رقم 40 هزار میلیاردی فرار مالیاتی در کشور درباره جرائم مالیاتی 
گفت: ارائــه هرگونه اطلاعات خلاف واقع، اختفــای درآمد و فعالیت اقتصادی 
و کتمــان درآمد، مخالفت و ممانعت از دسترســی ماموران مالیاتی به مجموع 
اطلاعات مالی، انجام ندادن تکالیف قانونی و تنظیم قراردادهای صوری از جمله 
تخلفات و جرائم مالیاتی است.رئیس  کل سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه باید 
نظام مالیاتی مدرنی مســتقر کنیم تا جرائم مالیاتی به حداقل برسد، افزود: این 
هدف فقط با  هوشمند کردن نظام مالیاتی که همه ریز اطلاعات مالی و مالیاتی 
تمام دســتگاه های اجرایی، شــرکت ها، بانک ها و مؤدیان مالیاتی را در اختیار 

سازمان مالیاتی قرار دهد؛ قابل تحقق است.
وی پایانه های فروشــگاهی و ماده 169 مکرر قانون مالیات های مســتقیم را از 
ظرفیت های مهم در اختیار برای دســتیابی بــه ریزداده های مربوط به فعالیت 
اقتصادی افراد عنوان کرد و گفت: با تکیه بر این ظرفیت ها، جمع آوری و نگهداری 
اطلاعات واقعی افراد و به دنبال آن تشخیص مالیات و تولید اظهارنامه های قابل 

اعتماد و باکیفیت میســر و امکان اخذ مالیات متناسب با ثروت، درآمد و مصرف 
و نهایتا گســترش هرچه بیشتر عدالت مالیاتی فراهم می شود.پارسا گفت: هنوز 
روح حاکم بر مناســبات و تشخیص مالیات، ســنتی است و باید همه اطلاعات 
مالی و ملک و املاک مردم و حقوقی ها را دستگاه ها و بانک ها در اختیار سازمان 
امور مالیاتی قرار دهند. البته الان دســتگاه های اجرایی همکاری خوبی را شروع 

کرده اند.
پارسا با بیان اینکه کشور باید از طریق درآمدهای مالیاتی اداره شود، تصریح کرد: 
اگر درآمدهای مالیاتی نباشــد؛ تورم رشــد پیدا می کند که این به معنای فشار 
به طبقه متوســط، حقوق بگیر و بازنشسته است.رئیس کل سازمان امور مالیاتی 
کشور بر ضرورت هوشمندسازی نظام مالیاتی تاکید کرد و گفت: با تکمیل طرح 
جامع مالیاتی و دریافت اطلاعات کامل مورد نیاز از دســتگاه های ذیربط؛ شاهد 

نظام نوین مالیاتی مبتنی بر عدالت خواهیم بود.
وی با اشــاره به 30 هزار میلیارد تومان مالیات معوق اعلام  کرد: در بخشنامه ای 
اعلام می کنیم کسانی که به ویژه در بخش تولید کل بدهی های معوق شان را تا 
پایان شهریور بپردازند؛ همه جرائم مالیاتی آنها بخشیده و از پرداخت جرائم معاف 
خواهند شــد.وی همچنین بر حمایت همه جانبه از تولید و اشتغال کشور تاکید 
کرد و گفت: حمایت از تولید باید محدود، مشروط، کاهنده و تضمین دار باشد و 

صرفا تولید کنندگان واقعی از این حمایت ها بهره مند شود.
پارســا در پایان گفت: سال 97 از محل دریافت مالیات بر ارزش  افزوده 20 هزار 

میلیارد تومان به شهرداری ها و دهیاری ها پرداخت شد.

رئیس سازمان امور 
مالیاتی از بخشش 

جرائم مالیاتی خبر داد

پیش بینی درآمد ۱۴۱ هزار میلیارد 
تومانی مالیاتی در سال ۹۸

معاون سازمان امور مالیاتی از پیش بینی درآمد مالیاتی سال ۹8 به 
میزان 141 هزار میلیارد تومان به جز دریافت عوارض خبر داد.

محمد مسیحی با بیان اینکه سال 97 معادل 109 هزار میلیارد تومان و سال 96، 
نود و هفت هزار میلیارد تومان مالیات وصول شد، افزود:  به جز دریافت عوارض؛ 
درآمد مالیاتی ســال 98 معادل 141 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده که در 
مقایســه با سال 97 افزایش30 درصدی دارد.وی گفت: اگر راهی به جز دریافت 
مالیات برای اداره کشــور وجود داشت؛ آن را انجام می دادیم، اما اکنون ناچاریم 
مالیات بگیریم. تاکید سازمان امور مالیاتی حمایت همه جانبه از تولیدکنندگان 
شناسنامه دار است، اما مبارزه بی امان با فرار مالیاتی را در دستور کار قرار داده ایم. 
مسیحی ادامه داد: اخذ 141 هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی را مجلس شورای 
اسلامی تصویب کرده و سازمان امور مالیاتی مجری قانون است. وی افزود: اخذ 
معوقات مالیاتی و مبارزه با فرار مالیاتی از راهکارهای تامین رقم پیش بینی شده 
درآمد مالیاتی در بودجه سال 98 اســت.معاون سازمان امور مالیاتی گفت:30 
درصدی که در قانون برای افزایش درآمد های مالیاتی کشــور پیش بینی شده؛ 
مربــوط به همه بخش هــا از جمله بازرگانی، خدمات، املاک و ... اســت و فقط 
مربــوط به بخش تولید نیست.مســیحی افزود:10 درصــد افزایش درآمدهای 

مالیاتی کشــور از محل عملکرد و 60 درصد افزایش درآمدهای مالیاتی از محل 
مالیات ارزش  افزوده اســت. وی گفت: در قانون مالیات ها حمایت های بســیار 
خوبی از بخش تولید شده و سازمان امور مالیاتی از سود تولید کنندگان مالیات 
می گیرد؛ نه از زیان آنها.معاون سازمان امور مالیاتی بیان کرد: چون اقتصاد کشور 
از پدیده های نادرســتی مانند قاچاق و تولیدات زیرپله ای رنج می برد؛ مشــکل 
اقتصاد و بخش تولید کشور را فقط نمی توان با کاهش مالیات حل کرد.مسیحی 
گفت: ارزان ســازی نهاده های تولید، تامین نقدینگی و سرمایه در گردش بخش 

تولید از جمله راهکارهای بهبود وضع اقتصاد کشور است. 
وی با بیان اینکه مالیات ارزش افزوده عیار اقتصاد ایران را مشخص می کند، افزود: 
در ماده 169 قانون مالیات های مســتقیم دستگاه ها و فعالان اقتصادی مکلفند 
ریزداده های خود را به ســازمان امور مالیاتی ارائه دهند، اما یکی از دستگاه های 
اجرایی که تاکنون به این قانون کامل تمکین نکرده، اما قول داده این کار را انجام 
دهد؛ وزارت صنعت، معدن و تجارت است.معاون سازمان امور مالیاتی گفت: اگر 
این اطلاعات ارائه شــود؛ از بخش دلالی و غیردولتی مالیات های بهتری گرفته 
می شــود و می توانیم از تولید حمایت کنیم. وی افزود: بر اســاس قانون، بدهی 

مالیاتی تولیدکنندگان را تا 36 ماه تقســیط کرده ایم و اکنون نیز با 
ضوابطی این بدهی به 60 ماه تقســیط شده است. مسیحی 

در پایــان گفت: باید موازنه کیفی برای دریافت مالیات 
و حمایت از تولید داشــته باشیم. بحث رسیدگی 

همزمان بــه مالیــات ارزش  افــزوده و مالیات 
مستقیم را از سال گذشته آغاز کرده ایم.
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بانک مرکزی اعلام کــرد: این بازار در روز 
عید قربان شــروع به کار نمی کند. علت 
تعویق زمان افتتاح »آماده نبودن بانک ها« 
عنوان شــد. تاریخ جدید راه اندازی هنوز 
اعلام نشده است. اگرچه گزارش ها حاکی 
از آن اســت که تســت گرم )معاملات 
واقعی با حجم پاییــن( در این بازار برای 
رفع مشکلات احتمالی در جریان است و 
حدود 35 صرافی در این معاملات شرکت 
می کنند؛ اما برای رفع مشــکلات موجود، 
هماهنگی نرم افزاری بانک ها و تعمیق بازار 

متشکل ارزی به زمان بیشتری نیاز است.
پس از اینکه بانک  مرکزی به  طور رسمی »عید 
قربان« را به  عنوان روز شروع به کار بازار متشکل  
ارزی عنوان کرده بود؛ روابط عمومی بانک مرکزی 
خبــر از تعویق آغاز به کار این بازار را داد. آنطور 
که مشــخص اســت هنوز تاریخ جدیدی برای 
بازار متشــکل ارزی تعیین نشــده اســت. طی 
توافقاتی که صورت گرفته؛ قرار اســت این بازار 
زمانی شــروع به کار کند کــه هم بانک ها و هم 
صرافی ها آمادگی لازم برای شروع به کار داشته 
باشــند. اگرچه مســئولان بانک مرکزی عنوان 
کردند که همین حالا نیز توانایی شــروع به کار 
بازار متشکل ارزی وجود دارد، اما در حال حاضر 
تعداد بانک ها و صرافی ها برای این عملیات کافی 
نبوده و عمق لازم برای این معاملات وجود ندارد.
بر اســاس خبرهای منتشر شده در حال حاضر 
تنها دو بانک شــرایط حضور در بازار متشــکل 
ارزی را به  صورت کامل کســب کردند و حدود 
7 یا 8 بانک دیگر نیز درصدد پیوستن به سامانه 
متشکل ارزی هستند. از سوی دیگر حدود 120 

صــراف اعم از صرافی های بانکی و غیربانکی نیز 
به عضویت بازار متشــکل ارزی درآمد ه اند که از 
این میزان حدود 35 صراف معاملات آزمایشــی 
انجام می دهند.در بهمن ســال 97 بود که برای 
نخســتین بار عنوان شد قرار است بازار متشکل 
ارزی راه اندازی شــود. 12 اســفند مــاه نیز در 
گفت وگوی ویژه خبری مطرح شد بازار متشکل 
ارزی تا دو هفتــه آینده راه اندازی می شــود و 
همچنین برخی دیگر از مســئولان؛ اردیبهشت 
مــاه را زمان راه اندازی این بازار عنوان کردند. در 
آخرین اظهارنظر رســمی نیز قــرار بود در عید 
قربان این بازار شــروع به کار کند، اما گزارش ها 
نشان می دهد که زمان شروع به کار بازار متشکل 

ارزی مجددا تمدید شده است.
تست گرم بازار متشکل ارزی

گزارش ها حاکی از آن اســت از صرافی هایی که 
عضو شده اند؛ حدود 35 صراف تست گرم انجام 
می دهند. به این معنا که این صراف ها به  صورت 
واقعــی معاملات ارزی زیــر هزار دلار )معمولا 
200 دلار( را انجــام می دهند. نرخ مورد معامله 
در »تســت گرم« نیــز نزدیک نرخ بــازار بوده 
)حــدود 3 درصد تفاوت با نرخ بــازار دارد( و در 
برخی موارد معاملات زیر نرخ بازار بوده اســت.

در حال حاضر حدود 671 معامله واقعی به شکل 
تســت گرم در بازار متشکل ارزی صورت گرفته 
کــه این معاملات به منظور آشــنایی صرافان و 
ارزیابی سیســتم معاملات بوده است.بررسی ها 
نشــان می دهد بســیاری از صرافــان به دلیل 
تغییر در اعضای هیات مدیــره و درج آگهی آن 
در روزنامــه مدارک خــود را تکمیل نکرده اند و 
قرار است این فرآیند طی هفته های آتی صورت 
گیرد. از سوی دیگر باید هماهنگی میان سامانه 
بازار متشــکل ارزی با صرافی ها و بانک ها از نظر 
نرم افزاری صــورت گیرد و کدهای دســتوری 
برای این بازیگران برای دســتور خرید یا فروش 
یکسان شود. بنابراین هنوز این هماهنگی به  طور 
کامــل صورت نگرفته و تنهــا در دو بانک ملی و 
رفاه کارگران این مشــکلات برطرف شــده، اما 
هماهنگی ها برای پیوســتن بانک های دیگر به 

بازار متشکل ارزی نیز صورت گرفته است.
کشف قیمت دلار و یورو

بررسی ها نشــان می دهد در این بازار معاملات 
تنها بــر اســاس دلار و یورو صورت می گیرد. 
ایــن دو نــرخ حــدود 95 درصــد از معاملات 
نقــدی در بــازار را تشــکیل می دهنــد؛ البته 

بانک مرکزی اعلام   کرد؛

 تعویق اکران بازار متشکل ارزی
 به دلیل آماده نبودن بانک ها

زمان افتتاح بازار متشکل ارزی باز هم تغییر کرد
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در ادامه قرار اســت ســایر اســعار نیز در این بازار برای معامله 
ایجاد شــود. بــه خصوص برای دینــار عراقی کــه تقاضا برای 
آن در زمــان اربعین افزایش می یابد. نــرخ معاملات که در این 
 بازار کشــف می شــود؛ در سایت بازار متشــکل ارزی به آدرس

 www.ice.ir  منتشر می شود و همزمان در تابلوی بازار متشکل 
ارزی در ســاختمان شــماره یک بانک مرکزی واقع در میدان 
فردوسی ثبت خواهد شد. نکته قابل توجه این است که از ساعت 
9 هر روز پوزیشن های خریدوفروش مشــخص و از ساعت 10 
معاملات بازار متشــکل ارزی آغاز می شــود. این زمان یعنی که 
ساعت بازار یک ساعت جلوتر کشــیده می شود؛ چراکه به  طور 
طبیعی ساعت شــروع بازار حدود ساعت 11 است.همچنین در 
این بازار محدودیــت 3 درصدی در قیمت معاملات وجود دارد، 
اما اگر رخداد غیرطبیعی در فضای اقتصادی و سیاســی وجود 
داشــته باشــد، امکان دارد با تصمیم هیات مدیره بازار متشکل 
ارزی؛ این دامنه نوسان تا 20 درصد در یک روز نیز افزایش یابد. 
تمام بازیگران این بازار باید حساب ارزی و ریالی به بانک مرکزی 
معرفی و ضمانت های لازم را ارائه کنند تا پس از انجام هر معامله 
بلافاصله تســویه نقدی معاملات از طریق حساب های آنها انجام 
شود و در صورت نکُول هر یک از طرفین از معامله ای؛ ضمانت های 
لازم برای ایفای تعهــدات و اخذ جرائم در اختیار نهاد ناظر قرار 
داشته باشد.نکته قابل توجه اینکه اگر صرافان دلار خرید کنند؛ 
حداکثر تا 10 روز کاری می توانند این مبالغ را نزد خود نگه دارند 
و پس از آن یا به مصرف داخلی برسانند یا اینکه آن را در اختیار 
صرافــان خرد قرار دهند؛ در غیــر این  صورت می توانند مبالغ را 
دوباره به بازار متشــکل ارزی عرضه کنند. همچنین نرخ عرضه 
شــده می تواند حداکثر در هر روز یک درصد نسبت به روز قبل 

تغییر داشته باشد.
دلیل عضویت صرافان در بازار متشکل ارزی

یکی از ســوالاتی کــه وجود دارد؛ این اســت که چــرا باید در 
شــرایط کنونــی صرافان عضو بازار متشــکل ارزی شــوند؟ به 
گفته مســئولان مربوطه یکی از موضوعات؛ شفافیت معاملات 
اســت که باعث می شــود صرافان به بهترین نرخ ها دست یابند.
از ســوی دیگر امنیت این معاملات نیز از ســوی بازار متشکل 
ارزی تضمین می شــود و صرافی ها نگران انتقال مبالغ نخواهند 
بود. مزیت دیگر برای صرافان این اســت که می توانند با توجه به 
عرضه ارز از ســوی بانک ها و انتقال این منابع به سمت صرافان 
خرد یا مصرف کنندگان؛ از اختلاف نرخ کســب سود کنند و این 
کسب سود به  صورت قانونی است.مزیت دیگر برای صرافان عضو 
بازار متشکل ارزی این است که این صرافان می توانند ارز حاصل 
از صادر ات را تهیه کنند و این صرافان از ســوی سیاســتگذار به 
صادرکنندگان معرفی خواهند شد. در نهایت نیز قرار است بازار 
متشــکل ارزی در یک افق بلندمدت با سامانه نیما تلفیق شده و 
به یک سامانه تبدیل شــوند. در حال حاضر حدود 40 درصد از 

صرافانی که مجاز بودند؛ به این سامانه پیوسته اند.
میزان کارمزد معاملات

گزارش ها حاکی از آن است که از معاملات ارزی در بازار متشکل 
ارزی به میزان 2 در هزار کارمزد دریافت خواهد شد)یک در هزار 
بــرای معامله و یک در هزار برای تســویه(. کارمزدهای مربوطه 
به  صورت ریالی اخذ خواهد شــد. از سوی دیگر به نظر می رسد 
صرافان باید مبلغی از سود معاملات را به شکل مالیات پرداخت 
کنند. بررسی ها نشان می دهد معاملات در بازار متشکل ارزی به  
صورت خودکار در سامانه سنا ثبت می شود و نیازی به ثبت این 

معاملات از سوی صرافان نیست.

قائم مقام موسسه اعتباری ملل تشریح  کرد:

ریسک های بازار متشکل ارزی
احتمال مداخله مســتقیم و مدیریت دولت در صورت افزایش 
نرخ ها، عدم کشف ریســک های مترتب بر فعالیت بازار متشکل 
ارزی به دلیل عدم وجود بازارهای مشــابه و تجربیات جهانی و 
محدودیت فعالیت بازار به معاملات نقدی از ریســک های بازار 

متشکل معاملات ارزی است. 
محمدرضا مروجی قائم مقام موسسه اعتباری ملل ضمن بیان مطلب فوق و 
با تاکید بر اینکه عدم امکان معامله سایر ارزهای جهانی به جز دلار و یورو و 
احتمال افزوده شدن نرخ جدید در بازار )نرخ بازار متشکل مشابه تجربیات 
قبلی از قبیل نرخ نیما، سنا و ...( از دیگر ریسک های بازار متشکل معاملات 
ارزی است، افزود: عدم شفافیت در نحوه تحویل اسکناس ارز متعاقب انجام 
معامله )معامله فیزیکی »چمدانی« اسکناس در دنیا منسوخ شده است( 
و احتمال کاهش منابع )اســکناس ارز( بازار متشکل با عنایت به کاهش 
درآمدهای نفتی به عنوان اصلی ترین منبع تامین اســکناس و همچنین 
تحریم سایر حوزه های ارزآور نظیر پتروشیمی، فلزات  سنگین و معادن نیز 

از دیگر ریسک هاست.
وی در ادامه گفت: کشــف نرخ واقعی ارز بر اســاس فرمول عرضه وتقاضا 
)کاهش نوسانات و حذف حباب قیمتی(، جداسازی نحوه محاسبه و اعلام 
نرخ ارز از بازار کشورهای همسایه )از قبیل درهم در امارات و دلار در عراق(، 
حذف نرخ های دســتوری و دسترسی آزاد همه صرافی ها به اسکناس ارز 
)حذف رانت صرافی های منتخب( از جمله اهداف بازار متشکل معاملات 

ارزی است. 
قائم  مقام موسســه اعتباری ملل در پایان با بیــان اینکه حذف مداخلات 
دولت و بانک مرکزی از طریق مســیرهای موازی و امکان مداخله منظم، 
عاری از فسادوپیوســته، حذف تدریجی سیســتم چنــد نرخی )از قبیل 
نرخ ارز بانکی، نیما، ســنا و ...( از اهداف بازار متشــکل ارزی است، افزود: 
ایجاد مرجع رسمی اعلام نرخ ارز و ایجاد تابلوی معاملاتی مستقل، ایجاد 
شفافیت اطلاعاتی ومعاملاتی، کاهش هزینه های معاملاتی، تسهیل تسویه 
عملیات، حذف بازارهای فرعی و سیاه و کاهش دلالی و واسطه گری در بازار 

نیز از دیگر اهداف تشکیل این بازار است.
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رئیس سازمان بورس واوراق بهادار در دیداری که 
به همراه مدیران ارشد بازار سرمایه و محمدرضا 
پورابراهیمی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی با معدنکاران و تولیدکنندگان 
زغالســنگ داشت؛ با اشــاره به اینکه توسعه 
بازارها در همه بورس هــا از جمله بورس انرژی 
مورد حمایت نهاد ناظر قرار دارد، گفت: مهمترین 
عناصر ثروت ملی ما )انرژی( همچون نفت خام، 
گاز طبیعی، برق و غیره در بورس انرژی دادوستد 
می شود و امروز این رکن بازار سرمایه نقش مهمی 

در اقتصاد ملی ایفا می  کند.
دکتر شــاپور محمدی با اشــاره به اینکه زغالسنگ از 
عناصر مهم ثروت ملی کشور محسوب  می شود، افزود: 
صنعت زغالســنگ پتانسیل چند هزار میلیارد تومانی 
دارد، اما سهم بازار سرمایه از این میزان منطقی نیست؛ 
بنابراین ما کمک می کنیم مسیر توسعه این صنعت در 
بورس هموار شــود.وی با بیان اینکــه در ماده 2 قانون 
بازار اوراق بهادار به بازاری شفاف، کارا و منصفانه تاکید 
شــده اســت و نهاد ناظر از این اصول تبعیت می کند، 
افزود: عرضه زغالسنگ در بورس قطعا به کشف قیمت 
منصفانه منتهی می شود.دبیر شورایعالی بورس ادامه 
داد: برای پذیرش شرکت های فعال صنعت زغالسنگ 
در بــورس انرژی هیچ  محدودیت و مانعی وجود ندارد 
و هر جا هم قانون یا رویه ای به اصلاح نیاز داشته باشد؛ 

قطعا در دستور کار نهاد ناظر قرار خواهد گرفت.
سخنگوی ســازمان بورس در ادامه تاکیدکرد: توسعه 

بــازار همه کالاهای قابــل عرضه در بــورس همواره 
مورد استقبال سازمان است و خوشبختانه زغالسنگ 
از شــرایط خوبی برای حضور در خانواده بازار سرمایه 
برخوردار می باشــد و ســابقه عرضه در بورس را دارد؛ 
بنابراین مسیر توسعه این صنعت در بازار سرمایه هموار 
اســت.دکتر محمدی ابراز امیدواری کرد که در آینده 
شاهد عرضه های مستمر زغالسنگ در بورس باشیم و 
ادامه داد: امیدوارم این بازار زنده شــود و بورس انرژی 
مرجع قیمت گذاری زغالســنگ باشد.دبیر شورایعالی 
بورس با بیان اینکه زغالسنگ یکی از صنایع مهم کشور 
به شمار می رود، افزود: صنعت زغال می تواند به یکی از 

مهمترین صنایع بورسی کشور تبدیل شود.
پورابراهیمی: بازار سرمایه، کلید رفع دغدغه 

قیمت گذاری است
محمدرضــا پورابراهیمی عضو کمیســیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی نیز در این نشست با بیان اینکه 
طی دو سال گذشته و با تلاش انجمن صنفی زغالسنگ 
شاهد بهبود شــرایط این صنعت بودیم، افزود: یکی از 
دغدغه های صنعت زغالســنگ؛ کشف قیمت عادلانه 
است و بورس انرژی و نهاد ناظر بازار سرمایه، کلید حل 
این دغدغه هســتند.وی ادامه داد: امروز شرایط برای 
شروع فصل جدید صنعت زغالسنگ با مکانیزم بورس 
مهیاســت و ابزار تعیین قیمت عادلانه در بورس انرژی 
وجود دارد. خوشبختانه در سمت تقاضای زغالسنگ نیز 

ظرفیت های جدیدی در حال شکل گیری است.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با 

اشاره به اینکه باید نگاه ویژه ای به بازار سرمایه داشت، 
ابراز امیدواری کرد: با مکانیزم بورس شــاهد توســعه 
صنعت زغالسنگ باشیم.پورابراهیمی همچنین گفت: 
چنانچه قیمت ها شفاف شــود؛ صنعت زغالسنگ در 
کشور رشد و توسعه می یابد. عرضه 20 درصدی سهام 
شرکت های زغالسنگی در بازار سرمایه به معنای تامین 
مالی 20 درصدی از این بــازار و افزایش ظرفیت های 

تولید است.
مجتهدزاده: بورس، بهترین موقعیت برای عرضه 

محصولات
در ادامه محمد مجتهدزاده رئیس انجمن زغالســنگ 
ایران نیز با تاکید بر اینکه هر کالایی که به بورس وارد 
شــود، بهترین موقعیت بازار را تجربه می کند، گفت: 
البته زغالسنگ مشتری انحصاری دارد؛ بنابراین ممکن 
است شرایط آن با سایر کالاها متفاوت باشد.مجتهدزاده 
ضمن اشــاره به اینکه شفافیت، قیمت گذاری عادلانه، 
سرعت در تسویه و نظارت قانونی مهمترین ویژگی های 
بازار سرمایه است، افزود: ما تمایل داریم بازار زغالسنگ 
در بورس توسعه داشته باشد؛ با این حال اکنون مشکل 

ما زمان تسویه است تا قیمت گذاری! 
وی با اشــاره به اینکه مصرف کنندگان عمده هم باید 
نسبت به خرید این محصول از بورس تشویق شوند، ابراز 
امیدواری کرد راه عرضه زغالســنگ در بورس هموارتر 
شود؛ چراکه بورس محل مناسبی برای تعیین قیمت 
این محصول اســتراتژیک است و همیشه نمی توان با 

چانه زنی قیمت ها را مشخص کرد.

رئیس سازمان بورس  و اوراق بهادار بیان کرد:

بورس به کمک توسعه صنعت زغالسنگ می آید

دکتر محمدی: بورس مشمول مالیات بر عایدی سرمایه نیست
رئیس سازمان بورس واوراق بهادار همچنین با تاکید بر اینکه بازار سرمایه مشمول مالیات عایدی بر سرمایه نیست، عنوان  کرد: به پیشنهاد نهاد ناظر بازار سرمایه و با 
موافقت وزیر اموراقتصادی ودارایی، معاملات بازار سهام از دایره مالیات بر عایدی سرمایه خارج شد.رئیس سازمان بورس واوراق بهادار ادامه داد: در جلساتی که با موضوع 
مالیات بر عایدی سرمایه برگزار شده؛ نهاد ناظر همواره از عملکرد شفاف بنگاه های حاضر در بورس حمایت کرده است.وی گفت: در این جلسات تاکید کردیم ناشران 
بورسی ضمن ارائه اطلاعات صحیح مالی؛ بیشترین میزان مالیات را پرداخت می کنند. از سوی دیگر بازار سرمایه مسیر هموار هدایت نقدینگی به بخش مولد اقتصاد است.
دکتر محمدی در پایان تاکیدکرد: با این پیش فرض ها؛ سازمان بورس واوراق بهادار پیشنهاد کرد تا معاملات بازار سرمایه از دایره مالیات بر عایدی سرمایه خارج شود و 

دکتر دژپسند وزیر امور اقتصادی ودارایی نیز با این پیشنهاد موافقت کردند؛ بنابراین بازار سرمایه کشور مشمول مالیات بر عایدی سرمایه نیست.
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مدیرعامل بورس انرژی با بیان اینکه معاملــه کالاها در این بورس به 
شــفافیت کمک می کند، گفت: پیگیر آن هستیم که عرضه زغالسنگ 
در بورس انرژی ایران هم در رینگ داخلــی و هم در رینگ صادراتی 
افزایش پیدا کند و بتوانیم بخشــی از بازار زغالسنگ ایران را به بورس 

انرژی منتقل کنیم.
سیدعلی حسینی درباره معاملات برق در بورس انرژی نیز گفت: معاملات برق در 
بورس انرژی از روزی که شروع شده، تداوم داشته و از لحاظ انواع معاملاتی که روی 
برق داشتیم هم این معاملات متنوع شده است. برای مثال ما از سال 96 علاوه بر 
بازاری که برای شرکت های توزیع برق داشتیم؛ معاملات مصرف کنندگان بزرگ 
برق را نیز شروع کرده ایم که این معاملات به طور مستقیم بین مصر ف کنندگان 
بالای پنج مگاوات و نیروگاه هاســت. همچنین در این ســال ها تامین مالی برای 
صنعت برق را برای بورس انرژی ابزارسازی و شروع کردیم.وی در پاسخ به اینکه 
حمایت ها را برای معامله برق در بــورس انرژی چطور می دانید، گفت: بازار برق 
در بورس انرژی به تناسب توجه دستگاه های دولتی از جمله وزارت نیرو و توانیر؛ 
افت وخیزهایی داشته است. حمایت ها سبب شده که این معاملات رونق بیشتری 
بگیرد و در برخی مقاطع هم شــاید با کاهش ارزش معاملات مواجه بودیم. قطعا 
با توجه به اینکه حوزه انرژی استراتژیک و مهم است و دستگاه های دولتی در آن 
بسیار تاثیرگذار هستند؛ حمایت آنها می تواند تاثیر مستقیمی بر رونق معاملات 

در بورس انرژی به خصوص در حوزه برق داشته باشد.
با معامله برق در بورس انرژی از شفافیت حمایت شود

مدیرعامل بورس انرژی در پاســخ به اینکه الزام برخی از مصرف کنندگان بزرگ 
به خرید برق از طریق بورس انرژی چه تاثیری بر این معاملات دارد، بیان  کردک 
این کار قطعا مفید اســت. نه از بابت اینکه شرکت ها را ملزم به معامله در بورس 
کنند؛ بلکه از این لحاظ که سیاســت شــفافیت و رقابت را بــه تولیدکننده ها و 
مصرف کننده ها منتقل کنند و آنها بدانند که  استراتژی دولت و وزارتخانه ذیربط 

حمایت از شفافیت است.
حسینی در پاسخ به اینکه چقدر واریز مبالغ از طریق توانیر به شرکت های توزیع 
برق منظم صورت گرفته است، تصریح کرد: تا سال 94 و 95 این بازار رو به رشد 
و پر رونق بود و شرکت توانیر هم همکاری خوبی در این بخش داشت و تخصیص 
منابع خوبی را به شــرکت های توزیع می داد که آنها از طریق بورس خرید کنند 
و این به نفع شــرکت های توزیع  و مصرف کننده ها بود. زیرا قیمتی که در بورس 
معامله می شد، نسبت به قیمت هایی که قبلا شرکت های توزیع می توانستند برق 

را خریداری کنند؛ قیمت مناسب تری بود.
معاملات برق در بورس انرژی قوت می گیرد

مدیرعامل بورس انرژی ادامه  داد: متاسفانه از سال 96 و 97 و طی این چند ماه که 
از سال 98 گذشته است؛ این همکاری و همراهی جاهایی به دلیل مضایقه مالی 
که برای شــرکت توانیر پیش آمد، کمرنگ تر شده است. البته ما مجددا از ابتدای 
امســال با تصویب نرخ جدید ترانزیت سعی مان بر این است که به اتفاق شرکت 

توانیر معاملات برق را در بورس مجددا به بهتر از وضع سابق برگردانیم.

تولیدکنندگان زغالسنگ از معامله محصول خود در بورس انرژی 
منتفع می شوند

حســینی درباره عرضه زغالســنگ در بورس انرژی گفت: کالای زغالسنگ چه 
از جنس حرارتی چه از جنس کک شــو در بورس انرژی ایران پذیرفته شــده و 
معاملات آن مسبوق به سابقه است. اما به واسطه اینکه مصرف کننده زغالسنگ 
خیلی محدود و می توان گفت انحصاری بود؛ امکان تداوم عرضه ها در بورس وجود 
نداشــت، اما با توجه به متنوع شدن تولیدکنندگان و مصرف کنندگان با انجمن 
زغالســنگ ایران جلسه خوبی داشــتیم که بر اساس آن پیگیر هستیم تا عرضه 
زغالســنگ در بورس انرژی ایران هــم در رینگ داخلی و هم در رینگ صادراتی 
افزایش پیدا کند و بتوانیم بخشی از بازار زغالسنگ ایران را به بورس انرژی منتقل 
کنیم.مدیرعامل بورس انرژی تاکیدکرد: قطعا این موضوع به نفع تولیدکنندگان 
زغالسنگ ایران است؛ چراکه  آنها می توانند از بازاری با ثبات مثل بورس استفاده 
کنند. این در حالی است که قیمت یکی از فاکتورهای کلیدی است که می تواند 

تولیدکنندگان را ترغیب به سرمایه گذاری و تولید بیشتر کند.
راهکار قیمت گذاری پساب برای شهرداری ها

مدیرعامل شــرکت بورس انرژی ایران همچنین به آخرین وضعیت راه اندازی بازار 
متشــکل آب در بورس انرژی اشــاره کرد و گفت: در این زمینه کمیته ای در بورس 
انــرژی با حضور فعالان حاضر در این بازار، شــرکت های خصوصی فعال در زمینه 
انتقال و تصفیه آب، وزارت نیرو و معاونت آب و آبفای این وزارتخانه تشکیل شد که 
این کمیته نحوه راه اندازی بازار آب را مورد بحث قرار داد.حســینی خاطرنشان  کرد: 
بر اســاس جمع بندی کمیته مذکور، مقرر شد در گام نخست بازار آب برای مصارف 
صنعتی اســتفاده شود. به این صورت که برای مناطقی از کشور که آب مورد نیاز و 
کافی به آنها تخصیص پیدا نکرده است؛ بازار رقابتی برای معاملات آب فراهم شود.

مدیرعامل شرکت بورس انرژی اظهارداشت: بعد از بررسی های صورت گرفته در این 
کمیته مشخص شد که سد »جگین« در هرمزگان از ظرفیت های موجود برای انجام 
معاملات برخوردار اســت. وی اظهارداشت: این موضوع به وزارت نیرو و معاونت آب 
و آبفای این وزارتخانه ارجاع داده شــد، اما اقدام چندانی برای راه اندازی بورس آب 
صورت نگرفت.حسینی از آمادگی بورس انرژی ایران برای راه اندازی بورس آب خبر 
داد و افزود: اکنون سازوکار راه اندازی این بازار فراهم است و بسترهای موجود حاکی 
از پتانسیل بالا برای راه اندازی بازار آب منطقه ای است.حسینی با بیان اینکه کمک 
به تامین مالی پروژه های انتقال و توسعه شبکه آبرسانی از دیگر کارکردهای بورس 
انرژی به شمار می رود، گفت: پروژه انتقال و آبرسانی از طرح های بزرگ و برخوردار 
از حجم بالای ســرمایه گذاری است که برای تامین منابع آن می توان از طریق بازار 
سرمایه تامین مالی کرد.مدیرعامل بورس انرژی ایران با تاکید بر ظرفیت های موجود 
در پایتخت برای راه اندازی بورس آب گفت: شهرداری ها با حجم زیادی از پساب های 
خانگی وصنعتی مواجه هســتند که از طریق کشاورزان حاشیه تهران مورد استفاده 
قرار می گیرد؛ حال آنکه برای این پساب ها می توان از قیمت گذاری در بورس استفاده 
کرد. پساب های خانگی و صنعتی که به مصارف کشاورزی می رسد؛ می تواند از طریق 

بورس انرژی به صورت شفاف قیمت گذاری شود.

مدیرعامل بورس انرژی:

 زغالسنگ ايران
 رينگ صادراتی بورس 
انرژی را گرم می کند



رئیس سازمان بورس واوراق بهادار اعلام 
کرد: بازار سرمایه و بورس کالا آمادگی و 
ظرفیت بــرای عرضه تمامی محصولات 
کشــاورزی را دارند کــه در این زمینه 
اولویت بر روی کالاهایی از قبیل کشمش، 

خرما و سیب است که همگن ترند.
دکتر شــاپور محمدی اظهارداشــت: پیش از 
ایــن  فرآیند ســرمایه گذاری در صندوق ها با 
محدودیت هایــی مواجه بود که به خواســت 
سرمایه گذاران و فعالان بازار؛ این محدودیت ها 
را برطــرف و تلاش کردیم محیــط فعالیت 
صندوق های سرمایه گذاری را شفاف تر کنیم. 

وی تصریح  کرد: به زودی دستورالعمل جامع 
صندوق های ســرمایه گذاری ابــلاغ و نحوه 

فعالیت این صندوق ها تسهیل خواهد شد.
رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار در پاسخ 
به ســوالی مبنی بر اعلام آمادگی بورس کالا 
برای عرضه محصولات باغی اظهارداشت: بازار 
ســرمایه و بورس کالا این آمادگی و ظرفیت را 
دارند و ما تمامی محصولات کشــاورزی را که 
از نظر همگنی در بازار سرمایه قابلیت معامله 
داشته باشــند، دنبال می کنیم؛ البته اولویت 
ما در بــورس کالا بــر روی کالاهایی از قبیل 

کشمش، خرما و سیب است که همگن ترند.
رسانه؛ نیروی امداد بازار سرمایه

رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار همچنین 
در آئین پایانی جشــنواره بورس و رســانه با 
تاکیــد بر اینکه برگزاری ایــن رویداد اقدامی 
منحصربه فرد است، گفت: رسانه ها می توانند 
نقش بی بدیلی در امر فرهنگ سازی و آموزش 
بازار سرمایه داشته باشند.وی بیان کرد: یکی از 
جشنواره هایی که در دنیا نظیر ندارد؛ جشنواره 
بورس و رســانه است. این جشــنواره کمک 
می کند شناخت مردم از بازار سرمایه افزایش 

یابد و به تبع آن شــاهد ورود افراد بیشتری به 
این بازار باشیم. 

وی با اشاره به استقبال شرکت کنندگان از این 
جشــنواره افزود: در این دوره از جشــنواره آثار 
ارســالی 20 درصد نسبت به دوره قبل افزایش 
داشت و امســال 820 اثر ارسال و مورد داوری 
قرار گرفت.ســخنگوی ســازمان بورس واوراق 
بهادار بیان کرد: در زمینه خبر و رسانه صحت، 
دقت و سرعت از اهمیت بسیار بالایی برخوردار 
اســت. تمامی فعالان بازار سرمایه نیز می دانند 
کارایی این بازار زمانی افزایش می یابد که فعالان 
بتوانند از کارایی اطلاعات ورودی، استفاده های 
مناسب را داشته باشند. در این زمینه بحث خبر 
و اطلاعات دو واژه جدانشــدنی از بورس و بازار 
ســرمایه به شــمار می رود و انتشار صحیح و با 
سرعت خبرهای اقتصادی و سیاسی در کشف 
قیمت سهام شرکت ها تاثیر بسزایی دارد.دکتر 
محمدی ضمن اشــاره به کارکردهای رسانه در 
حوزه بازار سرمایه بیان کرد: رسانه ها می توانند 
یکی از مهمترین مبلغان فرهنگ سازی باشند 
و راه آشــنایی با بازار سرمایه در تمامی سطوح 
هســتند. زمانی کــه آموزش های ســنتی و 
کلاسیک دانشگاهی نمی تواند به اندازه رسانه ها 
اثر داشته باشد؛ باید به نقش رسانه بیش از هر 
دوره ای توجــه کرد.وی افزود: طی ســال های 
اخیر ســازمان بورس و نهاد ناظر توجه ویژه ای 
به مباحث فرهنگ ســازی و آموزش داشــته 
و همکاری و همیاری خبرنــگاران با نهاد ناظر 
در بهترین ســطح قرار دارد. این روزها در بازار 
واژه هایی مانند بورس نویس بسیار مصطلح شده 
و امیدواریم واژه های مشترک بیشتری به وجود 
بیاید که نشاندهنده همکاری و تعامل رسانه و 
بازار باشــد.دبیر شورایعالی بورس همچنین در 
خصوص اثرات مهم رســانه بیان  کرد: رسانه ها 

می توانند در تمامی دستگاه های اجرایی نقش 
بی بدیلی داشته باشند. رسانه ها به دستگاه های 
اجرایــی کمــک می کننــد و در زمینه اجرای 
برنامه های جدید، نظــر مطالبه گران را انتقال 
می دهند. همچنین این گروه می توانند اقدامات 
اجرایی دستگاه ها را به فعالان بازار انتقال دهند 
و ارتباط دوســویه مفیدی را بــه وجود آورند.

دکتــر محمدی از دیگر کارکردهای رســانه ها 
را اطلاع رســانی و آگاه ســازی دانست و گفت: 
رسانه ها با تولید آثار مختلف مانند فیلم، رادیو 
و محتــوای چندرســانه ای می تواننــد نیروی 
امداد  فرهنگ ســازی باشند.وی همچنین ابراز 
کرد: ســازمان بورس و بخش اطلاع رسانی بازار 
سرمایه طی مدت اخیر در زمینه فرهنگ سازی 
در اســتان های مختلف کشور فعالیت بسیاری 
داشته و این امر می تواند پتانسیل های مختلف 
ســرمایه گذاری در بورس را به تمامی مردم در 
اقصی نقاط ایران نشــان دهــد و باعث ترویج 

بیشتر فرهنگ سرمایه گذاری در کشور شود.
سخنگوی ســازمان بورس واوراق بهادار افزود: 
یکــی از مهمتریــن اقدامات اخیر ســازمان 
بورس واوراق بهادار در زمینه تامین مالی جمعی 
است که به تصویب شورایعالی بورس نیز رسیده 
اســت. در تامین مالی جمعی ســازمان بورس 
می تواند در حوزه های مختلفی نظیر ســینما، 
تولیــد محتوای فرهنگی و کتب ورود کند و در 
تامین مالی محصولات فرهنگی نقش بسزایی 
داشته باشــد.وی بیان کرد: جشــنواره بورس 
و رســانه می تواند علاوه بر شناســایی آثار برتر 
بورسی؛ انگیزه ای برای فعالیت بیشتر خبرنگاران 
باشد. همچنین این جشــنواره می تواند تعامل 
میان رســانه ها و اهالی بازار سرمایه را افزایش 
دهد و به تبع آن قدرت تفکر ســرمایه گذاری را 

میان مردم قدرت ببخشد.

رئیس سازمان بورس واوراق بهادار تاکید کرد:

رسانه؛ نيروی امداد بازار سرمايه
به زودی دستورالعمل جامع صندوق های سرمایه گذاری ابلاغ و نحوه فعالیت این صندوق ها تسهیل می شود
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بسط گفتمان بازار سرمایه از دروازه 
رسانه

یاسر فلاح مدیر روابط  عمومی و امور بین الملل 
سازمان بورس واوراق بهادار نیز در این مراسم 
گفت: صدای بورس را از استان هایی می شنویم 
که تا پیش از این کسی فکر نمی کرد بورس در 
آنجا شناخته شده باشد.وی افزود: جشنواره ای 
که شاید سه ســال پیش که آغاز به کار کرد 
کمتر کســی فکر می کرد در سومین دوره آن 
تا به این اندازه در بین بورس نویســان جایگاه 
خود را پیدا کند، اما رشد 20 درصدی در آمار 
کمی آثار ارائه شده به جشنواره نشان می دهد 
اهالی رسانه دست دوستی و یاری اهالی بازار 
را فشردند و این جشنواره توانست نقطه تلاقی 
میان این دو باشــد.مدیر روابط  عمومی و امور 
بین الملل سازمان بورس ادامه داد: استقبال از 
جشنواره بورس و رسانه نشان داد که از طریق 
رسانه ها می توان ادبیات و گفتمان بازار سرمایه 
را در کشــور بسط و توســعه داد و مردم را با 

فضای سرمایه گذاری در بورس آشنا کرد.
دبیر اجرایی جشــنواره بورس ورســانه افزود: 
همانطور کــه امــروز از طریق رســانه پیام 
بازار ســرمایه به مناطق دور کشــور رسیده 
و خرســندیم از اینکه در ســومین جشنواره 
بورس ورسانه میزبان آثاری از 14 استان کشور 
هســتیم؛ در حالی که در روزگاری که خیلی 
دور نیســت و کمتر از سه سال پیش در اولین 
دوره جشنواره تنها از رسانه های پایتخت آثار 
جذب شد، اما امروز خبرنگاران استانی هم به 
جشــنواره آثار ارســال کردند و حتی در بین 
منتخبیــن هم جای گرفتند و این یعنی ما به 
یکی از اهداف خود که خارج کردن تولید اخبار 

بازار سرمایه از تهران بود، رسیدیم.
وی تاکیــد کرد: اینک خوشــحالیم از اینکه 
صدای بورس را از استان هایی می شنویم که تا 
پیش از این کسی فکر نمی کرد بورس در آنجا 
شناخته شــده باشد و در کنار این خوشحالی 
آرزو می کنیم سیر رشــد جشنواره به همین 
روال ادامه یابد و در جشــنواره آینده از تمامی 
استان های کشور آثار به جشنواره ارسال شود.

فلاح با تاکید بر اینکه امســال از موضوع سواد 
مالــی یــک گام فراتر خواهیم رفــت، افزود: 
یکی از اهداف مهم ســازمان بــورس واوراق 
بهادار گســترش شــمولیت مالی است.مدیر 
روابط عمومی سازمان بورس با بیان اینکه قصد 

داریم ادبیات بازار ســرمایه و ایجاد سوال در 
زمینه بورس را در همه استان های کشور توسعه 
دهیم، ادامه داد: البته برای رنگ وبوی استانی 
گرفتن جشنواره با همکارانم در سازمان بورس 
از چند ماه قبل از آغاز جشنواره؛ سفرهایی به 
برخی استان ها داشــتیم و از نزدیک با اهالی 
رسانه آن استان ها دیدار کردیم. سفرهایی که 
علاوه بر تشویق رسانه های استانی به حضور در 
جشنواره، دســتاوردهای دیگری هم داشت و 
توانستیم تعاملات خوبی با اهالی رسانه داشته 
باشــیم و ما را ترغیب کرد سفر به استان ها و 
دیدار با اهالی رسانه آنها را در برنامه های آینده 
نیز تکرار کنیم.وی یادآور شــد: در جشنواره 
امسال 820 اثر که توســط بیش از 200 نفر 
تولید شده دریافت شد که این آثار را 5 داور از 
اساتید دانشگاه بازار سرمایه و حوزه رسانه در 
حدود 7 روز بررسی کردند و بعد از بررسی های 
اولیه چندین ساعت پرحرارت با هم بر سر آثار 
به بحث و تبادل نظر پرداختند و از بین آنها آثار 
منتخب را برگزیدند.وی با اعلام اینکه در طول 
یک  ســال گذشته برای رســانه های متقاضی 
دوره های آشنایی با مفاهیم بازار سرمایه برگزار 
شــد و امسال هم آمادگی داریم این دوره ها را 
برگزار کنیــم، اضافه کرد: باید اذعان کرد بازار 
سرمایه همواره به اصحاب رسانه وابسته است. 
نه در گذشــته، نه در حال  حاضر و نه در آینده 
امکان جدایی رسانه ها از این بازار متصور نبوده 
و نیست. رسانه ها نه یک مهمان گذرا که خود 

جزئی از این عرصه هستند. 
جشنواره بورس و رسانه فرصتی برای باز 

تعریف محتوای اخبار بازار سرمایه
همچنین معاون امور مطبوعاتی واطلاع رسانی 
وزارت فرهنگ وارشاد اسلامی نیز در این مراسم 
ضمن قدردانی از دکتر شاپور محمدی و با بیان 
اینکه توجه و نگاه رئیس سازمان بورس فرصت 
مهمی برای رسانه های بازار سرمایه ایجاد کرده 
است، گفت: امیدوارم جشنواره بورس و رسانه 
فضایی برای بــاز تعریف محتوای اخبار حوزه 
بازار سرمایه باشد.محمد خدادی گفت: تغییر 

شرایط به واســطه زمان، بزرگ ترین دغدغه 
رسانه هاســت. چرا در جامعه ما خبر بد خبر 
خوب اســت؟ چرا به جای مقبولیت به دنبال 
شهرت هســتیم؟ چرا با یک خبر حال وهوای 
بورس تغییر می کند؟! چرا به جای تولید خبر 
به دنبال تولید نمایش هســتیم؟! چرا اسامی 
به جای محتــوا حرف می زننــد و چرا ما در 
خبر کمی شــدیم و به کثرت رسیدیم، اما به 
کیفیــت اهمیت نمی دهیم؟! چرا اغتشــاش 
خبری مرجعیت رسانه شده است؟! ما باید به 
این سوال ها پاسخ دهیم! وی ادامه داد: پاسخ 
به این ســوال ها نیازمند نگاه متفاوتی است و 
باید به دنبال پاسخ آنها برویم.خدادی با اشاره 
به اهمیت جشــنواره بورس ورســانه و با بیان 
اینکه توجه به چند نکته در حوزه رسانه و بازار 
سرمایه ضروری است، گفت: اساسا محتوا باید 
در رسانه های بورســی امر غالب باشد. مساله 
بعدی صحبت اعداد و آمار به جای اشخاص و 
اسم هاست. نکته بعدی ایجاد نحوه قضاوت بر 
اساس مصداق - محتوا و اطلاعات است و اگر 
نتوانیم از اطلاعات به قضاوت و تصمیم گیری 
برســیم و در نهایــت به عمــل در نتیجه آن 
اطلاعات ناقص است و رسانه های ما باید محل 

تولید اطلاعات مبتنی بر نیاز مخاطب باشند.
وی با اشــاره به اینکه بورس رابطه مستقیمی 
بــا اطلاعــات دارد، افزود: اطلاعات بورســی 
باید بــه جای ایجاد فضــای تبلیغاتی فضای 
شریک ســازی ایجــاد کننــد. چــه آنها که 
سهامدارند، چه آنهایی که عرضه کننده هستند 
و همه فعالان بازار سرمایه باید شرکای بورس 
باشــند.خدادی افزود: اطلاعات و گردش آن 
عنصر تعیین کننده در بورس اســت و هرچه 
این اطلاعات به واقعیت نزدیک تر باشد؛ فرآیند 
تصمیم در ســرمایه گذاری را تسهیل می کند 
و هرچه از واقعیت دور باشــد، در فضای بازار 
سرمایه اختلال ایجاد می کند. با توجه به این 
مفروضات اگر کارکرد رسانه های فعال در حوزه 
بازار سرمایه به جای خبر، تولید نما باشد؛ در 

فضای اقتصادی اختلال ایجاد می کند.
وی ضمن قدردانی از دکتر محمدی و با بیان 
اینکه توجه و نگاه رئیس سازمان بورس فرصت 
مهمی برای رســانه  های بازار ســرمایه ایجاد 
کرده اســت، گفت: امیدوارم این جشــنواره 
فضایی برای بــاز تعریف محتوای اخبار حوزه 

بازار سرمایه باشد.
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بررسی روند عرضه های اولیه سا

آمارهای جذاب از تازه واردهای بازار سهام

عرضه های اولیه همــواره به   عنوان امری 
جذاب و فرصتی مناسب برای کسب بازدهی 
در بورس های دنیا به شمار می روند و از این 
رو از اهمیت بســزایی برای فعالان بازار 
ســرمایه برخوردارند. رصد شرایط حاکم 
بر بازار در راســتای تعیین فرصت مناسب 
برای عرضه اولیه سهام نشان می دهد که 
سیاستگذاران بازار ســرمایه می توانند با 
توسعه عرضه های اولیه بازویی قدرتمند در 

پایداری رونق سهام ایجاد کنند.
در حالی  که بورس تهران طی ماه های اخیر 
رشد پر شتابی را تجربه کرده و توانسته از 
ابتدای سالجاری تاکنون به  عنوان برترین 
بازار سرمایه گذاری شناخته شود که موج 
نقدینگی تازه وارد به رشد قیمتی سهام دامن 
زده است. اما در این میان تعلل سیاستگذار 
در گسترش عرضی بازار سبب شد تا تنها 
7 عرضه اولیه در بازار سهام داشته باشیم 
که از این میان 4 عرضه در بســتر بورس 
تهــران و مابقی در فرابــورس ایران بوده 
است. دنیای اقتصاد در گزارش های پیشین 
خود به دفعات از لزوم توجه سیاستگذار به 
روان شدن جریان نقدینگی به سمت بازار 

سهام سخن گفته بود.ورود پر شتاب پول به 
سمت بورس تهران از ابتدای سال ۹8 روند 
جدی به خود گرفت و به  طور میانگین ارزش 
معاملات خرد روزانه از ابتدای ســالجاری 
تاکنون به بیش از یک هزار میلیارد تومان 
رســیده اســت. این موضوع که نشان از 
نقدینگی در بازار سهام دارد؛ شاید با تدبیر 
بیشتر می توانست فرصت های مناسب تری 
را در بازار رقم زند، اما شــاهد ادامه تعلل و 
فرصت ســوزی از جانب سیاستگذار برای 
هموار کردن مسیر تداوم رونق بازار سهام 
بودیم. باید توجه داشــت عرضه اولیه به 
 خصوص عرضه سهام شرکت های بزرگ در 
بازار نه  تنها سبب معرفی این بازار به افراد 
جدید می شود؛ بلکه جذب نقدینگی تازه و 
جلوگیری از حبابی شدن قیمت ها را نیز به 

دنبال خواهد داشت.

 سیگنال رکوردشکنی ها 
در عرضه های اولیه

هر چند گروهی از فعالان بازار ســرمایه 
معتقدند که عرضه های اولیه عاملی برای 
ایجاد فشار در دیگر نمادهای بازار و تشکیل 
صف فروش در این نمادها به  منظور تهیه 
نقدینگی است، اما می توان عنوان کرد که 
افزایش فشار بر سهام در روز عرضه اولیه 
یک حالت معمول و البته موقتی است. در 
عین حال نتایج مثبتی که عرضه های اولیه 
برای روند آتی بورس بــه  دنبال دارند؛ بر 
رویه یک  روزه بازار ســهام ترجیح دارد. 

نکته جالب توجهی که نشــان از آمادگی 
بازار برای افزایش تعداد عرضه های اولیه 
در روند آتی دارد؛ رکوردشکنی ها در این 
حوزه اســت. به  طوری  کــه در هر عرضه 
نسبت  مشــارکت کنندگان  تعداد  اولیه 
به قبل افزایش یافته و اشــتیاق بیشتری 
برای ســهامی که برای اولیــن بار راهی 
آخرین  می دهند.  نشــان  می شود؛  بازار 
عرضه اولیه امســال که مربوط به عرضه 
ســهام پتروشــیمی نوری بود؛ با حضور 
بیــش از 581 هزار کــد معاملاتی همراه 
شد که یک رکورد در تاریخ بازار سرمایه 
در ســمت تقاضای سهام به شمار می رود. 
این عرضه نســبت به عرضه قبلی یعنی 
پلی پروپیلن جم با افزایش بیش از 100هزار 
نفری مشارکت کنندگان روبه رو شد. پیام 
این موضوع به سیاســتگذار این است که 
سرمایه گذاری  عطش  تازه وارد  نقدینگی 
در بورس را دارد و با ایجاد فضای مناسب و 
تعمیق بازار می توان از نقدینگی سرگردان 
در اقتصاد برای رونق بخشی به بورس بهره 
جست.در این میان بررسی 10 عرضه اولیه 
با بیشترین میزان مشارکت نشان از روند 
صعودی افزایــش تعداد خریداران در این 
فرآیند دارد. به  طوری  که تعداد خریداران 
در عرضه های اولیه تامین سرمایه نوین و 
تامین سرمایه لوتوس پارسیان در محدوده 
بیش از 360 هزار نفر قرار داشته که این امر 
در عرضه اولیه کشت وصنعت شریف آباد به 
370 هزار نفر افزایش یافته است. همچنین 
در عرضه بعدی یعنی تولید ژلاتین کپسول 
ایران به حــدود 380 هزار نفر رســید. 
مشارکت بیش از 427 هزار نفری در عرضه 

هدیه لطفی
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سرمایه گذاری صدرتامین به 433 هزار نفر 
در عرضه سیمرغ افزایش یافت. در نهایت 
رکورد 435 هزار نفری در عرضه دارویی 
ره آورد تامین جای خود را به 581 هزار نفر 

در عرضه »نوری« داد.

کدام عرضه ها سود بیشتری دادند؟
بارها شاهد بوده ایم سهامداران با اشتیاق به 
خرید سهام شرکت هایی که برای اولین بار و 
گاه با قیمت های مناسب وارد بازار می شوند؛ 
اقدام کرده و در بیشتر موارد نیز چند روز 
پس از عرضه بازدهی مناسبی را از این محل 
به دســت آورده اند.در همین راستا تجربه 
نشــان داده که بیش از ۹0 درصد از عرضه 
اولیه هایی که در بازار سهام صورت گرفته؛ 
سودآور بوده و حدود 20 تا 30 درصد بازدهی 
را به همراه داشته است. بررسی عرضه های 
اولیه با بیشترین بازدهی از سال ۹6 تاکنون 
نشــان می دهد که تجــارت الکترونیک 
پارسیان کیش توانست طی 23 روز متوالی 
بعد از عرضــه اولیه؛ با روندی مثبت همراه 
شــود و در نهایت بازدهی 227 درصدی را 
در مــوج اول ثبت کند. )منظور از موج اول 
بازدهی یعنی مرحلــه ای که یک نماد بعد 
از عرضه اولیه تا رسیدن به نخستین افت 
قیمتی سپری می کند(. نماد »تاپکیش« در 
آخرین روز شهریورماه سال ۹7 با قیمت هر 
سهم 170 تومان کشف قیمت شد و از 800 
ســهم قابل تخصیص به هر کد 235 سهم 
تعلق گرفت. در ســال ۹6 نیز عرضه اولیه 
ســهام مبین وان کیش رکوردی در ثبت 
بازدهی رقم زد که با ســود 203 درصدی 
در 24 روز پیاپی همراه شــد.تولید ژلاتین 
کپسول ایران نیز در حالی خردادماه امسال 
شاهد عرضه اولیه سهام خود در فرابورس 
ایران بود که در مــوج اول به بازدهی 187 
درصدی دســت یافت. در گروه زراعت نیز 
سال گذشته شرکت ملی کشت و صنعت و 
دامپروری پارس به بورس تهران وارد شــد 
و بازدهــی 174 درصدی را در کارنامه خود 

ثبت کرد. در این گروه امســال نیز شاهد 
عرضه اولیه کشــت وصنعت شــریف آباد 
بودیم. عرضــه مزبور که در فرابورس ایران 
صــورت گرفت؛ بازدهــی 141 درصدی را 
برای ســهامداران به دنبال داشت. در این 
میان یکی از شگفتی  ســازها نماد دارویی 
ره آورد تامین است. »درهآور« که 12تیرماه 
سالجاری شاهد عرضه اولیه سهام خود در 
فرابورس ایــران بود؛ در حالی تاکنون 13۹ 
درصد بازدهی داشــته که هنوز موج اولیه 
آن به اتمام نرســیده است. نماد مزبور طی 
17 روز کاری بعــد از عرضه اولیه همچنان 
شاهد ثبت نوســان مثبت در کارنامه خود 
است. یادآور می شود هر سهم »درهآورد« 
315 تومان قیمت خورد و با استقبال زیاد 
مشارکت کنندگان از میزان 330 کد در نظر 
گرفته شده، تنها ۹2 سهم به هر معامله گر 
رســید. به این ترتیب 12میلیــارد و 600 

میلیون تومان نقدینگی جذب بازار شد.

شکستن طلسم عرضه »نوری«
پتروشیمی نوری در حالی یکی از عرضه های 
اولیه ســالجاری بود که سهامداران از سه 
سال پیش انتظار ورود این سهم را به بازار 
سهام داشتند. در حالی فروردین  ماه سال 
۹5 مدیرعامل شرکت پتروشیمی هلدینگ 
خلیج فارس از آمادگی این هلدینگ برای 
عرضه 5 تا 10 درصدی ســهام پتروشیمی 
نوری )برزویه( در همان ســال خبر داد که 
تاخیری  این سهم  کش وقوس های عرضه 
بیش از سه ساله در ورود این سهم به بورس 
را رقم زد. اما پس از مدت ها انتظار نه تنها 
این نماد روانه بورس شد؛ بلکه شاهد عرضه 
سهام یک شرکت بزرگ در بازار بودیم که 
نقدینگی قابل توجهی را به خود جذب کرد. 
امری که با ثبت ۹37 میلیارد و 500 میلیون 
تومان رکوردی جدید را در جذب نقدینگی 

به ثبت رساند. کشف قیمت 3125 تومانی 
هر سهم »نوری« در تیر ماه سالجاری هم 
در جذب نقدینگی عنوان شــده و هم در 
تعداد مشارکت کنندگان رکورد زد. تعداد 
بالای خریداران سبب شد تا حدود نیمی 
از 1000سهم در نظر گرفته شده برای هر کد 
به سهامداران اختصاص یابد. در این میان 
بازدهی این سهم در موج اول به 30 درصد 

رسید.

بیشترین نقدینگی جذب شده
همانطور کــه عنوان شــد تاکنون نماد 
»نوری« بیشترین جذب نقدینگی در بازار 
ســهام را به نام خود ثبت کرده است. در 
ادامه این روند نیز پتروشــیمی پارس که 
سال گذشته شاهد عرضه اولیه سهام خود 
در بورس تهران بود؛ توانست 720 میلیارد 
تومان پول جذب کنــد. نماد »پارس« نیز 
یکی از جذاب ترین عرضه های اولیه سال 
۹7 بود که با کشــف قیمت 2400 تومانی 
روانه بازار شد. دو نماد پلی  پروپیلن جم و 
سرمایه گذاری صدرتامین که هر دو در سال 
۹8 و در بورس تهران عرضه اولیه شدند نیز 
در این فهرست قرار گرفتند؛ به  طوری  که 
جذب نقدینگی 450 میلیارد تومانی توسط 
»جم پیلن« و 440 میلیارد تومانی توســط 
»تاصیکو« را شاهد بودیم. »جم پیلن« نیز 
در موج اول توانســت سود 31 درصدی را 
نصیب ســهامداران کند. نماد سیمرغ که 
در تیرماه سالجاری روانه بورس تهران شد 
نیز سود 120 درصدی را نصیب سهامداران 
کرد. این نماد نیز 66 میلیارد و 300 میلیون 
تومان نقدینگی جذب بــازار کرد. به این 
ترتیب پرونده بازار سهام در ثلث اول سال 
با عرضه اولیه 7 نماد »نوری«، »تاصیکو«، 
»درهآور«،  »جم پیلــن«،  »ســیمرغ«، 

»دکپسول« و »زشریف« بسته شد.

تاکنون نماد »نوری« بیشترین جذب نقدینگی در بازار سهام را به نام خود
 ثبت کرده است. در ادامه این روند نیز پتروشیمی پارس که سال گذشته شاهد 
عرضه اولیه سهام خود در بورس تهران بود؛ توانست ۷۲۰ میلیارد تومان پول 
جذب کند نماد »پارس« نیز یکی از جذاب ترین عرضه های اولیه سال ۹۷ بود که

 با کشف قیمت ۲۴۰۰ تومانی روانه بازار شد
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 مدیرعامل بانک سپه تشریح کرد:  

بانک سپه در ردیف بانک های 
برتر جهان قرار می گیرد

اهم اقدامات و فعالیت های بانک سپه طی چهار ماهه ابتدایی سالجاری

مدیرعامل بانک ســپه گفت: بــا بهره گیری از 
پتانســیل های بی بدیل موجود در بانک سپه و 
بانک های ادغامی؛ چشم انداز این بانک در بیست 
ســال آینده قرار گرفتن در ردیف بانک های برتر 

جهان است.
محمدکاظم چقازردی مدیرعامل بانک سپه ضمن تبیین 
پروژه ملی، مهم و اســتراتژیک ادغــام بانک ها و با بیان 
اینکه اخبار و اطلاع رســانی به جامعه باید در برگیرنده 
تمام فعالیت های دســتگاه ها بــوده و صرفا اخبار منفی 
برجسته نشود، افزود: اصحاب رسانه باید اقدامات مثبت 
و راهگشــا در خصوص بهبود شرایط اقتصادی و حضور 
پررنگ نظام بانکی در همه عرصه های پولی و اقتصادی 
کشــور را نیز به مردم اطلاع رسانی کنند و روحیه امید و 
نشــاط در جامعه و اعتماد به نفس در کارگزاران را برای 
تلاش مضاعف مورد توجه قرار دهند.رئیس هیات مدیره 
بانک ســپه در ادامه با اشــاره به بی سابقه بودن موضوع 
ادغام در کشــور پس از انقلاب اسلامی و کم سابقه بودن 
آن در مقیاس جهانی خاطرنشان  کرد: ادغام؛ رویدادی در 

راستای اصلاح نظام بانکی است.
اعتماد و سابقه درخشان بانک از دلایل انتخاب 

بانک سپه برای ماموریت ملی ادغام
چقازردی از پشت سرگذاشــتن مراحل اصلی ادغام 
خبر داد و گفت: از اســفندماه 97 پس از صحبت های 
ریاســت جمهور در مجمــع ســالانه بانک  مرکزی و 
مصاحبه رئیس کل بانک مرکزی؛ پــروژه ادغام عملًا 
کلید خورد و میثاقی شــکل گرفت تا این پروژه مهم 
و اثرگذار ملی با تدبیر انجام شود.وی سابقه درخشان 
بانک ســپه در خدمت به نیروهای مســلح و اعتماد 
مسئولان کشور به نخستین بانک ایرانی را از مهمترین 
علل انتخاب بانک سپه برای انجام پروژه ادغام برشمرد 
و تصریح  کــرد: برای هدایت 5 بانک ادغام شــونده به 
ســمت پروژه ادغام و در راستای همسویی و شناخت 
ظرفیت ها و به کارگیری نیروی انسانی ارزنده آنها؛ به 
هر یک از اعضای هیات مدیره بانک سپه مأموریت داده 
شد تا در این بانک ها حضور داشته باشند که در حال 
حاضر با تعاملات صورت گرفته این پروژه در مســیر 

درست در حال انجام است.
تبدیل بانک سپه به بزرگترین و کارآمدترین 

بانک کشور
مدیرعامل بانک سپه در ادامه افزود: پس از انجام ادغام؛ 
تعداد شعب بانک ســپه به حدود 4400 شعبه و تعداد 
نیروی  انســانی آن حدود 42 هزار نفر خواهد شد و عملًا 
نخستین بانک ایرانی به بزرگترین بانک کشور و با همت 
کارکنان و درایت مدیران به اثرگذارترین و کارآمدترین 

بانک کشور تبدیل خواهد شد.

برنامه بانک برای قرار گرفتن در ردیف بانک های 
برتر دنیا 

رئیس هیات مدیره بانک ســپه تصریح  کرد: پروژه ادغام 
تلفیقی از تجارب، دانش و توانمندی هاست و با استفاده 
بانک ســپه از دانش روز و نیروی انسانی جوان بانک های 
ادغامی؛ سازه جدیدی از بانک سپه شکل خواهد گرفت 
که با افزایش سرمایه و شــاخص دارایی های بانک طی 
20 ســال آینده می توانیم در ردیف بانک های برتر دنیا 
قرار بگیریم.چقازردی با اعلام خبر انجام فرآیند عملیاتی 
ادغام در قالب برنامه زمانبندی شده اظهارامیدواری کرد 
که تا پایان ســالجاری تابلوهای بانک های ادغام شونده 
یکپارچه و واحد شــوند و ســپس در بازه هــای زمانی 
مناســب ساختار شعب و نیروی انســانی به سایز بهینه 
و ساختار مطلوب برســد.مدیرعامل بانک سپه در ادامه 
افزود: در کنار ابر پــروژه ادغام، موضوع حمایت از طرح 
رونــق تولید که مورد تأکید مقام معظم رهبری اســت؛ 
به عنوان دیگر برنامه اصلی بانک سپه در سالجاری قرار 
دارد. در تمام سال های فعالیت بانک سپه سابقه نداشته 
که بیش از 95 درصد از منابع بانک به بخش رونق تولید 
اختصاص داده شود.وی با اشاره به موقعیت مطلوب بانک 
ســپه در رشد منابع گفت: بانک ســپه از نظر منابع در 
موقعیت مطلوبی قرار دارد و نه تنها اضافه برداشــتی از 
بانک مرکزی نداشته اســت؛ بلکه همواره با حضور مؤثر 
در بازار بین بانکی در موقعیت وام دهی به ســایر بانک ها 
نیز قرار دارد. چقازردی افزود: طی 4 ماهه اول سالجاری 
بالغ بر 80 هزار میلیارد ریال تسهیلات در بخش حمایت 
از رونق تولیــد پرداخت کرده ایم که در مجموع فعالیت 
بانک هــا در این بخش موجب افزایش تولید و اشــتغال 
و با اعمال سیاســت های بانک  مرکزی عامل ایجاد ثبات 
نسبی در بازار شده و حدود 34 هزار میلیارد ریال از این 
منابع مختص واحدهای کوچک و متوســط بوده است.

مدیرعامل بانک ســپه تصریح کرد: از کل مبلغ 80 هزار 
میلیــارد ریال، 47 درصد بــه بخش های مولد )صنعت، 
معدن و کشــاورزی( اختصاص داده شــده و 10 هزار و 

500 واحد تولیدی از منابع بانک استفاده کرده اند.
برنامه ریزی برای واگذاری بیش از 50 درصد سهام 

شرکت سرمایه گذاری امید
وی در ادامه اظهارداشت: بانک سپه واگذاری بیش از 50 
درصد از ســهام شرکت سرمایه گذاری امید را در دستور 
کار خود دارد که بی تردید در صورت انجام، منابع حاصل 
از این واگــذاری به تقویت پایه ســرمایه بانک و بهبود 

نسبت آن منجر خواهد شد.
اجرای پروژه عظیم سپه شهر در 32 هکتار

چقازردی گفت: بانک سپه با مشارکت بانک مسکن مجوز 
ســاخت پروژه  مســکونی، تجاری و اداری را در زمینی به 

مســاحت 32 هکتار در شــرق تهران با عنوان سپه شهر 
اخذ کرده اســت.وی اظهارداشــت : این پروژه در 5 قطعه 
و بــه متراژ حدود 1 میلیون و هفتاد هزار متر مربع احداث 
خواهد شد.رئیس هیات مدیره بانک سپه در ادامه با اشاره 
به فعالیت های ارزی این بانک اظهارداشت: این فعالیت ها 
طی سالجاری در مقایســه با مدت مشابه سال قبل رشد 
60 درصدی داشته و از مرز 3 میلیارد و 500 میلیون دلار 
گذشته اســت.رئیس هیات مدیره بانک سپه ضمن تقدیر 
از زحمات همه بانک هــا در همراهی و همگامی با دولت، 
عملکرد درخشان نظام بانکی در حوادث قهری را ستود و 
اظهارداشت: بانک سپه در این بخش 8400 میلیارد ریال 
تسهیلات پرداخت کرده است که فقط 1600 میلیارد ریال 

آن برای بافت مسکونی و لوازم خانگی اختصاص یافت.
پرداخت 11 هزار میلیارد ریال تسهیلات به دو 

خودروساز بزرگ کشور
وی با اشــاره بــه تکلیف بانک هــا برای حمایــت از صنایع 
خودروسازی گفت: بانک ســپه طی سه سال اخیر 11 هزار 
میلیارد تسهیلات به 2 خودروساز بزرگ کشور پرداخت کرده 
و علاوه بر آن ده هزار میلیارد اوراق رهنی منتشر شده توسط 

شرکت  های ایران خودرو و سایپا را نیز ضمانت کرده است.
حضور پررنگ در پروژه   های استراتژیک کشور

چقازردی با اشــاره به اهم فعالیت های بانک ســپه در 
حوزه هــای نفت، گاز، نیروگاه، گردشــگری و مســکن 
اظهارداشــت: 1.9 میلیارد دلار برای پروژه میدان نفتی 
ســروک آذر اختصاص داده  ایم که در حال حاضر چند 
هزار بشــکه نفت در روز از این محل استخراج می شود. 
همکاری در توســعه فازهــای 17 و 18 پارس  جنوبی، 
اختصاص 4.2 میلیارد یوان و 3 هزار میلیارد تســهیلات 
ریالی به ابر پروژه کود شــیمیایی لــردگان نیز از دیگر 

فعالیت های صورت گرفته توسط بانک سپه است.
اضافه شدن 2550 مگاوات ظرفیت تولید برق 

کشور با مشارکت بانک سپه
مدیرعامل بانک ســپه از اختصاص 2.2 میلیارد دلار برای 
پالایشگاه گاز بیدبلند توسط این بانک و ایجاد اشتغال برای 
حــدود 10 هزار نفر در این پالایشــگاه خبر داد و گفت: در 
حوزه نیروگاهــی با اختصاص 900 میلیون یورو و 12 هزار 
میلیارد ریال به نیروگاه های مقیاس کوچک، متوسط و بزرگ 
بیش از 2550 مگاوات برق با همکاری بانک سپه به ظرفیت 
برق کشور اضافه شده است. مدیرعامل بانک سپه در بخش 
دیگری از سخنان خود بزرگ  نمایی در برخی از کاستی های 
نظــام بانکی را دور از انصاف دانســت و گفت: از واحدهای 
تولیــدی، کارآفرینان و صاحبان صنایع خبر و گزارش تهیه 
کنید؛ در تحلیل ها و قضاوت ها نگاهتان جامع و کامل باشد 
و زحمات درخشان نظام بانکی در کشور را برای ایجاد شور، 

نشاط، حرکت و پیشرفت در جامعه منعکس کنید.
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مدیرعامل بانک ایران زمین:

نقش شعب در بانکداری 
در حال تغییر است 

امروز خدمتی نیست که نتوانیم از راه دور 
ارائه کنیم

مدیرعامل بانــک ایران زمین در بازدید 
از شعب شــهر تهران گفت: امروز نگاه 
مشــتریان به شــعب بانکی نسبت به 
گذشته تغییر کرده است. در حال حاضر 
خدمتی وجود ندارد که نتوانیم از طریق 

ابزارهای هوشمند به مردم ارائه کنیم.
به گــزارش روابط عمومی بانــک ایران زمین؛ 
عبدالمجیــد پورســعید مدیرعامــل بانک 
ایران زمین به همــراه معاون عملیات بانکی با 
حضور در تعدادی از شعب تهران ضمن بازدید 
از این شــعب گفت: در حال حاضر 97 درصد 
تراکنش هــای بانک ایران زمیــن در خارج از 
شعب انجام می شــود و این موضوع در سایر 

بانک ها نیز با آمار مشــابهی وجــود دارد که 
این خود نشــان می دهد تغییرات بزرگی طی 

سال های اخیر صورت گرفته است.
وی افزود: نســبت به گذشته شاهد کاهش 
تعداد شــعب بانک ها هســتیم، اما واقعیت 
این است عمده اتفاقی که در حال رخ دادن 
است؛ تغییر نقش شــعب است.مدیرعامل 
بانک  ایران  زمین با اشــاره به ســرعت رشد 
تکنولوژی ها اظهارداشت: در حال حاضر در 
بخشی از موارد سرعت تکنولوژی از قوانین 
ما پیشــی گرفته است که جا دارد نهادهای 
متولــی موضوعاتی مانند امضــاء دیجیتال 

و احراز هویت برای بازگشــایی حســاب از 
راه دور را حل کنند.هــادی قدیمی معاون 
عملیات بانکی نیز در این بازدید از همکاران 
شعب خواست با ارتقاء دانش خود در حوزه 
بانکداری دیجیتال؛ مشتریان را با فضا و ابزار 
جدید بانکداری آشــنا کننــد.وی افزود: در 
حال حاضر همراه بانک ایران  زمین با رویکرد 
بانکداری دیجیتال امکان ارائه بســیاری از 
خدمات بانکی مانند درخواست دسته   چک، 
تمکن مالی و ... را از راه دور فراهم کرده است 
و در آینده نزدیک نیز با همین رویکرد ابزار 

جدیدی به آن افزوده می شود.

مدیرعامل شرکت راه آهن با اشاره به 
اختصاص ۹60 میلیــارد ریال بودجه 
برای واگن ســازی داخلی؛ از امضای 
قراردادی با عاملیت بانک مشــترک 
ایران وونزوئــلا بــرای حمایــت از 

واگن سازی داخلی خبر داد.
به گزارش روابط عمومی بانک ایران وونزوئلا؛ 
سعید رســولی گفت: در راستای حمایت از 
تولید داخلی و به منظور ساخت انواع واگن ها 

در داخل کشــور؛ تفاهمنامه ای بین وزارت 
راه وشهرسازی و سازمان برنامه وبودجه اواخر 
سال 97 به امضاء رســید تا 2 هزار میلیارد 
تومان اعتبار صرف ســاخت انواع واگن ها در 
داخل کشور شود.وی افزود: 40 درصد تامین 
این اعتبار برعهده سازمان برنامه، 40 درصد 
بانک عامل و 20 درصد نیز بر عهده متقاضیان 
خرید واگن است که فروردین امسال سازمان 
برنامه وبودجه 96 میلیارد تومان از مرحله اول 

تعهد خود را تخصیص داد و نظام بانکی هم 
در چارچوب قرارداد عاملیت؛ ســهم خود را 
تخصیص خواهد داد.به  گفته رسولی طی 4 
ماه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال 
قبل ورود ناوگان جدید تولید داخلی به شبکه 
ریلی 64 درصد رشد داشته است. همچنین 
172 دســتگاه واگنی که در این مدت وارد 
شبکه ریلی شده؛ به  طور 100 درصد مربوط 

به تولید داخلی است.

 مشارکت بانک مشترک ایران  و ونزوئلا 
در تامین مالی تولید واگن در کشور
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مدیرعامل بانک مسکن 
ویژه  اهتمام  به  اشاره  با 
بانک بــر تامین مالی و 
افزایش سقف تسهیلات 
حــدود 202 هزار پروژه 
گفت:  مهــر  مســکن 
سریع تر  هرچه  تکمیل 
مســکن مهر و تحویل 

این پروژه ها می تواند به کنترل بازار 
کمک کند.

به گزارش روابط عمومی بانک مســکن؛ 
ابوالقاسم رحیمی انارکی مدیرعامل این 
بانک و بهمن عبدالهی رئیس اتاق تعاون 
ایران به عنوان متولی برگزاری نوزدهمین 
دوره نمایشــگاه بین المللــی صنعــت 
ســاختمان با یکدیگر دیــدار و گفتگو 
کردند.مدیرعامل بانک مســکن در این 
مراسم با اظهار امیدواری از خروج مسکن 
از رکود در ســالجاری؛ به مصوبه شورای 
پول واعتبار برای افزایش سقف تسهیلات 
مسکن اشاره کرد و افزود: پرداخت سقف 
تسهیلات مسکن ماموریت بانک مسکن 
است که ابلاغ شده و تلاش زیادی داریم 
که این سیاست به خوبی پاسخگوی نیاز 

تکمیل پروژه های مسکن مهر باشد.
وی با بیان اینکه عمده مالکان واحدهای 
باقیمانده مســکن مهر مستاجر هستند، 
تاکیــد کــرد: بنابراین تکمیــل هرچه 
سریع تر مسکن مهر و تحویل این پروژه ها 

می تواند به کنترل بازار کمک 
کند.رحیمی انارکی با تاکید بر 
حمایت و استفاده از ظرفیت 
شرکت های  و  استارت آپ ها 
دانش بنیــان در نمایشــگاه 
بین المللی صنعت ساختمان 
گفت: در همین زمینه بانک 
مســکن در نظر دارد دی ماه 
امسال نمایشگاهی با محوریت حمایت از 
استارت آپ ها برگزار کند که اتاق تعاون 
نیز می تواند از این ظرفیت استفاده کند.

عبدالهی نیز با اشــاره به اینکه همگان بر 
خروج مســکن از رکــود اهتمام ویژه ای 
دارند، گفت: هر منبعی که به بخش مسکن 
تزریق شود؛ آثار آن در کل اقتصاد مشهود 
و محسوس خواهد بود.رئیس اتاق تعاون 
ایران با بیان اینکه بسیاری از محصولات 
صنعت ســاختمان به کشــورهای دیگر 
صادر می شــود، گفت: با توجه به اینکه 
110 رشــته و صنایع مختلف به صنعت 
ساختمان وابسته است؛ بنابراین روند این 
بخش می تواند کل اقتصاد را رونق دهد.

عبدالهی همچنین به حضور گســترده 
استارت آپ ها و شرکت های دانش بنیان 
اشــاره کرد: 44 شــرکت فعال در حوزه 
دانش بنیان در نمایشــگاه امسال حضور 
فعــال داشــته و وجه تمایز نمایشــگاه 
امسال نسبت به ادوار گذشته نیز حضور 

استارت آپ هاست.

مدیرعامل بانک مسکن در دیدار با رئیس اتاق تعاون ایران 
تاکیدکرد:

اهتمام ویژه بانک مسکن به تامین 
مالی پروژه های مسکن مهر

مدیرعامل بانک ملی:

 کمک به
 »رونق تولید« محور 

 اصلی فعالیت های
 بانک ملی است

مدیرعامل بانــک ملی ایران بــا تاکید بر 
اینکه کمک به »رونــق تولید« محور اصلی 
فعالیت های این بانک است، گفت: بانک ملی 
ایران همواره سرآمد حمایت از فعالیت های 

سالم و مولد اقتصادی بوده و خواهد بود.
به گزارش روابط عمومــی بانک ملی ایران؛ دکتر 
محمدرضا حســین زاده با بیان اینکــه آمارها از 
میلیاردها تومان تسهیلات پرداختی این بانک به 
صنایع، واحدهای کوچک ومتوسط، فعالیت های 
خدماتی و بازرگانی حکایــت دارد، گفت: حتی 
طی ســال های اخیر شــرکت های دانش بنیان 
و اســتارت  آپ ها نیز از حمایت هــای این بانک 
بهره مند شده اند.حسین زاده افزود: نظام بانکی به 
ویژه بانک ملی ایران ســرمایه های مردمی را در 
قالب سپرده جذب و آن را در قالب تسهیلات خرد 
و کلان در اختیار متقاضیان قرار می دهد.به گفته 
وی امروز مهمترین نیاز کشور افزایش تولید و به 
تبع آن افزایش قدرت اقتصادی کشــور، کاهش 
نرخ بیکاری و نیز کاهش نرخ تورم است؛ به همین 
دلیل بانک هــا و در راس آنها بانــک ملی ایران 
همه تــوان خود را در این زمینه به کار گرفته اند.
مدیرعامل بانک ملی ایران در پایان گفت: اعتقادم 
بر این اســت که اگر قرار است تحریم ها دور زده 
شــود؛ این فقط از عهده بخش خصوصی 
فعال بر می آیــد؛ بنابراین ما وظیفه 
داریم بــا تامین منابــع واحدهای 
تولیدی و صادرکنندگان و حمایت 
همه جانبه از بخش خصوصی آنها 

را در این راه توانمند سازیم.
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سیده   فاطمه حسینی
استاد دانشگاه و پژوهشگر علوم بانکی

کالاهای اساسی و دارو به دلیل وابستگی بالای 
وارداتی یکی از اصلی تریــن بخش های ارزبری 
هســتند. از همین رو دولت ناچار اســت بخش 
زیادی از منابــع ارزی را به  صــورت ترجیحی 
بــه واردات ایــن کالاها اختصــاص دهد. یکی 
از دغدغه هــای اصلی مردم و سیاســتگذاران؛ 
کارایی و اثربخشــی هر تصمیمی است. مجموع 
گزارش های رســمی و نهادهای پژوهشی تائید 
می کند که در حال حاضر تخصیص ارز ترجیحی 
با ناکارآمدی همراه است و این سیاست حمایتی 

با اهداف تعیین شده فاصله معناداری دارد.
ایــن انحراف از هــدف در وضعیتی رقم خورده 
که یک  چهارم بودجه عمومی کشــور به شکل 
یارانه در اختیار واردکنندگان کالاهای اساســی 
قــرار می گیرد. در روزهایــی که »فروش نفت« 
بــه  عنوان یکی از مهمتریــن منابع مالی دولت 
با تنگنا رو به  رو اســت و بــه تبع آن درآمدهای 
نفتی دولت به شــدت رو به کاهش است که از 
این منظر کسری بالای بودجه نیز اجتناب ناپذیر 
می شود؛ 14میلیارد دلار با نرخ ارز 4200 تومان 

به کالاهای اساسی تخصیص می یابد.
ارزش منابعی که دولت به شکل یارانه برای تامین 
کالاهای اساســی می پــردازد و هزینه می کند؛ 
معادل صدهزار میلیارد تومان برآورد می شــود. 
این رقم تقریبا یک  چهارم بودجه عمومی کشور 
است و در شرایط فعلی که کسری بودجه بیش 
از صدهزار میلیارد تومان برآورد می شــود؛ رقم 

قابل ملاحظه ای است.
مساله دوم این است که دولت در حالی این هزینه 
را برای تامین کالاهای اساسی متقبل می شود که 
نتیجه آن نــه  تنها نیل به اهداف عدالت اجتماعی 
نیست؛ بلکه از مسیر عدالت اجتماعی نیز منحرف 

می شود. واقعیات جامعه نشان می دهد اقشاری که 
در سبدکالای اساســی آنها مرغ، گوشت، برنج و ... 
به میزان بسیار کمتری از سایر خانوارها قرار دارد؛ 

در واقع از این یارانه دولتی بهره کمتری برده اند!
بنابراین محصول سیاســت دولت در اختصاص 
 یارانه به کالاهای اساســی آن اســت که اقشار 
کم  وسع کمترین بهره را از آن می برند و در مقابل 
اقشــار پردرآمد در دهک های بالای درآمدی به 
دلیــل قدرت خرید بــالا و نیــز مصرف حجم 
بیشــتری از کالاهای اساســی؛ به مراتب از این 
منابع یارانه ای )100هزار میلیاردتومان( بیشتر 
اســتفاده می کنند. همین نکته نشانگر آن است 
که نتیجــه رویکرد دولــت در اختصاص یارانه 
به کالاهای اساســی با ایجاد شــکاف در اجرای 
عدالت اجتماعــی؛ دولــت را از هــدف برقراری 
عدالت اجتماعی دور می کند. ســومین مشکل 
اساسی این سیاســت ایجاد اشکالات جدی در 
حوزه تولیدداخلی کالاهای اساسی در میان مدت 
و به ویژه بلندمدت اســت. به عبارتی دیگر این 
رویکرد تولید کالاهای اساســی در کشــور را در 
میان مدت به تعطیلی می کشــاند. دلیل آن هم 
این اســت که تولیدکنندگان باید کالاهای خود 
را بــا توجه به قیمت گذاری دولتی عرضه کنند؛ 
این در حالی است که تفاوت قابل توجهی میان 
نرخ بــازار آزاد و نرخ ترجیحی وجــود دارد. بر 
همین اســاس تولیدکنندگان کالاهای اساسی 
داخلی با توجه بــه اختلاف فاحش این دو نرخ؛ 
عملا بــه مرور از بازار رقابت خارج می شــوند و 
امکان تداوم رقابت نخواهند داشت. نتیجه آنکه 
روز  به روز وابستگی کشــور به کالاهای اساسی 
وارداتی تشدید می شود؛ حال آنکه این امر خلاف 
استراتژی امنیت غذایی کشور است. بنابراین در 
راســتای تامین این وجه از امنیت؛ باید بر تولید 
کالاهای  اساسی در داخل کشور تمرکز و توجه 

ویژه ای صورت گیرد.
حال ســوال این است که منابع درآمدی حاصل 
از فروش نفت که برای تامین کالاهای اساسی در 
نظر گرفته می شــود را چگونه باید به این محل 
اختصــاص داد؟ ســناریوهای مختلفی در این 
زمینه مطرح اســت که ضرورت دارد به  صورت 
کارشناسی مورد بحث وبررسی قرار گیرد. به  نظر 
می رسد در میان همه سناریوهای مطرح شده؛ 
اعطای 100 درصدی منابع در نظر گرفته شده 
به  صورت یارانه نقدی نمی تواند سیاست مناسب 
و مداومی باشــد. اکنون باید رویکردهایی اتخاذ 
شود که منافع جمع را با رعایت عدالت اجتماعی 

تامین کند.

در این شــرایط حل این مساله نیازمند در نظر 
گرفتن چند بعد اســت. اول آنکه اگر این منابع 
به  صورت یارانه نقــدی در اختیار خانوارها قرار 
گیرد؛ به رشــد نقدینگی در کشور دامن خواهد 
زد. دوم؛ سیاســت اعطای یارانه نقدی به  صورت 
ریالی، سیاســتی قابل تداوم نیست و دولت های 
بعد قادر به ادامه آن نیســتند. حتی در صورت 
تداوم این سیاســت؛ شاهد کاهش قدرت خرید 
مردم و نیز کم  اثر شــدن همین یارانه خواهیم 
بود. تداوم سیاست یارانه نقدی به  صورت یکسان 
که به همه خانواده ها اعم از پردرآمد و کم درآمد 
اختصاص یابد؛ نظیر آن چیزی است که از سال 
89 و در قالــب اجرای قانون هدفمندی یارانه ها 
شــاهد آن هستیم؛ سیاستی که تداوم آن سبب 
 شــده ارزش یارانــه دریافتی هر فــرد امروز به 
یک  دهم زمان آغاز اجرایی  شــدن این سیاست 
تنزل یابد. پس چه باید کرد؟ به نظر می رســد 
دولت باید در نخستین اقدام بخشی از این منابع 
را به ســمت جبران کسری بودجه سوق دهد. با 
توجه به آنکه چالش اساســی امســال در دولت 
شــیوه تامین مالی کســری بودجه است و این 
مشــکل خود می تواند به بحران تورم در کشور 
دامن زند؛ بنابراین هزینه بخشــی از منابعی که 
برای تامین کالای  اساســی در نظر گرفته شده، 
برای جبران کســری بودجــه دولت ضروری به 
نظر می رســد. این اقدام و مواردی از این دست 
می توانند در مهار تورم و کاهش شــکاف تورمی 

موثر باشند.
دومین اقدام؛ اختصاص بخش دیگری از منابع 
در نظر گرفته شده برای تامین کالاهای اساسی 
به  صورت پرداخت یارانه نقدی است. البته تنها 
به قشــری که در دهک های کم درآمد جامعه 
قرار دارند. این یکی از ســناریوهایی است که 
امکان اجرایی  شــدن آن وجــود دارد و دولت 
می تواند با اجرای آن با تبعات بســیار کمتر و 
آثار مثبت بیشــتری؛ کالاهای اساسی مردم 
را تامین کند. این امر مســتلزم آن است که در 
درجه اول دولت به اتخاذ این سیاســت تن دهد؛ 
چراکه در سیل تورمی امروز اقشار آسیب پذیر با 
کاهش چشمگیر قدرت خرید به  شدت نیازمند 
حمایت مستقیم دولت هستند. در مقابل دولت 
باید بپذیرد که عرضه برخی کالاهای اساسی که 
برای واردات آن یارانه نیز پرداخته است؛ به شکل 
مطلوب به دست مصرف کننده نمی رسد. بنابراین 
در ایــن برهه این تصمیم حیاتــی و مهم دولت 
خواهد بود و نیازمند اجماعی در ســطح ســران 

سه قوه برای اتخاذ و اجرای آن است.

راهکار جایگزین دلار 4۲۰۰
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مدیرعامل بیمه تجارت نو :

  ٧۰ درصد فروش بیمه نامه
 توسط شبکه فروش صورت می گیرد

رئیسکلبیمهمرکزی:

 ایران عضو 

هیات  مدیره شرکت 
بیمه اتکایی آسیا شد

رئیس کل بیمه مرکزی جمهوری اســلامی 
ایران بــا رای قاطع اعضای شــرکت بیمه 
اتکایی آســیا )ایشین ری( به طور رسمی و 
به مدت دو سال کرسی نائب رئیسی شرکت 
بیمه اتکایــی آســیا را در اختیار گرفت.

به گــزارش روابط عمومــی بیمه مرکزی؛ دکتر 
غلامرضا سلیمانی به عنوان نماینده ایران با ارائه  
برنامه های مدون توســعه ای، تدوین راهکارهای 
افزایــش نفوذ بیمه و ترســیم افق های روشــن 
همکاری های بیمه ای در سطح منطقه؛ به عنوان 
نائب رئیس یکی از معتبرترین شرکت بیمه اتکایی 
آسیا انتخاب شــد.وی گفت: نکته ای که تمامی 

صاحبنظران بیمه ای به آن اعتقاد دارند؛ این است 
که رفتار حرفه ای و فنی صنعت بیمه، زمینه ســاز 
تقویت بنیه مالی و همچنین رشــد چشمگیری 
در حوزه بیمه گری به حســاب می آید و موضوع 
بیمه بــدون رعایت اصــول فنی وحرفه ای مدون 
معنا و مفهومی ندارد. عرصه صنعت بیمه همواره 
برای جمهوری اســلامی ایران با تخصص گرایی و 
پایبندی بــه اصول و احترام به قوانین بین المللی 
همراه بوده است؛ ضمن اینکه افزایش سرمایه  این 
شرکت از پشــتوانه های جدی آن به خصوص در 
زمان تحریم ها به شــمار می رود. دکتر سلیمانی 
ابرازامیــدواری کرد: با اســتفاده از ظرفیت های 
بین المللی این شرکت فعالیت های صنعت بیمه 

در حوزه اتکایی با اقتدار بیشــتری دنبال شــود. 
وی گفت: با ایفــای تعهدات بیمه ای و تمهیداتی 
که فراهم شــده است؛ در آینده سهم کشور ما در 
اداره این شرکت بیمه اتکایی آسیایی در دو بخش 
مدیریتی و ســهامداری بیش از پیش پررنگ تر و 
در روزهای تحریم نیز از دارایی ها و ســپرده های 
ایران صیانت خواهد شد.دکتر سلیمانی در پایان 
اظهارداشت: سازوکار »ایشین  ری« به این صورت 
طراحی شــده که انتخاب رئیس هیات  مدیره بعد 
از طی فرآیندی اســت که در شورای نمایندگان 
دولت هــا تصویب خواهد شــد. گفتنی اســت 
»ایشــین  ری« با هدف گســترش پوشــش های 
اتکایی بین کشورهای منطقه تاسیس شده است.

نخستین همایش سراسری شبکه فروش 
و تحلیل شــبکه فروش شــرکت بیمه 
اعضای  با حضــور حداکثری  تجارت  نو 
خانواده این مجموعه از سراســر کشور 

برگزار شد.
به گــزارش روابط عمومی بیمه تجارت نو؛ بالغ 
بر700 نفر از نمایندگان، کارگزاران، مدیران و 
پرسنل شعب این شرکت بیمه در این همایش 
حضور یافتند. استقبال خانواده تجارت نو از این 
گردهمایی که در میان این دست از برنامه های 
صنعت بیمه کم  سابقه اســت؛ علاوه بر نشان 
دادن انسجام میان اعضای این شرکت جوان، 
نوید رشــد و ترقی هرچه بیشتر مجموعه در 

آینده را دارد.
نیما نوراللهی مدیرعامل بیمه تجارت نو با اشاره 
به فــروش بیمه نامه 44 هــزار میلیارد تومانی 
ســال 97 در صنعت بیمه گفت: امروز نزدیک 
به 70 هزار نفر در شــبکه فروش صنعت بیمه 
فعال هســتند که 70 درصد این رقم را شبکه 
فروش و نمایندگان فروخته انــد.وی افزود: در 
ســال 97 حدود 44 هزار میلیــارد تومان حق 
بیمه تولیدشــده که اگر متوســط کارمزد هر 

نماینده را 10 درصد بدانیم؛ ســهم ســرانه هر 
نماینــده حدود 4 میلیون تومان می شــود که 
البته این رقم سرانه پایینی است و همین سرانه 
در بیمه تجارت نو 2 میلیون و 400 هزار تومان 
اســت و علت اصلی نوپا بودن شرکت بوده که 
به ســرعت رو به پیشرفت است.وی در ادامه به 
مولفه های شــناخت پرداخت و گفت: باید در 
گام اول شــناخت ایجاد شــود تا حرکت رو به 
جلو صورت پذیرد و موارد آن شــناخت فردی، 
شناخت سازمانی و شناخت محیطی است. در 
این موارد زیرمجموعه های مختلفی وجود دارد 
که بخش اســتراتژی و سیاست های بیمه با ما 
است.نوراللهی ادامه داد: فروش بیمه کار سختی 
اســت، اما می دانیــم که عده ای می فروشــند 
و موفق هم هســتند. البته بایــد بدانیم که 80 
درصد فروش بیمه توسط 20 درصد نمایندگان 
صــورت می پذیــرد.وی درباره ضریب ســود 
بیمه گری و ضریب خسارت صنعت بیمه گفت: 
طی 10 ســال گذشته روند ســود این صنعت 
کاهشی بوده؛ البته ضریب سود این شرکت 25 
درصد است.در پایان وی مهمترین کار در مدت 
مدیرعاملی شــرکت بیمــه تجارت نو را تقویت 

حس خودباوری برای همکاران دانست و تاکید 
کرد که نباید از نام های قدیمی و بزرگتر بترسیم 
و باید در کار خود مصمم باشیم.دبیر همایش و 
معاون توسعه بازار و شبکه فروش بیمه تجارت نو 
نیــز در این همایش برخی از اهداف همایش را 
نمایش هم ر استایی استراتژی مجموعه با فرمان 
مقام معظــم رهبری در »ســال رونق تولید«، 
»نشــان دادن توانمنــدی بیمــه تجارت نو در 
صنعت بیمه«، »رسیدن به رشد قابل قبول در 
عملکرد«، »افزایش تعامل میان مدیریت ستاد 
و شبکه فروش«، »آشنایی بیشتر شبکه فروش 
با عملکرد جاری و برنامه های آتی« و »تقدیر از 
نمایندگان و کارگزاران برگزیده به همراه شعب 

برتر« عنوان کرد.
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 پرداخت اقساط
  بیمه نامه های عمر و تأمین آتیه 

»بیمه    پاسارگاد« در بانک  صادرات

تفاهمنامــه  پرداخت اقســاط 
تأمین آتیه  بیمه نامه های عمر و 
در  پاســارگاد«  »بیمه  شرکت 
با  ایران  بانک صادرات  شــعب 
مرکزی  مستقل  شعبه  عاملیت 
)3046( این بانک به امضا رسید.

به گزارش روابط  عمومی بانک صادرات ایران؛ در راستای 
تســهیل پرداخت اقســاط بیمه نامه های یادشــده برای 
مشــتریان، بانک صادرات ایران و شرکت بیمه پاسارگاد 
اقــدام به انعقــاد تفاهمنامــه ای مبنی  بر ایجــاد امکان 
پرداخت اقســاط بیمه های عمر و تأمین آتیه این شرکت 
در شعب بانک صادرات ایران کردند.از این پس دارندگان 
بیمه نامه های مذکور قادر خواهند بود به صورت حضوری 
در شعب بانک و یا غیرحضوری )به استثنای دستگاه های 

کارتخوان( اقدام به پرداخت اقساط تسهیلات خود کنند.

مدیرعامل بیمه  نویــن در مجمع عمومی 
عادی این شــرکت گفت: ارتقاء کیفیت 
و رشــد متوازن پرتفوی بیمه ای؛ موجب 
کاهش قابل توجه ســهم بیمه های ثالث 

شده است.
بــه گــزارش روابط عمومی و امــور بین الملل 
بیمه نوین؛ حسین کریم خان زند مدیرعامل این 
شرکت در مجمع عمومی عادی سالانه به ارائه 
گزارش عملکرد در حوزه  هــای فنی، مدیریت 
ریسک، مالی، ســرمایه گذاری و بازاریابی برای 

سهامداران پرداخت.
وی در ابتدا نگهداشت توانگری مالی بیمه نوین 
در سطح یک برای دومین سال متوالی را یکی 
از موفقیت هــای ســال گذشــته عنوان  کرد و 
گفت: رتبه یک توانگری مالی موجب می  شــود 
تــا بیمه گذاران اطمینان بیشــتری به بیمه گر 
خود داشته باشــند و فرصت عقد قراردادهای 
بزرگ نیز طبــق آئین  نامه  هــای بیمه مرکزی 
بیشتر فراهم می  شود. استراتژی  های شرکت در 
حوزه های فنی وســرمایه گذاری نیز در راستای 
نیل به حفظ ســطح توانگــری و ارتقاء آن در 
سالجاری تدوین شــده اند.کریم خان زند گفت: 
برای تحقق سودآوری بیمه نوین اقدامات مهمی 
در زمینه گســترش شــبکه فروش، مدیریت 

صحیح ریســک، پالایش برنامه های عملیاتی و 
ارتقاء کیفیت خدمات رسانی در بخش صدور و 
پرداخت خسارت صورت گرفته است. مدیرعامل 
بیمه  نویــن همچنیــن ورود به بــازار پایه دوم 
فرابورس را از دیگر دســتاوردهای این شرکت 
در سال گذشته عنوان کرد و گفت: صورت های 
مالی شفاف و رعایت قوانین بیمه مرکزی مورد 

تاکید هیات مدیره است.
کریم خان زند در بخش دیگری از سخنان خود 
با اشــاره به اقداماتی کــه در حوزه فنی صورت 
گرفته است، گفت: سال گذشته علاوه بر تغییر 
رویکرد از پرتفوی  محوری صرف؛ ارتقاء کیفیت 

و رشد متوازن پرتفوی بیمه ای را نیز در دستور 
کار خــود قرار دادیم کــه در نتیجه تحقق آن 
ســهم بیمه های ثالث در این شــرکت؛ کاهش 
قابل  توجهی یافت و به رقم 18 درصد رســید. 
وی در ادامه افزود: سال گذشته اتفاقات ناگواری 
مانند بلایای طبیعی و سیل های متعدد رخ داد 
که در راستای بینش خدمات رسانی ارزش افزا؛ 
پرداخت خسارت بیمه شدگان بیمه نوین در این 

حوادث در کمترین زمان ممکن انجام شد.
مدیرعامل بیمه  نوین با اشــاره به اینکه ســال 
گذشته 99.1 درصد بودجه مصوب هیات مدیره 
تحقق پیدا کرده اســت، توضیــح  داد: پرتفوی 
شرکت در سال 97 نســبت به سال قبل از آن 
74 درصد رشد داشته و قیمت سهم بیمه  نوین 
در بــازار بورس طی ســال 94 تــا 97 تغییر 
اساسی داشته است. همچنین ضریب خسارت 
بیمه  نوین از میانگین ضریب خسارت در صنعت 

بیمه کمتر است.
کریم خان  زنــد در پایــان کســب جایزه ملی 
مدیریــت مالی بــرای دومین ســال متوالی و 
نشــان زرین رعایت حقــوق مصرف کنندگان 
در بیمه نوین را نشــانه ای از تحقق برنامه های 
اســتراتژیک و اهداف عالی شــرکت در حوزه 

مالی، سرمایه گذاری و مشتری مداری دانست.

 ثبت  احوال کشور
 به جمع بیمه گذاران بیمه میهن پیوست

همکاری بیمه  میهن با سازمان ثبت احوال کشور با 
حضور مدیران و معاونان این سازمان و همچنین 

مدیرعامل و معاونان شرکت بیمه میهن آغاز شد.
به گــزارش روابــط عمومی بیمــه میهن ؛ ســازمان 
ثبت  احوال کشــور در حالی امور بیمــه ای خود را طی 
قراردادی با بیمه میهن منعقد کرد که در اولین جلسه؛ 
مدیران ســازمان از انعقاد این قــرارداد برای رفاه حال 
بیشتر کارکنان خود اظهارامیدواری کردند.طی دیداری 
که داریوش محمدی مدیرعامل بیمه  میهن با مهندس 
مولوی قائم  مقام سازمان ثبت  احوال کشور در این سازمان انجام داد؛ رسالت بیمه میهن را رضایت 
کامل مشتریان در چهارچوب قرارداد فیمابین ذکر کرد. محمدی با تاکید بر ارائه خدمات متمایز 
به مشتریان اســتراتژیک شرکت؛ از حضور ســازمان ثبت  احوال در جمع بیمه  گذاران شرکت 
بیمه  میهن استقبال و اظهارامیدواری کرد که ارتقاء کیفیت خدمات شرکت با توجه به گستردگی 

شعب و کیفیت خدمات به بیمه شدگان؛ رضایت بیشتر این سازمان را به دنبال داشته باشد.

مدیرعامل بیمه  نوین در مجمع عمومی عادی سالانه:

رشد و توازن پرتفوی در بیمه نوین محقق شده است
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مدیرعامل گروه خودروســازی سایپا با 
اشــاره به اینکه تا 27 مردادماه ۹8 بیش 
از 43 هزار دستگاه خودرو از محصولات 
گروه خودروسازی سایپا تحویل مشتریان 
شده است، گفت: با برنامه ریزی و تلاشی 
که صــورت گرفته و تکمیــل و تحویل 
خودروهایی کــه از قبل با کمبود قطعات 
تولید شده بودند؛ پیش بینی می شود این 
عدد به بیــش از 53 هزار خودرو تا پایان 

مردادماه برسد.
ســیدجواد ســلیمانی گفت: با وجود تعطیلات 
تابستانی خودروسازان؛ بخش های تکمیل کاری 
و معاونت فروش گروه خودروســازی سایپا فعال 
هستند و نسبت به تکمیل، تجاری سازی و تحویل 

محصولات این گروه اقدام می کنند.
وی با بیان اینکه 8 تا 10 هزار محصول تکمیل و 
تجاری سازی شده نیز در فرآیند فروش و تحویل 
به مشــتریان قرار دارد، افــزود: تلاش ما در گروه 
خودروسازی سایپا بر این است تا با افزایش تولید 
و عرضه علاوه بر کاهش تعهدات معوق؛ بازار را نیز 

به نفع مشتریان و مردم تنظیم کنیم.
مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا همچنین به 
اجرای موفق تولید »عبور مســتقیم« در خطوط 
تولید ســایپا اشــاره کرد و گفت: بعــد از اینکه 
بحران ایجاد شــده بر اثر تحریم های بین المللی 
را مدیریت کردیم؛ بــا اجرای برنامه های مختلف 
از جمله پویش بومی ســازی قطعات مورد نیاز و 
تقویت زنجیره تامین از ابتدای تیرماه تولید »عبور 

مســتقیم« را در خطوط و سالن های تولید سایپا 
اجرا کردیم.سلیمانی ادامه داد: در تیرماه بخشی از 
تولیدات ســایپا به شکل عبور مستقیم بود، اما به 
مرور سهم این شیوه تولیدی اضافه شد تا اینکه در 
مردادماه موفق شدیم تمام محصولات سایپا را به 
طور کامل و بدون کمبود قطعه تولید کنیم و اگر 

ارز مورد نیاز تامین شود؛ همین روند ادامه دارد.
به گفته سلیمانی تولید به شیوه »عبور مستقیم« 
در زمانی محقق می شــود که خــودرو به صورت 
کامل و بدون کسری قطعه تولید شده و مستقیما 
از خط تولید عرضه به مشــتری تحویل معاونت 
فروش می شود.  ادامه روند افزایشی تولید خودرو 

در شرکت سایپا
بر همین اســاس گروه صنعتي سایپا طي 5 ماهه 
ابتدای ســالجاری در مجمــوع  147هزار و 588 
دســتگاه انواع خودرو تولید و میزان 125هزار و 

811 دستگاه خودرو به فروش رسانده است.
بر اساس این گزارش در دوره مورد بررسي؛ گروه 
صنعتي سایپا در مجموع تعداد 147هزار و 588 
دســتگاه انواع خودرو در گروه پراید، تیبا، سراتو، 

آریو و چانگان CS35 تولید کرده است.
همچنیــن در دوره مذکور تعداد کل فروش انواع 
خودرو در این شرکت به میزان 125 هزار و 811 
دســتگاه گزارش شده که درآمد حاصل از فروش 
این تعداد خودرو در شرکت سایپا طي مدت مورد 
بررسي بیش از 39 هزار و 463 میلیارد ریال بوده 
اســت.این گزارش حاکی است در میان تولیدات 
گروه خودروســازي ســایپا؛ طي مدت مذکور در 

حدود 75 هزار و 525 دستگاه خودرو پراید تولید 
و بیش از 67 هزار و 395 دستگاه به فروش رسید 
که درآمــد حاصل از فروش این خــودرو در این 
مدت حدود 16 هــزار و 303 میلیارد ریال بوده 
است. ضمن  آنکه میانگین نرخ فروش این خودرو 

حدود 241 میلیون و 913 هزار ریال است. 
بر همین اســاس این خودرو توانست 51 درصد 
از کل تولیــدات و 54 درصد از کل تعداد فروش 
شرکت ســایپا را به خود اختصاص دهد که سهم 
بیش از 41 درصدي از مبلغ ریالي حاصل از فروش 

محصولات شرکت را از آن خود کرده است.
تیبا دومین خودروي تولیدي این شرکت است که 
طــي دوره مذکور تعداد تولید این خودرو بیش از 
64 هزار و 593 دستگاه و تعداد فروش آن حدود 
52هزار و 989 دســتگاه بوده که درآمد حاصل از 
فروش آن در دوره مذکور 16 هزار و 656 میلیارد 
ریال بوده اســت. میانگین نرخ فروش خودروي 
پراید در دوره مورد بررســي حدود 314 میلیون 

و 347 هزار ریال بوده است.
به این ترتیب این خودرو توانست در مدت مذکور 
44 درصــد از کل تعداد تولید و 42 درصد از کل 
تعداد فروش را به خود اختصاص دهد که از لحاظ 
ارزشــي نیــز 42 درصد از کل درآمــد حاصل از 

فروش شرکت را شامل مي شود.
بر اساس گزارشــي که سایت کدال بورس تهران 
منتشر کرده است؛ طی 5 ماهه ابتدای سالجاری 
تعداد 3 هزار و 630 دستگاه خودرو سراتو تولید و 
تعداد هزار و 241 دستگاه از این خودرو به فروش 

بررسی روند تولیدوفروش محصولات سایپا در 5 ماهه سالجاری

سلیمانی: تحویل 5۳ هزار محصول 
سایپا در مرداد ماه

معصومه صالحی
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سا جدول تولید و فروش محصولات سایپا
از ابتدای سال مالی تا پایان مورخ 3۱/05/۱3۹۸شرح

مقدار/تعداد واحدنام محصول
مقدار/تعداد درصد تولیدتولید

مبلغ فروش )میلیون نرخ فروش )ریال(درصد فروشفروش
ریال(

درصد مبلغ فروش 
)میلیون ریال(

۷۵,۵۲۵51.17۶۷,۳۹۵53.57۲۴۱,۹۱۳,۴۰۶۱۶,۳۰۳,۷۵۴41.31دستگاهپرايد

۶۴,۵۹۳43.77۵۲,۹۸۹42.12۳۱۴,۳۴۷,۷۷۰۱۶,۶۵۶,۹۷۴42.21دستگاهتيبا

۳,۶۳۰2.46۱,۴۶۴1.16۲,۱۰۱,۷۴۳,۸۵۲۳,۰۷۶,۹۵۳7.80دستگاهسراتو

۱۲۰0.08۶۲۷0.50۵۷۸,۹۷۲,۸۸۷۳۶۳,۰۱۶0.۹2دستگاهآريو

cs35 ۲,۴۸۰1.68۲,۲۹۶1.82۹۶۶,۵۱۳,۵۰۲۲,۲۱۹,۱۱۵5.62دستگاهچانگان

SKD۱,۲۴۰0.84۱,۰۴۰0.83۸۰۷,۵۵۶,۷۳۱۸۳۹,۸۵۹2.13دستگاه

.۰.۰.۰۳,۹۰۰دستگاهفروش صادراتي قطعات آپشن تيبا

۱۴۷,۵۸۸100۱۲۵,۸۱۱100۵,۰۱۱,۰۴۸,۱۴۸۳۹,۴۶۳,۵۷۱100.جمع

رســید که درآمد حاصل از فروش این خودرو در 
دوره مورد بررسی حدود 3 هزار و 76 میلیارد ریال 
بوده اســت. بر همین اساس میانگین نرخ فروش 
خودرو سراتو در مدت مورد اشاره مبلغ 2 میلیارد 

و 101 هزار ریال گزارش شده است. 
به موجب این گزارش خودرو ســراتو توانست در 
مدت فوق الذکر 2 درصد از کل تولیدات شــرکت 
ســایپا و 1 درصد از کل تعداد فروش محصولات 
در این شرکت را به خود اختصاص دهد و سهم 8 
درصدی از مبلغ ریالی حاصل از فروش محصولات 

را در کل شرکت کسب کند.
براســاس این گزارش در مــدت فوق الذکر گروه 
خودروسازی سایپا در حدود 120 دستگاه خودرو 
آریو تولید و 627 دستگاه به فروش رسانده است 
که درآمد حاصل از فروش ایــن خودرو در دوره 
مورد بررســی 363 هــزار میلیون ریــال بوده و 
میانگین نرخ فروش این مدل خودرو 578 میلیون 

و 972 هزار ریال گزارش شده است.
بر اســاس این گزارش که در سایت کدال بورس 
تهران منتشر شده؛ خودروي چانگان cs35 نیز 
در مدت مورد بررســي از وضعیت تولید و فروش 

خوبي برخوردار بوده است.
این خودرو طي 5 ماهه گذشــته بیش از 2 هزار و 
480 دستگاه تولید و حدود 2 هزار و 296 دستگاه 
به فروش رسیده است که درآمد حاصل از فروش 
آن بیــش از 2 هزار و 219 میلیــارد ریال بوده و 
میانگین نرخ فــروش این خودرو نیز حدود  966 

میلیون و 513 هزار ریال شده است. 
به این ترتیب خودرو چانگان توانســت در مدت 
مذکور 2 درصــد از کل تعداد تولید و 2 درصد از 
کل تعداد فروش و 6 درصــد از کل درآمد ریالي 
حاصل از فروش این گروه خودروســازي را از آن 

خود کند. 

تحویل روزانه بیش از 2 هزار محصول سایپا 
همزمان با تعطیلات تابستانی

در همیــن خصــوص مجیــد باقــری قائم مقام 
مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا در امور فروش 
با بیان اینکه معاونت بازاریابی و فروش سایپا برای 
پاسخگویی و تکریم مشتریان سایپا در تعطیلات 
تابستانی خودروســازان نیز فعال است، افزود: با 
توجه به برنامه ریزی گروه خودروســازی ســایپا 
برای تکمیل و تجاری ســازی خودروهای موجود 
در پارکینگ ها؛ معاونت بازاریابی و فروش نیز این 
خودروها را به سرعت فاکتور کرده و اقدامات لازم 

برای تحویل آنها به مشتریان را انجام می دهد.
باقری افزود: براســاس تلاش ها و هماهنگی های 
همــکاران ما در بخش هــای برنامه ریزی تولید و 
معاونت فروش؛ روزانه بیشــتر از 2 هزار خودرو از 
محصولات گروه خودروسازی سایپا تجاری سازی، 
فاکتور و تحویل مشــتریان می شود.به گفته وی 
با تکمیل  کاری بیش از 2 هــزار و 350 خودرو از 
محصولات گروه خودروســازی ســایپا در اواخر 
مردادماه؛ تعداد خودروهای تکمیل شده سایپا از 
ابتدای تعطیلات تابســتانی از مرز 7 هزار دستگاه 
گذشت.باقری در خصوص عرضه سایر محصولات 
ســایپا در تعطیلات تابســتانی خودروسازان نیز 
گفت: فــروش فوری خودرو ســراتو همچنان در 
سایت فروش اینترنتی محصولات سایپا فعال است 
و مشــتریان می توانند نسبت به خرید این خودرو 
اقدام کنند. همچنین در حــال برنامه ریزی برای 
عرضه تعدادی از محصولات تولیدی شرکت زامیاد 
نیز هستیم.قائم مقام مدیرعامل گروه سایپا در امور 
فروش تاکیدکرد: تحویل خودروهای مشــتریان 
بدون هرگونه وقفه ادامه خواهد داشــت تا سایپا 
بتواند ضمــن جلب رضایت خریداران؛ برنامه های 

مدنظر خود در این بخش را نیز محقق کند.

کاهش التهاب بازار با افزایش عرضه 
خودروسازان

عبدالله بابایی مشاور مدیرعامل گروه خودروسازی 
ســایپا نیز بر این عقیده اســت که شرکت سایپا 
موفق شده با افزایش تولید، عرضه خودرو به بازار 
را افزایش داده و ضمن پاسخگویی به تقاضای بازار؛ 
تعداد تعهدات معوق خود را نیز کاهش دهد. وی با 
بیان اینکه روند افزایش عرضه محصولات سایپا به 
بازار افزایشی بوده و این سیر صعودی ادامه خواهد 
داشت، افزود: کاهش قیمت محصولات سایپا در 
بازار آزاد طی ماه های گذشته نتیجه تلاش مدیران 
و کارکنان این گروه خودروسازی در افزایش تولید 
و عرضه محصولات بوده و ادامه هم خواهد داشت.

بابایی به اقدامات ثمربخشــی که در کشور برای 
افزایش عمق ســاخت داخل محصولات داخلی 
صورت گرفته اشــاره کرد و گفت: التهاب ناشــی 
از محدودیت های بین المللی با حرکت همســو و 
هماهنگ مجموعه های مرتبط داخلی در راستای 
بومی سازی قطعات خودرو کنترل و مدیریت شد 
که ادامه این روند به پویایی بیشتر صنعت خودرو 

منتهی خواهد شد.
مشــاور مدیرعامل گروه خودروســازی سایپا در 
پایان گفــت: در صورت حمایت از صنعت خودرو 
به ویــژه در تامیــن ارز مورد نیــاز این صنعت؛ 
می تــوان امیدوار بود رونق تولید بیش از پیش در 
این صنعت اســتراتژیک محقق شود و با افزایش 
عرضه؛ به زودی شــاهد خواهیــم بود که تفاوت 
قیمت کارخانه خودروها با بازار آزاد به طور کامل 
از بین رفته و قیمت ها یکســان شود.این گزارش 
حاکیست؛ با ابتکار مدیریت ارشد سایپا طی چند 
ماه گذشته تولید در سایپا رونق گرفته و این گروه 
توانسته ضمن پاسخگویی به تعهدات قبلی؛ فشار 

روانی موجود در بازار خودرو را نیز کاهش دهد.

سهم از کل نام محصول
تعداد تولید

51.17پرايد1

43.77تيبا2

2.46سراتو3

0.08آريو4

cs351.68چانگان 

5SKD0.84

100.00جمع

ص

s

51.1743.77

2.46
0.08 1.68 0.84

سهم از کل تعداد تولید

پرايد تيبا سراتو آريو cs35چانگان  SKD

ايران خودرو تاریخ نامعتبر: شرکت

نام محصول
سهم از کل 

تعداد 
فروش

53.57پرايد1
42.12تيبا2
1.16سراتو3
0.5آريو4

cs351.82چانگان 
9SKD0.83

100جمع

53.57
42.12

1.16

0.5 1.82 0.83 سهم از کل تعداد فروش

پرايد تيبا سراتو آريو cs35چانگان  SKD

ايران خودرو تاریخ نامعتبر: شرکت

سهم از کل نام محصول
مبلغ فروش

41.31پرايد1
42.21تيبا2
7.8سراتو3
0.92آريو4
cs355.62چانگان 5
6SKD2.13

0.01فروش صادراتي قطعات آپشن تيبا7
100جمع

41.31

42.21

7.8

0.92
5.62

2.13 0.01 سهم از کل مبلغ فروش

پرايد تيبا سراتو آريو cs35چانگان  SKD فروش صادراتي قطعات آپشن تيبا



با  اردشیر ســعدمحمدی گفت:  دکتر 
توجه به تحریم ها و محدودیت شرکت 
مس در دسترســی به بازارهای مالی 
جهانی و جــذب فاینانس های مختلف؛ 
گامی  سرمایه  افزایش  کردن  عملیاتی 
موثر در پیشــبرد طرح های توسعه و 
ارتقاء جایگاه شرکت در اقتصاد کشور و 

بین شرکت های بزرگ معدنی دنیاست.
مدیرعامل شــرکت مس با بیان این مطلب 
اظهارداشــت: بنا به مصوبــه مجمع عمومی 
شرکت ملی صنایع مس ایران بخشی از سود 
ســال مالی 97 به افزایش سرمایه اختصاص 
می یابد کــه هم اکنون در حــال انجام امور 
قانونی و تهیه گزارش های توجیهی و کسب 
مجوزهای لازم از سازمان بورس هستیم که 
امیدواریم حداکثر تا ســه ماه آینده عملیاتی 

شود.
مدیرعامل شــرکت مس با تاکید بر اینکه در 
زمان طلایی برای توســعه قرار داریم، گفت: 
یکــی از مطمئن ترین و ســهل  الوصول ترین 
راه ها برای تامین مالی طرح های توســعه  در 
شرایط فعلی کشور؛ افزایش سرمایه شرکت 

از محل سود انباشته است.
به گفته دکتر سعدمحمدی افزایش سرمایه 

شــرکت مس از محل ســود انباشته حداقل 
30 درصد خواهد بود تا با تزریق منابع مالی 
بیشتر به طرح های توسعه؛ زمان بهره برداری 

آنها کوتاه تر شود.
مدیرعامل شــرکت مس با تاکیــد بر اینکه 
طی 5ســال گذشته شرکت های معدنی دنیا 
در بخش تولید کنســانتره ســرمایه گذاری 
کرده انــد، گفت: شــرکت مــس مطابق با 
الگوهای توسعه در شرکت های معدنی دنیا، 
ســرمایه گذاری بیشتر در بخش اکتشافات و 
افزایش ظرفیت کنســانتره را به  عنوان نقشه 

راه  خود ترسیم کرده است.
وی افزود: بهره برداری از طرح های توســعه 
درآلو، دره زار و چاه فیروزه ســه طرح مهمی 
هستند که با بهره برداری از آنها حداقل 400 
هزار تن به ظرفیت کنســانتره شرکت مس 

افزوده می شود.
مدیرعامل شــرکت مــس عنوان کرد: بدون 
شک باید طی 5 سال آینده مسیر توسعه در 
شرکت مس با سرعت بیشتری طی شود تا از 

گردونه رقابت جهانی جا نمانیم.
وی با اشــاره به افزایش 30 درصدی مصرف 
خودروهای الکتریکی طی سال  های آینده و 
سرمایه گذاری 4 تریلیون دلاری کشورهای 

بزرگ دنیا در زیر ســاخت ها اظهارداشــت: 
همه این موارد شــواهدی محکم هستند که 
نشان می دهد سرمایه گذاری در صنعت مس؛ 
ســود خوب و مطمئنــی را در آینده نصیب 

سهامداران می کند.

توسعه ذوب خاتون  آباد کامل  کننده 
 صنعت سبز شرکت مس

مدیرعامل شرکت مس گفت: با اجرای طرح 
توســعه ذوب خاتون آبــاد از 80 هزار تن به 
120 هزار تن و همچنین اجرای طرح اســید 
سولفوریک خاتون آباد به ظرفیت 600 هزار 
تن در سال؛ صنعت مس به یک صنعت سبز 

تبدیل می شود.
دکتر سعدمحمدی با اشــاره به اینکه طرح 
توســعه ذوب خاتون  آباد از اول مردادماه آغاز 
شــده اســت، گفت: طبق برنامه ریزی های 
صــورت گرفتــه، این طرح حداکثــر تا پنج 
ماه آینده به بهره برداری می رســد و ســپس 
بــا بهره برداری از طرح اســید ســولفوریک 
خاتون آباد که پیشــرفتی بــالای 85 درصد 
دارد؛ فرآیند سبز شدن صنعت مس تکمیل 

خواهد شد.
مدیرعامل شرکت مس با بیان اینکه فرآیند 

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران:

 برای پیشبرد  طرح های توسعه
 نیاز به افزایش سرمایه داریم
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توسعه در حوزه ذوب با تغییر نوع تکنولوژی 
الزامــات محیط زیســتی را محقق می کند، 
گفت: با این حال تیم مدیریتی شرکت مس 
در طول سال های گذشته اصلاحات اساسی 
در فرآیند ذوب خاتون  آباد ایجاد کردند تا غبار 
خروجی الکتروفیلتر درایر و فلش را به سطح 
استانداردهای محیط زیست کشور برسانند 

که در این امر هم موفق بودند.
وی با اشــاره بــه این موضوع  که شــرکت 
مس همواره پاســخگوی مسائل اجتماعی و 
زیســت محیطی مردم مناطق تولیدی بوده 
اســت، گفت: در حال حاضر هــم تاکید ما 
بر این اســت که در موضوع چشــم اندازهای 
توسعه ای که برای ســال های آینده تعریف 
کرده ایــم؛ الزامات محیط زیســتی را بالاتر 
از اســتانداردهای کشــور و حتــی بالاتر از 
اســتانداردهای بین المللــی رعایت کنیم تا 
چهره محیط زیستی شرکت ملی صنایع مس 

ایران حفظ شود.
مدیرعامل شــرکت مس تصریح  کرد: شرایط 
فعلی شــرکت مس در حــوزه آب وخاک و 
رعایت 100 درصدی الزامات محیط زیستی 
در این حوزه ها بالاتر از حد انتظار اســت؛ به 
طــوری که میانگین مصــرف آب در فرآیند 
تولید در شرکت مس از استانداردهای جهانی 
پایین تر اســت و حتی در حــوزه تیکنرها به 

دانش بومی  هم دست پیدا کردیم.
گفتنی اســت کارخانه ذوب مس خاتون  آباد 
در 30 کیلومتری شــرق شهرســتان شهر 
بابــک، 80 کیلومتری معدن مس میدوک و 
در فاصله 200 کیلومتری غرب استان کرمان 
با زیربنای 60517 مترمربع )مســاحت کلی 
100 هکتار( احداث شده است. این کارخانه 
به منظور ذوب کنسانتره مس و تولید سالانه 
80 هــزار تن مس آندي برنامه  ریزي شــده 
است. هزینه هاي صرف شده در این طرح به 

میزان 1300 میلیــارد ریال و 110 میلیون 
دلار بــوده اســت. در آینده ایــن طرح قابل 
توســعه تا ظرفیت تولید 240 هزار تن مس 

آندي در سال خواهد بود.

تکمیل چرخه تولید در مجتمع مس
 سونگون در آینده نزدیک

همچنین این گزارش حاکی است؛ نخستین 
بخش تجهیزات اصلی پروژه احداث کارخانه 
تغلیظ فاز 3 مجتمع مس سونگون با حضور 
دکتر اردشیر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت 
مس ایران، رضا علیزاده نماینده مردم ورزقان 
و خاروانا در مجلس، علی جهانگیری معاون 
اقتصادی اســتاندار، حجت الاســلام مهدی 
پورمحمد امــام جمعه شهرســتان ورزقان 
و جمعــی از خبرنــگاران اســتانی وارد این 
شهرستان شد.تجهیزات کارخانه فاز 3 شامل 
چرخ دنده ها، تجهیزات سنگ شکن، نوار نقاله 
و ... توسط 70 تریلر و کمرشکن ظرف مدت 
چهل روز به شهرستان ورزقان خواهد رسید.

گفتنی اســت طرح توســعه ای فاز 3 تغلیظ 
مجتمع مس سونگون در راستای تحقق نقشه 
راه شــرکت مس در حــوزه افزایش ظرفیت 
کنسانتره تعریف شده است و با بهره برداری از 
این طرح 100 هزار تن کنسانتره مس تولید 
خواهد شــد و مجموع تولیدات مجتمع مس 
ســونگون در حوزه کنسانتره را به 400 هزار 

تن خواهد رساند.
مدیرعامل شــرکت مس در مراسم تحویل 
بخــش اول تجهیزات اصلی پــروژه احداث 
کارخانه تغلیظ فاز 3 مجتمع مس سونگون 
گفت: با راه انــدازی کارخانــه تغلیظ فاز 3 
مجتمع مس ســونگون؛ 130 میلیون دلار 
در ســال درآمــد ایجاد خواهد شــد.دکتر 
ســعدمحمدی در این مراسم گفت: شرکت 
ملی مس در راســتای دســتورات ریاست 

جمهوری خود را مقیــد به اجرای این طرح 
می داند و خوشــبختانه بــا ورود بخش اول 
تجهیزات اصلی پروژه احداث کارخانه تغلیظ 
فاز 3؛ این طرح با ظرفیت تولید 100 هزار تن 
کنسانتره در مسیر عملیاتی شدن قرار گرفته 
اســت.مدیرعامل شــرکت مس در ادامخه 
افزود: تأکید دارم ایــن طرح با برنامه ریزی، 
عقلانیت، ســرعت و دقت انجام شــود تا هر 
چه ســریع تر مردم منطقه و استان از فواید 
اقتصــادی آن بهره مند شــوند.وی با تاکید 
بر اینکه تعیین نقشــه راه برای شرکت های 
معدنی مطابق با سیاستگذاری شرکت های 
معدنی دنیا یکــی از اصول رقابت جهانی در 
صنعت مس است، افزود: بر اساس استرات ژی 

اقتصــادی که اتحادیــه اروپا 
برای یک دهــه آینده تدوین 
کــرده؛ مس جزو 20 عنصری 
است که ســرمایه گذاری روی 
آن صرفــه اقتصــادی بالایی 
دارد؛ چراکه تا 5 ســال آینده 
2.5 میلیون تــن به تقاضای 
جهانی مس اضافه می شــود.

دکتــر ســعدمحمدی با بیان 
اینکه بر اساس نتایج مطالعات 
اکتشــافی در حــال انجــام، 
معدن مس سونگون از ذخایر 
معدنی خوبی برخوردار شــده 
اســت که تداوم تولید در این 
مجتمع را برای سال ها تضمین 
می کنــد، گفــت: بر اســاس 
صورت گرفته  برنامه ریزی های 
و در راســتای تکمیل چرخه 

تولید در مجتمع مس سونگون؛ اجرای طرح 
ذوب و پالایشــگاه با ســرعت در حال انجام 
است که در آینده نزدیک شاهد بهره برداری 

از این طرح خواهیم بود.

مدیرعامل شرکت 
مس در مراسم 

تحویل بخش اول 
تجهیزات اصلی 

پروژه احداث 
کارخانه تغلیظ 
فاز 3 مجتمع 

مس سونگون 
گفت: با راه اندازی 
کارخانه تغلیظ فاز 

3 مجتمع مس 
سونگون؛ 13۰ 
میلیون دلار در 

سال درآمد ایجاد 
خواهد شد
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شاخص بورس از سال گذشته تاکنون 160 
واحد پیشرفت داشته، اما سهام ما 260 
درصد رشد داشــته  است. این شرکت با 
نماد »شاملا« یکی از نمادهای مورد توجه 
بورس بوده که رونق تولید را در دستور کار 
خود قرار داده است. میزان سود ناخالص 
و خالص به ترتیب بــا 218 و 305 درصد 
رشــد همراه بوده اســت. علی رستمی 
مدیرعامل شــرکت معدنی املاح ایران 
ضمن بیان مطلب فوق در ارتباط با حضور 
سهام این شرکت در بورس گفت: ما یکی 
از زیرمجموعه های شرکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی هستیم و در طول حضور 
خود در بورس روند رو به رشدی را داریم. 
به شکلی که سهام شرکت املاح معدنی 
ایران نسبت به ســال گذشته پیشرفت 
چشمگیری داشته است. شاخص بورس 
از سال پیش تاکنون 160 واحد پیشرفت 
داشــته، اما ســهام ما 260 درصد رشد 

داشته است.
وی درادامه افزود: جمع دارایی های شرکت طی 
سه ماهه نخست سالجاری نسبت به دوره مشابه 
سال گذشته 86 درصد رشــد داشته و فروش 
کل با 127 درصد و بهای تمام شــده نیز رشد 
45 درصدی را تجربه کرده اســت. قیمت سهم 
این شــرکت در ابتدا از 1000 تومان به 6500 

تومان رسید.
رستمی همچنین خاطرنشــان کرد: در حوزه 
معــدن ظرفیــت خلــق 700 میلیــارد دلار 
ارزش  معدنی وجود دارد؛ این در حالی است که 
اکنون بخش اندکی از معادن کشــور برداشت 
می شــود، به این علت که به  توسعه این بخش 

توجه چندانی نشده است.
مدیرعامل شرکت معدنی املاح ایران با اشاره به 
برنامه های رونق تولید گفت: رونق تولید یعنی 
بزرگ شــدن کیک اقتصادی که با آن فساد و 

رانت اقتصادی محدود می شود.
وی افزود: وقتی رقابــت اقتصادی وجود دارد؛ 
فســاد محدود می شــود. مدیران دولتی باید 
مســئولانه در راســتای رونق اقتصادی تلاش 
کنند. امــروز صنعت و اقتصاد کشــور نیاز به 
برداشــته شــدن موانع دارند، اما برخی موانع 

قانونی و برخی موانع مصنوعی هستند.
مدیرعامل شــرکت معدنــی املاح ایــران با 
بیان اینکه اختلاس و فســاد معلول هســتند، 
تصریح کرد: پایین بودن بهره وری و اثربخشــی 
نیــز می توانــد زمینه ســاز اختلاس و فســاد 

اقتصادی شود.
رســتمی عنوان کرد: رانت هــا در جامعه ای که 
کیک بــزرگ اقتصادی دارد؛ صفــر یا آثار آن 

محدود می شود.
وی با بیان اینکه تولید ناخالص داخلی کشــور 
اکنون 450 میلیون دلار است، گفت: اگر مانند 
کشور ترکیه تولید ناخالص داخلی کشور 1000 

دلار شــود؛ آثار رانت محدودتر خواهد شــد. 
بنابرایــن یکی از مهمترین راهکارها برای غلبه 
بر مشکلات رونق تولید است.وی با بیان اینکه 
ســهم بخش  معدن در تولیــد ناخالص داخلی 
کشــور 2 تا 3 درصد است، گفت: سهم معدن 
در اقتصاد کشــور حدود 10 میلیارد دلار است 
که قابلیت افزایش به 10 برابر در زنجیره ارزش 

را دارد.
رستمی با بیان اینکه سرمایه  گذاری در زنجیره 
ارزش اکنون محدود اســت، گفت: ماده معدنی 
در یک مرحله برداشت می شود؛ در صورتی که 
قابلیت 10 برابر شدن در زنجیره ارزش را دارد. 
البته ســرمایه گذاری در زنجیره ارزش محدود 
است؛ این در حالی است که بخش معدن قابلیت 
تامین مواداولیه سایر بخش های صنعتی را دارد.

وی تاکیدکرد: با خلــق زنجیره ارزش می  توان 
صــادرات موادمعدنی را بــه 100 میلیارد دلار 

افزایش داد.
رستمی با بیان اینکه مطابق برنامه ششم توسعه 
باید ســالانه 30 میلیارد دلار در توسعه معادن 
کشور ســرمایه گذاری می شد، گفت: مدیران و 
برنامه ریزان کشور باید در راستای خلق زنجیره 

ارزش در کشور برنامه ریزی کنند.
وی با اشــاره به تاریخچه شرکت معدنی املاح 
ایران افزود: امســال ارزش شرکت ما نزدیک به 

یک هزار و پانصد میلیارد تومان است.
رســتمی با اشــاره به اهمیت نمک در صنعت 
گفت: تلاش داریم نمک مورد نیاز بخش صنعت 
نفت را تامین کنیم. در همین خصوص نخستین 
قرارداد فــروش این نوع نمک به کشــور های 

خارجی امسال بسته شد.

وی افزود: از نمک نباید غافل شــویم. اگر فقط 
در حوزه نمک ســرمایه گذاری کنیم؛ پیشرفت 
چشــمگیر و ارزآوری بســیاری برای کشور به 

همراه خواهد داشت.
رســتمی گفت: نمــک تبلور مجــدد، نمک 
هیدرومیل، سولفات پتاسیم و سولفات سدیم 
از جمله مهمترین محصولات شــرکت معدنی 

املاح ایران است.
وی با اشــاره به خودکفایی در تولید ســولفات 
گفت: از جملــه مهمترین محصولات نهایی ما 
سولفات سدیم است که جزء صنایع استراتژیک 
کشور محســوب می شــود. ما 90 درصد بازار 
داخــل را تامین می کنیم؛ به شــکل کلی 75 
درصد از ســولفات کشــور را تامین می کنیم و 

مابقی از خارج و چین تامین می شود.
وی افزود: تولیدات این شــرکت در دو اســتان 
ســمنان و  مرکزی انجام می  شود. ابتدا در دهه 
60 به صورت سهامی خاص و سپس به صورت 
شرکت سهامی عام فعالیت می کند. ما مواداولیه 
10 کارخانه شیشه و 15 کارخانه موادشوینده 

در سولفات سدیم را تولید می کنیم.
رستمی در ادامه با اشاره به توانایی های شرکت 
املاح معدنی ایران گفت: ما در این شــرکت به 
معدنداران در ساخت وتجهیز کارخانه های نمک 

اعلام آمادگی کرده ایم.
وی با اشــاره به موضوع باطله هــای این واحد 
تولیدی گفت: گل باطله به کویر میقان انتقال 
داده  می شود و ضرری برای محیط زیست ندارد. 
حتی برنامه هایی برای توســعه و حفظ محیط 
زیســت در نظر گرفته ایم که بخشــی از آن در 
حال انجام و بخشی در آینده عملیاتی می شود.

رستمی مدیرعامل شرکت معدنی املاح ایران:

سهام شرکت املاح معدنی ايران 
۲۶۰ درصد رشد داشته است

حوزه معدن ظرفیت خلق ۷00 میلیارد دلار ارزش معدنی را دارد
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دکتر امیرجعفری صامت
استاد دانشگاه و پژوهشگر علوم بانکی

طی سال های اخیر به تبع مشکلات موجود 
دو رویکرد سخت گیرانه و سهل گیرانه در 
گسترش شعب بانکی مشهود است. برخی 
اعتقاد دارند با توجه به کم بازده بودن بخش 
قابل توجهی از دارایی های بانک ها ناشی 
از ســه عامل حجم نامتعارف و مطالبات 
غیرجاری، انباشت بدهی دولت به بانک ها 
و بلوکه  شــدن منابع در دارایی  های ثابت 
و تملیکی و ســهام بنگاه های اقتصادی، 
عدم انطباق کامل بانک ها با استانداردها 
و ســنجه های جهان شــمول نظارتی که 
مبنای ســنجش ثابت و استحکام بانک 

است.
سرمایه پایین بانک ها، عدم شفافیت کافی 
صورت های مالی بانک ها ناشــی از عدم 
طبقه بندی صحیح دارایی های  بانک ها، 
شناسایی سودهای موهوم و غیرواقعی و 
اشتغال برای موسسات به عملیات بانکی 
و واســطه گری وجوه بدون اخذ مجوز آن 
هم در سطحی گسترده از جمله مهمترین 
آســیب ها و چالش های شبکه بانکی در 

حال حاضر به شمار می آید.
در این میان حفظ ثبات و استحکام بانک ها 
و حمایت و صیانت از منافع سپرده گذاران 
و به طور کلی نگهداری اعتماد عمومی به 
نظام بانکی کشــور و اجتناب از چالش ها 
و معضلاتــی که اخیراً در خصوص برخی 
موسسات غیرمجاز تجربه شد؛ متاسفانه 
زحمات بســیاری را برای دســتگاه های 

مختلف حاکمیتی  و مردم کشــورمان به 
وجود آورد و از مقولاتی است که توجه و 

نگاه ویژه ای را می طلبد.
بانک مرکــزی جمهوری اســلامی ایران 
طی ســال های اخیر گاهی از معظلات و 
مشــکلات مذکــور و در چارچوب بند 9 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی مبنی 
بــر اصلاح و تقویت نظام مالی کشــور با 
هدف پاسخگویی به نیازهای اقتصاد ملی 
یا ایجاد ثبات در اقتصاد ملی و پیشگامی 
در تقویت بخش واقعی اقتصاد به تنظیم 
مقررات و اجرای این سیاســت ها توجه 
کرد. بند 19 سیاســت های کلی اقتصاد 
مقاومتی مبنی بر شفاف ســازی اقتصاد و 
سالم ســازی آن و جلوگیری از اقدامات، 
فعالیت هــا و زمینه هــای فســادزا در 
حوزه های پولی، تجاری، ارزی و ... است. 

از سویی بند 9 از سیاست های کلی برنامه 
پنج ساله ششم توســعه مبنی بر اعمال 
نظارت کامل و فراگیــر بانک مرکزی بر 
بازار و موسســات پولی، بانکی و اعتباری 
و ســاماندهی موسســات و بازارهــای 
غیرمتشکل پولی و مالی در راستای ارتقاء 
و شــفافیت و ســلامت و کاهش نسبت 

مطالبات غیرجاری به تسهیلات است.
همچنین در اجرای برنامــه اصلاح نظام 
بانکی کشــور ابلاغی توسط مقام ریاست 
جمهوری دائر بر اســتحکام بخشــی به 
بازار از طریق ســاماندهی هر چه سریع تر 
موسسات اعتباری غیرمجاز و اتخاذ تدابیر 
لازم برای پیشگیری از اینگونه فعالیت ها؛ 
کاهش بنگاهــداری بانک ها و هدایت آنها 
به ایفای نقــش کارکرد اصلــی خود در 
زمینه واســطه گری وجوه، ارتقاء ثبات و 
اســتحکام بانک ها برای تجدید و احیای 
دوبــاره روابط کارگــزاری آنها با همتایان 
شود. در ســایر کشورها ارتقاء گزارشگری 
مالی بانک ها با رویکرد افزایش شــفافیت 
و قابلیت اتکای بیشــتر به صحت و دقت 
آمار و اطلاعات منتشــر شده و نزدیک تر 
شدن به اســتانداردهای گزارشگری مالی 
بین المللی و جلوگیری از توزیع سودهای 

موهوم و غیرواقعی، اقدامات و برنامه های 
مختلفی را در دستور کار خود داشته است.

از جملــه این مــوارد رفع کاســتی ها و 
خلا    ءهای قانونی به عنوان یکی از الزامات 
و پیش نیازهــای ایفای مســئولیت ها و 
تکالیف قانونی یاد شده و تحقق اهداف و 

مقاصد عالیه تعیین شده بوده است.
در چنین شــرایطی بدیهی اســت قانون 
پولی وبانکی کشور به عنوان قانون مرجع 
نظام پولی وبانکی کشــور مصوب ســال 
1351 که متناسب با شرایط و مقتضیات 
زمان تصویب خود بوده است؛ دیگر نتواند 
واجــد ظرفیت ها و قابلیت های لازم برای 
پاسخگویی به نیازها و الزمات فعلی باشد.

از ســوی دیگر طی این مدت نظام بانکی 
کشــور شــاهد تحولات و دگرگونی های 
شــگرفی در تمامی زمینه ها بوده است. 
از طرفی ماموریت ها و تکالیف بســیاری 
برای تحقق اهداف و مقاصد کلان توسعه 
اقتصادی کشــور به نظام بانکی به مثابه 
موتور محرک اقتصادی واگذار شده است. 
بدیهی اســت ایفای نقش و کارکرد موثر 
بانک ها آنگونه که نیل به اهداف اقتصادی 
و توسعه  ای کشــور را می رساند؛ مستلزم 
فراهم کردن تسهیلات و مقدماتی است 
کــه از جمله آنهــا برخــورداری از یک 
چارچــوب مقرراتی جامــع و کارآمد که 
پاســخگویی نیازها و چالش های کنونی 

باشد؛ است.
برخــی دیگر که خواســتار نظارت کمتر 
بانک مرکزی هستند؛ تمایل به سهل گیری 
بیشتری هســتند و معتقدند متقاضیان 
تاســیس بانک معمولا بــه همراه مدارک 
مورد نیاز برنامه عملیاتی خود را برای دوره 

پنج ساله به بانک  مرکزی ارائه می کنند.
در ایــن برنامه اهــداف بانک ها برای هر 
سال در زمینه های مختلف از جمله تعداد 
کارکنان، تعداد شعب، برآورد هزینه ها و 
درآمدها به بانک مرکزی اعلام می شــود 
و صــدور مجــوز بانک پس از بررســی 
ایــن برنامه عملیاتی و تائید آن توســط 

بانک مرکزی انجام می شود. 

آسیب  های شبکه بانکی کشور
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 مجمع عمومی شــرکت ســرمایه گذاری 
با  )تاپیکو(  تأمین  نفت وگازوپتروشــیمی 
تقسیم 400 ریال به ازای هر سهم موافقت 
کرد که این مبلغ 2.7 برابر بیشــتر از سود 
توزیع شــده این شرکت در سال گذشته و 
1.4 برابر بیشتر از مجموع سود توزیع شده 

طی سه سال گذشته بوده است.
ســرمایه گذاری  شــرکت  ســهامداران 
نفت وگازوپتروشــیمی تأمین در مجمع عمومی 
عادی سالانه خود با تقســیم 400 ریال سود به 
ازای هر سهم موافقت کردند. سود خالص محاسبه 
شده در پایان سال مالی منتهی به 31 اردیبهشت 
98 مبلغ 433 ریال به ازای هر سهم بود که به این 
ترتیب مجمع تاپیکو بیش از 90 درصد از ســود 
حاصله را توزیع کرده است.این شرکت در گزارش 
سودوزیان شرکت اصلی خود با رشد خیره  کننده 
2.3 برابری به نسبت سال مالی گذشته؛ بیش از 
3 هزار و 528 میلیارد تومان سود خالص محقق 
کرده است که از این مبلغ 3 هزار و 260 میلیارد 
تومــان با تصمیم مجمع عمومــی توزیع خواهد 
شد.همچنین ســود خالص تلفیق این هلدینگ 
8150 میلیارد تومانی بازار سرمایه بیش از 3 هزار 
و 800 میلیارد تومان بر اساس صورت های مالی 

اعلام شده است.
محمــود مخدومی مدیرعامــل تاپیکو در مجمع 
عمومی این شــرکت در گزارش به سهامداران با 
مقایسه عملکرد فروش شرکت های گروه تاپیکو 
گفت: فروش مجموعه شرکت های تابعه تاپیکو در 
سال 97 با بیش از 67 درصد رشد؛ از مبلغ 7904 
میلیارد تومان به 12456 میلیارد تومان رســیده 
اســت.وی افزود: حفظ سهم بازار داخلی، افزایش 

ســرعت فروش و کاهش دوره مانــدگاری انبار 
محصول، رعایت نسبت قیمت تمام شده به قیمت 
فروش و رعایت اصل شــفافیت در تمامی مراحل 
فروش از جمله مهمترین سیاست ها و برنامه های 
تاپیکو برای بهبود وضعیت فروش شــرکت ها در 
سال آتی است.وی همچنین به موضوع صادرات 
محصولات شــرکت های تابعه تاپیکو اشاره کرد 
و گفــت: صادرات محصولات شــرکت های گروه 
علیرغم وضع تحریم های ظالمانه علیه جمهوری 
اســلامی ایران، از 3 هزار و 33 میلیارد تومان در 
سال 96 به 4 هزار و 500 میلیارد تومان در سال 
مالی 97 افزایش یافته اســت که بیشترین سهم 

مربوط به پتروشیمی فن آوران بوده است. 
مدیرعامــل تاپیکو به ســودآوری شــرکت های 
گروه نیز اشــاره کرد و با بیان اینکه سود ناخالص 
شرکت های زیرمجموعه این هلدینگ در مقایسه 
با ســال مالی گذشــته 90 درصد افزایش داشته 
است، گفت:سود ناخالص شرکت های زیرمجموعه 
تاپیکو در ســال مالی 97 از مبلغ یک هزارو 675 
میلیارد تومان به ســه هزار و 185 میلیارد تومان 

افزایش یافته است.
وی همچنین درباره ســود خالص شرکت ها نیز 
گفت: این مبلغ از یک هزار و 177 میلیارد تومان 
در ســال 96 به 2 هزار و 748 میلیارد تومان در 
سال مالی گذشته افزایش داشته است که بخش 
زیــادی از آن ناشــی از عملیــات تولیدوفروش 

شرکت ها بوده است.
مخدومی در ادامه به درآمدهای عملیاتی تلفیقی 
شرکت هم اشاره کرد و گفت: این مبلغ از  8 هزار و 
323 میلیارد تومان در سال 96 به 13 هزار و 363 

میلیارد تومان در سال 97 افزایش یافته است.

وی در خصوص درآمدهای عملیاتی شــرکت 
اصلی گفت: در ســال 97 تاپیکو توانســته 3 
هــزار و 683 میلیارد تومــان درآمد عملیاتی 
داشــته باشــد که از این مبلغ 3 هزار و 601 
میلیارد تومان مربوط به درآمد حاصل از سود 
ســرمایه  گذاری ها و 82 میلیارد تومان مربوط 
به ســود فروش ســهام بوده اســت.مخدومی 
به ســهم هر یک از صنایع در ســود حاصل از 
سرمایه  گذاری های تاپیکو اشــاره کرد و ادامه 
داد: 93 درصــد از این ســود مربوط به بخش 
پتروشیمی، 5 درصد مربوط به حوزه نفت وگاز 

و 2 درصد مربوط به سایر صنایع بوده است.
مدیرعامــل تاپیکــو در ادامــه بــه پالایشــگاه 
ســتاره خلیج فارس که 49 درصد از سهام آن در 
اختیار تاپیکو اســت، اشاره کرد و گفت: بر اساس 
مفروضات ناشــی از صورت های مالی ارائه شــده 
توسط این شرکت و با نگاهی به گزارش عملکرد 
سه ماهه اول سال 98 پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
طبق بودجه اعلامی شرکت، پیش بینی اولیه این 
است که این شــرکت در پایان 98/12/29  مبلغ 
648 میلیارد تومان سود خالص محقق کند که در 
این صــورت اثرات مثبت آن در صورت های مالی 

تاپیکو برای سال مالی آتی مشاهده خواهد شد.
وی به برنامه عرضه اولیه شرکت های زیرمجموعه 
تاپیکو در ســال مالی آینده اشــاره کرد و گفت: 
امیدنامــه مربوط بــه عرضه اولیه شــرکت های 
شیمی  بافت، حریر خوزستان، محصولات کاغذی 
لطیف و چوب خزر کاســپین از شرکت های گروه 
تاپیکو آماده شده و برنامه افزایش سرمایه و اصلاح 
ساختار مالی به عنوان پیش  نیاز پذیرش سهام در 

حال انجام است.

در مجمع عمومی عادی سالانه بررسی شد؛

 تاپیکو  امسال ۲/٧ برابر
 بیشتر از سال گذشته سود تقسیم کرد
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مجمع عمومی عادی ســالیانه صاحبان ســهام شرکت گروه 
ســرمایه گذاری ایرانیان »پترول« از زیرمجموعه های هلدینگ 
خلیج فارس با حضور ۹4 درصدی ســهامداران و به ریاســت 
سرکانیان و با نظارت رحیمیان سرای و قهاری و دبیری اشرف زاده 
مدیرعامل شرکت پترول در محل پژوهشگاه صنعت نفت برگزار و 
سهامداران با تقسیم 60 درصدی سود به میزان 150 ریال موافقت 

کردند.
رســول اشــرف  زاده نائب رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شــرکت گروه 
پتروشیمی سرمایه گذاری ایرانیان )پترول( گفت: در سال مالی جاری دو 
واحد الفین و SRU پتروشیمی ایلام، کود شیمیایی اوره لردگان و واحد 
سولفات پتاسیم ارومیه به بهره برداری می رسند که به دلیل جامعیت این 

دو پروژه؛ سودآوری قابل توجهی عاید پترول خواهد شد.
به گفته اشــرف زاده در ســال مالی گذشــته بــا توجه به ســودآوری 
زیرمجموعه های پترول؛ درآمد هر سهم این شرکت با رشد 115 درصدی 

رو به رو شد که رکورد جدیدی محسوب می شود.
وی ادامه داد: تا پایان ســال مالی 98 سهام دو  شرکت پتروشیمی ایلام و 

ارومیه در بورس اوراق بهادار عرضه خواهد شد.
مدیرعامل شرکت گروه پتروشیمی ســرمایه  گذاری ایرانیان از واگذاری 
سهام شرکت ها خبر داد و در ادامه به اصلاح ساختار مالی شرکت پرداخت 
و گفت: پترول تصمیم دارد با واگذاری بخشی از سهام شرکت پتروشیمی 
دهدشــت، بروجن و گچســاران؛ بخشــی از بدهی های ارزی خود را به 

هلدینگ خلیج فارس تسویه کند.
اشــرف زاده همچنین اظهارکرد: شــرکت در نظر دارد تا با انتشار اوراق 
مشــارکت، اوراق صکوک و سلف به تامین مالی پروژه های در دست اجرا 

شتاب بیشتری بخشد.
مدیرعامل شــرکت پتروشیمی ســرمایه گذاری ایرانیان در ادامه افزود: 
امســال برنامه عرضه اولیه سهام شرکت های پتروشیمی ارومیه و ایلام را 

در برنامه داریم. سال های آینده نیز بر حسب شرایط این کار انجام خواهد 
شد؛ چراکه ورود شرکت ها به بورس برای ما در اولویت قرار دارد.

وی ادامه داد: سهامداران موافق افزایش سرمایه هستند؛ بنابراین گزارش 
آن آماده می شود و مراحل طی خواهد شد.

مدیرعامل شــرکت گروه پتروشیمی سرمایه  گذاری ایرانیان افزود: برنامه 
توسعه  ای شرکت یک برنامه پنج ساله است که بیشتر روی تکمیل زنجیره 
ارزش تمرکز دارد. هیچ پروژه جدیدی شــروع نمی شود و روی طرح های 

کنونی شرکت کار خواهد شد.
اشــرف  زاده در ادامه گفت: سرمایه  گذاری اولیه شرکت پترول مبلغ 100 
میلیــون ریال بوده که پس از افزایش ســرمایه طــی دو مرحله به مبلغ 

20،000 میلیارد ریال افزایش یافته است.
وی افــزود: در حــال حاضر با تغییرات ایجاد شــده در مبلغ ســرمایه و 
ترکیب ســهامداران؛ شرکت پتروشــیمی خلیج فارس  به همراه شرکت 
سرمایه گذاری مدبران اقتصاد، پتروشیمی مبین و مدیریت توسعه سرمایه 
گروه پتروشــیمی ایرانیان با مالکیت 77.56 درصد از سهام این شرکت 

سهامدار اصلی شرکت است.
مدیرعامل شرکت پتروشیمی سرمایه گذاری ایرانیان بهینه سازی و تسویه 
بدهی های شــرکت، اصلاح ساختار سرمایه از شرکت های تابعه، پذیرش 
ســهام برخی از شرکت های تابعه در بورس و … برخی از اهداف شرکت 

پترول خواهد بود.
وی ســپس به چشم انداز شــرکت پتروشیمی ســرمایه گذاری ایرانیان 
پرداخــت و افــزود: قــرار گرفتن در فهرســت 3 شــرکت برتر صنعت 
سرمایه گذاری پتروشیمی کشــور  تا افق 1400،  پاسخگویی، شفافیت 
و افشــاء تخصص گرایی و توانمندسازی ســرمایه های انسانی با رویکرد 
مدیریت دانش، روزآمدی، خلاقیت و نوآوری، وفاداری به تعهدات در قبال 
سهامداران و ذینفعان و لزوم شایسته  سالاری در راستای رشد و تعالی نیز 

از جمله برنامه   های شرکت پترول در افق 1400 است.

مدیرعامل پترول در مجمع عمومی عادی سالیانه:

 سهام دو  شرکت پتروشيمی
 ايلام  و اروميه در بورس عرضه می شود
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